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Tiskano na okolju prijaznem papirju.

tudi na Facebooku

Uvodno razmi{ljanje

Pogumno vstopimo  
v neznano

O ziram se nazaj, na leto 2023. 
Ugotavljam, da je – še eno v 
nizu – minilo, kot bi trenil. 

Prineslo je mnoge izzive in preizkuš-
nje, ki so nas utrdile, a tudi veliko 
lepih in srečnih trenutkov, ki so nas 
obogatili. Vsaka prehojena pot, polna 
radosti ali solza, je pustila svoj pečat 
in nas naredila močnejše, modrejše, 
bogatejše za izkušnje, na temeljih 
katerih gradimo prihodnost. Življenje 
je pestra paleta grenko-sladkih spo-
znanj, uspehov in porazov. Brez 
grenkih trenutkov ne bi znali ceniti 
sladkih, brez padcev ne bi mogli uži-
vati v vzponih, zmagah … Vsak pa-
dec je lahko le odskočna deska za 
nove zmage. Vsaka solza je delček 

mozaika dragocenega spomina na 
našo pot, na kateri se učimo, rastemo 
in postajamo boljši.

Ko se leto 2023 poslavlja, se odpira-
jo vrata novemu letu, polnemu ne-
znanih izzivov. Vstopimo vanj s po-
gumom in odločnostjo. Ravno pogum 
je namreč tisti, ki nas spodbuja, da 
izstopimo iz cone udobja in se podamo 
na neznane poti. Daje nam moč, da 
se ne zapiramo pred nepredvidljivostjo 
življenja, temveč jo sprejemamo z 
odprtimi rokami. Ne bojmo se torej 
soočiti z novimi izzivi, saj prav v njih 
lahko najdemo priložnosti za nova 
spoznanja, osebno rast in razvoj.

Podajmo se v nepopisane liste knji-
ge novega leta. Zapišimo vanjo svojo 

zgodbo. Sledimo svojim sanjam in 
ciljem, ki smo si jih, ali pa si jih še 
bomo, zastavili. Ne dovolimo, da nas 
omejujejo zunanji pritiski ali mnenja 
drugih. Pogumno sledimo notranje-
mu klicu, ostanimo zvesti svojim 
vrednotam in se podajmo na pot, ki 
nas bo pripeljala do izpolnitve naših 
najglobljih želja.

Če si za konec izposodim besede 
Nelsona Mandele, ni pogumen tisti 
človek, ki ne čuti strahu, ampak tisti, 
ki ga premaga. Zato … pogumno sto-
pimo v neznano leto 2024! Bodimo 
odprti za nove izzive in verjemimo 
vase.

Mateja Kutin,  
glavna in odgovorna urednica

»Vse naše sanje se lahko uresničijo,
če le imamo pogum, da jih udejanjimo.«

(Walt Disney)

www.prc.si/socasnik
www.prc.si/socasnik/dodatno/cenik-oglasevanja
www.prc.si/socasnik/dodatno/cenik-oglasevanja
https://sl-si.facebook.com/SO%C4%8CAsnik-426819657421606/
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Vse o oglaševanju v našem periodičnem tiskanem mediju z naklado 
7.300 izvodov najdete na spletni strani www.prc.si, lahko pa se obrnete 
tudi na Tatjano Šalej Faletič (05/38-41-510, tatjana.sf@prc.si).

REZERVIRAJTE SI SVOJ OGLASNI PROSTOR

IN NAGOVORITE 7.300 GOSPODINJSTEV!

OGLAS V SOČASNIKU BO PONESEL VAŠE 
IME V VSA POSOŠKA GOSPODINJSTVA – 
IZKORISTITE TUDI MOŽNOST OBJAVE 
BARVNIH OGLASOV.

POSTANITE 
NAROČNIK/-ICA 
e-SOČAsnika
Vsi, ki želite postati naročniki 
e-SOČAsnika, nam prek pove-
zave https://bit.ly/2GBGraz 
posredujte vaš e-naslov, na 
katerega vam bomo pošiljali 
povezavo na naš spletni medij.
Uredništvo

IZID NASLEDNJE ŠTEVILKE
Datum izida naslednje številke SOČAsnika bomo objavili na spletni 
strani Posoškega razvojnega centra (www.prc.si/socasnik) v 
začetku prihodnjega leta. Objavljen bo tudi datum, do katerega nam 
lahko pošljete prispevke.
Na isti strani sta na voljo obrazec in podrobnejša navodila za vpis 
besedil. Objavili bomo samo tista, ki jih boste skladno z uredniško poli-
tiko poslali v okviru danega obrazca, posredovane fotografije pa naj 
bodo primerne za tisk (vsaj 1 Mb).  
Uredništvo

Utrinki

PRED 100. OBLETNICO 
USTANOVITVE ALPSKEGA 
VARSTVENEGA PARKA
Leto 2024 bo za Triglavski narodni 
park (TNP), območje Julijskih Alp in 
slovensko naravovarstvo jubilejno. 
Obeleževali bomo 100. obletnico 
podpisa zakupne pogodbe za usta-
novitev Alpskega varstvenega parka, 
predhodnika TNP in prvega zavaro-
vanega območja na slovenskem 
ozemlju. Čeprav so se prizadevanja 
za to začela že veliko prej, je bil s 
podpisom zakupne pogodbe na 
Slovenskem prvič vzpostavljen dolo-
čen pravni varstveni režim, katerega 
cilj je ohranjanje narave.

Obeleževanje visokega jubileja bo 
potekalo pod sloganom Varstvo je 
obstoj. Tedanje prvo zavarovano ob-
močje, ki je obsegalo približno 

1.400 hektarov, danes sodi v edini 
narodni park v državi – TNP, ki se 
razteza na skorajda 84.000 hekta-
rih. To pomeni, da je našim predho-
dnikom uspelo ohraniti naravo, ki si 
zaradi izjemnosti in neprecenljivosti 
zasluži največjo možno skrb. Ključ-
nega pomena pri tem so ljudje – ne 
samo tisti, ki so snovali in uresniče-
vali zamisel o zavarovanju, ampak 
tudi tisti, ki so jo v stoletju od prvega 
zavarovanja do danes udejanjali in ki 
to še vedno počnejo. Le ljudje, ki se 

zavedajo pomena in neprecenlji-
vosti, lahko ohranjajo naravo ter 
vzdržujejo podobo kulturne krajine v 
TNP.

Častno pokroviteljstvo nad obeleže-
vanjem 100. obletnice je prevzela 
predsednica Republike Slovenije  
Nataša Pirc Musar. Jubilej bomo v 
Javnem zavodu TNP skupaj z orga-
nizacijami, partnerji, posamezniki in 
društvi obeleževali vse leto. Temu 
bomo posvetili dogodke, akcije, 
vodenja, prireditve itd. K snovanju 
skupnih dejavnosti vabimo vse, ki 
bi se nam na kakršen koli način 
želeli pridružiti. Oglasite se nam 
po elektronski pošti na naslov 
triglavski-narodni-park@tnp.gov.si. 
Veseli bomo vašega odziva.
Petra Mlakar, predstavnica za odnose z 
javnostmi, Javni zavod TNP
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U stvarjanje pogojev za gospo-
darsko, družbeno in okoljsko 
blaginjo v regiji je osnovno 

poslanstvo Posoškega razvojnega 
centra (PRC), ki ga udejanjamo prek 
sodelovanja in usklajevanja lokalnih 
načrtov, izvajanja skupnih projektov 
na različnih področjih, informiranja, 
svetovanja, nudenja usposabljanj itd. 
Verjamemo, da je dober pretok infor-
macij o trendih, potrebah, izzivih, 
težavah, ne nazadnje tudi »zablo-

Okolje, v katerem delujemo, postaja vedno bolj kompleksno. Prav zato smo si s sodelavci zadali cilj, 
da izku{nje, ki jih pridobivamo s sodelovanjem v lokalnih projektih z lokalnimi organizacijami in 
podjetji kot tudi v mre`ah in strate{kih projektih na evropski ravni, zdru`imo z bogatimi in prakti~nimi 
izku{njami podjetnikov v regiji. V ta namen je Poso{ki razvojni center za~el vzpostavljati platformo 
sodelovanja med podjetniki, lokalnimi skupnostmi in svetovnimi trendi.

Skupaj gradimo za rast, ustvarjalnost 
in odpornej{i jutri

Vizijo uresni~ujemo skozi 
akcijski na~rt

Vizijo razvoja podpornega podje-
tniškega okolja uresničujemo skozi 
tako imenovan Akcijski načrt spod-
bujanja podjetništva in gospodarske-
ga razvoja Zgornjega Posočja, ki smo 
ga na podlagi predhodno pripravljene 
analize pripravili letos. V njem je na-
bor možnih ukrepov za spodbujanje 
podjetništva in gospodarskega razvo-
ja, ki temeljijo na programih in pri-

dah«, ključen element, ki bo na eni 
strani opogumil predvsem mlade in 
pripomogel k lažjemu zagonu novih 
podjetij (start-upov), na drugi strani 
pa krepil zaupanje do javnih institu-
cij kot tudi med zasebnim sektorjem, 
predvsem pa med njima. Do že de-
lujočih podjetij pa bi radi vzpostavili 
bolj aktiven most sodelovanja in jim 
poskušati pomagati tam, kjer imamo 
dovolj kompetenc in izkušenj.

merih dobrih praks, ki jih lahko PRC 
izvaja sam oziroma v sodelovanju z 
lokalnimi deležniki in zunanjimi 
strokovnjaki. S predvidenimi ukrepi 
se bo skušalo v petletnem obdobju 
odgovarjati na potrebe gospodarskih 
družb, samostojnih podjetnikov, pa 
tudi ali predvsem mladih in potenci-
alnih podjetnikov iz Zgornjega Po-
sočja. Ob tem pa se bo vseskozi 
spremljalo in sledilo tudi sodobnim 
trendom.
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Prvi predpogoj za udejanjane ak-
cijskega načrta je seveda postavitev 
ekipe, ki bo svoje dosedanje delovanje, 
predvsem v smeri priprave in izvaja-
nja projektov, razširilo še na druge 
aktivnosti – predvsem poslovnega 
svetovanja in mentorstva, krepila svo-
je znanje in inovativnost ter se pove-
zovala s ključnimi deležniki. Pomem-
bno se nam zdi, da smo k sodelova-
nju pritegnili tudi gospodarstvenike 
iz lokalnega okolja, ki so v okviru 
delovne skupine aktivno vključeni v 
monitoring akcijskega načrta in 
usmeritve pri pripravi ukrepov, ter da 
krepimo in širimo področja sodelo-
vanja z reprezentativnimi organizaci-
jami v Posočju – Območno obrtno-
-podjetniško zbornico Tolmin.

Za~etek izgradnje 
podjetni{kega ekosistema 
Poso~ja

Okrepljeno informiranje in obve-
ščanje o razpisih, podjetniških prilo-
žnostih je drugi ključni predpogoj. 
Naša iskrena želja je tudi več pove-
zovanja v smeri izgradnje lokalnih 
verig – tako proizvodnih kot storitve-
nih. Vedno znova smo pozitivno pre-
senečeni, koliko je uspešnih zgodb 

in bogatih izkušenj ter znanja, ki jih 
skrivajo posamezniki v Posočju. Zato 
vzpostavljamo platformo, ki smo jo 
poimenovali Podjetniški zajtrki. Na 
njih bomo dali besedo posameznikom 
ali timom z zanimivimi navdihujoči-
mi zgodbami, ki lahko opogumljajo, 
predstavljali bomo najnovejše trende, 
najbolj pogumne pa vabimo, da bodo 
delili sladke ali kisle izkušnje, ki so 
jih naredile še bolj močne in izkuše-
ne. Podjetniške zajtrke vidimo kot 
začetek izgradnje podjetniškega eko-
sistema Posočja, ki nam bo lahko 
pomagal, da se priključimo k že uve-
ljavljenim inovativnim trendom, ki 
zelo hitro brzijo mimo nas.

Seveda nadaljujemo tudi s ponud-
bo usposabljanj in izobraževanj, ki 
krepijo ključna znanja in kompeten-
ce. Želimo prisluhniti tudi vizio-
narskim trajnostnim idejam, kako 
našo regijo pozicionirati v prihodno-
sti. V tem kontekstu smo tisti, ki 
bomo iskali primerne razpise za 
umestitev v projekte. Tak primer je 
vzpostavitev virtualnih pisarn, centra 
za delo na daljavo in podjetniškega 
inkubatorja.

V prihodnje bi radi v projekte PRC 
na področju podjetništva vključili tu-

di podjetja, predvsem pa mlade, ki 
se odločajo za podjetniško pot ozi-
roma še razvijajo podjetniško idejo. 
Zato vabimo tudi vas, da pristopite s 
svojo poslovno idejo o tem, kako so-
oblikovati naše okolje tako, da bodo 
v njem videli svojo prihodnost tudi 
naši zanamci.

Podjetno nad izzive – PONI
V letu 2024 se tudi v Severno Pri-

morski (Goriški) razvojni regiji začne 
projekt POdjetno Nad Izzive (PONI), 
ki se v okviru Dogovora za razvoj 
regij sofinancira iz Evropskega sklada 
za regionalni razvoj. Gre za program 
štirimesečnega podjetniškega uspo-
sabljanja oseb, ki želijo uresničiti 
podjetniško idejo. Ti lahko ob pomo-
či mentorjev, vsebinskih usposabljanj 
in ustreznih svetovanj spremenijo v 
tržno zanimive produkte oziroma 
storitve, ustanovijo svoje podjetje in 
stopijo na samostojno podjetniško 
pot. V Zgornjem Posočju se bo lahko 
jeseni prihodnje leto v dejavnosti PO-
NI vključilo deset kandidatov.

Pod streho dva podjetni{ka 
zajtrka 

Sredi oktobra je PRC v Tolminu 

najprej organiziral 1. Podjetniški zaj-
trk, kjer je okoli 40 udeležencev 
spoznavalo sodobne trende na podro-
čju umetne inteligence in uporabe 
orodja Chat GPT v poslovne namene. 
V začetku decembra pa smo na 2. 
Podjetniškem zajtrku udeležencem 
predstavili spletne platforme za mre-
ženje in prodajo ter uporabo spletne-
ga marketinga za komuniciranje in 
trženje v praksi. S tovrstnimi dogod-
ki želimo prispevati k:
• povezovanju, informiranju in sode-

lovanju med gospodarstveniki v 
Posočju;

• povezovanju ključnih deležnikov 
in odločevalcev v Posočju;

• koriščenju znanj, referenc in pove-
zav, ki jih ima PRC na področju 
lokalnega, regionalnega, nacional-
nega in mednarodnega okolja.
Podjetniški zajtrki niso le predava-

nja, tečaji in usposabljanja, ampak je 
naš cilj, da postanejo dogodki kreira-
nja idej, prostor za navdih in motiva-
cijo ter prostor za krepitev lokalne 
podjetniške skupnosti. Posebno mes-
to se bo zato pri tem namenilo mla-
dim in potencialnim podjetnikom.
Simon Škvor, direktor regijske razvojne 
agencije Posoški razvojni center
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P rojekt Partnerstvo za kadre v 
Posočju predstavlja ključno 
vez med šolami in lokalnimi 

podjetji, ki učencem omogoča vpog-
led v svet dela ter razvijanje zanima-
nja za tehniške poklice. Srž pobude 
zanj je pomanjkanje tehniškega ka-
dra, ki postaja vse bolj očitno v lo-
kalnem in tudi širšem okolju. Projekt 
učencem omogoča neposredno izku-
šnjo tehnike skozi delavnice, ki jih 
pripravljajo sodelujoča podjetja.

Osnovne šole in tolminska gimna-
zija se v okviru projekta že od leta 
2018 uspešno povezujejo s posoškimi 
podjetji, ustvarjajo most med izobra-
ževanjem in gospodarstvom ter učen-
cem omogočajo neposreden vpogled 
v različne poklice, s tem pa edinstve-
no izobraževalno izkušnjo. V nada-
ljevanju predstavljamo tri primere 
dobre prakse (iz OŠ Bovec, Deskle in 
Kanal), kjer so učenci obiskali podje-
tja v Posočju.

***

Poudarek na tehni{kih 
izku{njah za razvoj 
kariernih potencialov

OŠ Deskle se v projekt aktivno 
vključuje že od samega začetka. Med-
sebojno razumevanje med šolami in 
podjetji je v teh letih doseglo zavidlji-
vo raven, pri čemer so se slednja 
izkazala s prilagoditvami predstavitev 
glede na specifične želje ter potrebe 
učnega programa in naših učencev. 
Eno od partnerskih podjetij je tudi 
podjetje TKK, ki ga obiskujemo.

Tehniški dan poteka z jasnim ci-
ljem – učence se najprej seznani s 
poklici v podjetju, sledi predstavitev 
široke palete izdelkov, mreže poslovnih 
partnerjev in držav, v katere izvažajo. 
Poseben poudarek namenjajo mož-
nostim štipendiranja. V nadaljevanju 
pripravijo ogled proizvodnje, kjer 
učenci v manjših skupinah pridobijo 
vpogled v lastnosti, način uporabe in 

Projekt Partnerstvo za kadre v Poso~ju predstavlja inovativno zavezni{tvo med osmimi poso{kimi 
podjetji ter osmimi {olami iz ob~in Bovec, Kanal ob So~i, Kobarid in Tolmin. Od leta 2018 s finan~no 
podporo ob~in in podjetij projekt aktivno promovira tehni{ke poklice.

Kjer tehni{ki poklici za`ivijo

Foto: arhiv OŠ Deskle

učinkovitost izdelkov. Posebna po-
hvala gre zaposlenim tehnologinjam, 
ki s svojim pedagoškim pristopom 
uspešno prepletajo predstavitve iz-
delkov s poudarkom na pomenu zna-
nja in sodelovanja v podjetju.

TKK izvaja predstavitve, ki priva-
bljajo tako dekleta kot fante. Kljub 
temu pa ostaja opazen trend, da se 
večina fantov odloča za nadaljnje šo-
lanje v strojništvu, elektrotehniki, 
računalništvu ali mehatroniki. Po-
membno je poudariti, da imajo učen-
ci v več zaporednih letih priložnost 
spoznati zgodbe vseh uspešnih pod-
jetij, vključenih v projekt Partnerstvo 
za kadre v Posočju. S tem pridobijo 
jasno predstavo o naravi dela posa-
meznega podjetja in vlogi vseh zapo-
slenih – od delavcev v proizvodnji do 
tehnologov v razvoju.

Izjemno pomembno je, da se učen-
ci lahko neposredno prepričajo o pote-
ku delovnega dne v podjetju. Kon-
kretna izkušnja v živo je ključna za 
navduševanje mladih za nadaljnje šo-
lanje v tehničnih poklicih. To je posta-
lo še posebej očitno v času epidemije, 
ko so bili ogledi prekinjeni. Virtualni 
obiski, ki so jih podjetja sicer zelo do-
bro organizirala, so se izkazali za manj 
učinkovite v primerjavi z izkušnjo v 
živo. Zato smo na šoli podprli predlog 

za nadaljevanje dejavnosti v podjetjih 
za naslednje petletno obdobje.

Poleg neposrednega vpliva na učen-
ce je pomembno tudi ozaveščanje 
staršev o štipendijskih možnostih in 
zaposlitvenih perspektivah njihovih 
otrok po zaključenem izobraževanju. 
V ta namen smo predstavnike Poso-
škega razvojnega centra (PRC) že 
večkrat povabili na roditeljske sestan-
ke devetošolcev. Hvaležni smo koor-
dinatorici projekta s PRC za pomoč 
in celotno organizacijo dejavnosti ter 
podjetjem, ki nam vsako leto odpirajo 
vrata. Želimo, da bi v prihodnje čim 
več zaposlenih izhajalo iz lokalnega 
okolja, kar bi prispevalo k razvoju 
podjetniških potencialov v Posočju in 
zmanjšalo potrebo po iskanju delov-
ne sile onkraj meja Slovenije.

V prihodnosti si želimo še več 
takšnih projektov, ki bodo prispevali 
k razvoju kompetenc mladih in obli-
kovanju kakovostnih poklicnih poti v 
Posočju.
Alenka Pegan Colja, koordinatorica 
projekta na OŠ Deskle

Razgibano spoznavanje 
tehni{kih poklicev v okviru 
tehni{kega dne

Oktobra so šestošolci OŠ Kanal z 
zanimanjem obiskali mednarodno 

uveljavljeno podjetje Siapro, ki ima 
svoj sedež na Postaji. Uspešno deluje 
tako doma kot na Hrvaškem, specia-
lizirano pa je za rešitve v livarnah in 
jeklarnah, za peskanje ter površinsko 
obdelavo kovin in v proizvodnji ob-
novljivih virov energije, zlasti malih 
hidroelektrarn. Opremo sprojektirajo 
in umestijo v prostor, nato izdelajo 
ali dobavijo vgradne dele in na koncu 
tudi zmontirajo in izvedejo zagon.

Učenci so imeli priložnost nepo-
sredno opazovati proizvodnjo, spozna-
ti postopek izdelave načrtov in reši-
tev na računalnikih. Ugotovili so tudi, 
da za učinkovito delovanje podjetja 
ni dovolj le tehnično znanje, ampak 
tudi timsko delo. Računovodja skrbi 
za finančni vidik poslovanja, kadro-
vik za skrbno izbiro in upravljanje z 
zaposlenimi, medtem ko tržnik po-
skrbi za prepoznavnost podjetja na 
trgu in prodajo. Celostni vpogled v 
delovanje podjetja je tako razkril po-
membnost sodelovanja med zaposle-
nimi in raznolikimi poklici v indu-
striji. Za učence je posebej zanimiv 
ogled male elektrarne na Slapu ob 
Idrijci, pri postavitvi katere je sode-
lovalo podjetje Siapro.

Ob obisku podjetja so se učenci 
navduševali nad tehniškimi poklici, 
ki so ne samo zanimivi, ampak tudi 
ustvarjalni. Spoznali so, da je za in-
ženirsko projektno delo treba obvla-
dati širok spekter znanj in uspešno 
sodelovanje med zaposlenimi. Po 
tehniškem dnevu smo strnili nekaj 
njihovih vtisov:

• »Videli smo, da so tehnični poklici 
zanimivi in tudi ustvarjalni. Zani-
mivo je bilo opazovati, kako inže-
nirji ustvarjajo načrte in kako se 
podjetje organizira.«

• »Bilo je zabavno. Pred obiskom to-
varne sem si jo predstavljala dru-
gače, vendar mi je bilo všeč, kar 
sem videla.«

• »Všeč mi je bilo, ko smo si ogleda-
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Foto: arhiv OŠ Kanal Foto: arhiv OŠ Bovec

li malo hidroelektrarno. Ugotovili smo, da je bil 
tok vode nizek, zato je proizvedla manj elektri-
ke.«

• »Zanimivo mi je bilo v proizvodnji. Izdelki so 
bili umazani in zarjaveli. Dali so jih v stroj in 
že po nekaj minutah so prišli ven lepi in čisti.«

Tehniški dan v podjetju Siapro je neprecenljiva 
priložnost za praktično razumevanje delovanja in 
raznolikosti tehniških poklicev v lokalnem okolju, 
kar prispeva k uspešni poklicni orientaciji učencev.
Katarina Filej, koordinatorica projekta na OŠ Kanal

Pogled v tehni{ke panoge skozi o~i 
u~encev

Projekt Partnerstvo za kadre v Posočju že vrsto 
let predstavlja neprecenljivo priložnost za učence 
tretje triade, ki se odpravljajo na terenske obiske 
– imenovane tehniški dan – v lokalna podjetja. 
Usmerjene k interaktivnemu pristopu pri predsta-
vitvi svojega dela se podjetja izredno potrudijo, da 
obiski potekajo navdihujoče in zanimivo.

V letošnjem šolskem letu smo z učenci osmega 
razreda OŠ Bovec med drugim obiskali tudi pod-
jetje Plastik SI v Kanalu. Najprej so nam predsta-
vili program proizvodnje; podjetje ustvarja inova-
tivne izdelke iz plastike za potrebe trgovskih verig 
in domači trg. Posebej zanimivo je bilo to, da 
roboti opravljajo velik del dela in da en delavec 
lahko uspešno upravlja več strojev.

Podjetje se zavzema tudi za ekološko odgovorno 
ravnanja z odpadki, saj reciklira odpadno plastiko 
in jo ponovno uporablja v proizvodnji. Zaključek 
ogleda je bil obogaten z interaktivno delavnico 
ustvarjanja s 3D-pisalom, kjer so se učenci urili v 
ustvarjalnost, motoriki in oblikovanju. Samostojno 
so izdelali izdelke glede na risbo, ki so jo prejeli 
na delavnici. Naj ob tem povzamemo še nekaj 
misli učencev:

• »Najbolj mi je bila všeč delavnica s 3D-svinčni-
kom.« 

• »Bilo mi je všeč, saj je bilo zelo zanimivo.« 

• »Všeč mi je bilo gledati, kaj izdelujejo.« 

Projekt Partnerstvo za kadre v Posočju financirajo podjetja Gostol TST, Hidria, ITW Appliance component, Mahle Electris driven Bovec, Plastik SI, Salonit, Siapro in TKK ter posoške občine 
Bovec, Kanal ob Soči, Kobarid in Tolmin. PRC nastopa v vlogi koordinatorja projekta in že od leta 2018 dalje povezuje vse partnerje k skupno zastavljenemu cilju.

• »Vse je bilo zanimivo in zabavno. Najbolj pa je 
bilo zanimivo ustvarjati s 3D-svinčnikom.« 

OŠ Bovec je v projekt Partnerstvo za kadre ak-
tivno vključena že od vsega začetka, saj učencem 
omogoča spoznavanje podjetij in poklicev. S tem 
pridobivajo vpogled v značilne poklice in spretnos-
ti, ki so potrebne za opravljanje specifičnih nalog. 
Informacije, pridobljene na terenu, pa nedvomno 
koristijo pri odločanju za poklicno pot.

Vključevanje tehniških dni v učni program s 
predmeti, kot so tehnika, fizika in geografija, v 
povezavi s tehniko in tehnologijo dodatno prispeva 
k boljšemu razumevanju tehničnih vsebin v praksi. 
Raznoliki tehniški krožki, kot ga tudi na bovški OŠ 
že tretje leto izvaja podjetja Mahle, pa učencem 
še dodatno omogočajo postopno pridobivanje za-
nimanja in veselja do tehničnih poklicev.
Jožica Pretner, koordinatorica projekta na OŠ Bovec, 
in Iztok Kenda, učitelj tehnike in tehnologije

***

Partnerstvo za kadre v Posočju se uveljavlja kot 
model uspešnega povezovanja med izobraževalni-
mi ustanovami in gospodarstvom. Predstavljeni 
primeri kažejo na potencial interaktivnega sodelo-
vanja pri obogatitvi izobraževalne izkušnje učen-
cev in spodbujanju njihovega zanimanja za tehnič-
ne poklice.

Nadaljnje sodelovanje med šolami in podjetji je 
ključnega pomena za trajnostni razvoj lokalnih 
kadrovskih potencialov. Izpostaviti je treba tudi 
napore vseh vključenih podjetij, ki so odprta za 
sodelovanje in pripravljena deliti svoje znanje. 
Prihodnost prinaša priložnosti za še tesnejše sode-
lovanje, ki bo oblikovalo kakovostne poklicne po-
ti in zagotavljalo rast tehniških kompetenc mladih 
v Posočju.
mag. Damijana Kravanja, koordinatorica projekta, 
Posoški razvojni center

KONEC OKTOBRA JE VIŠJA STROKOVNA 
ŠOLA NOVA GORICA GOSTILA pomembno 
srečanje študentov in predstavnikov deloda-
jalcev iz regije. Dogodek je privabil 90 štu-
dentov in 17 podjetij, med katerimi so bila tu-
di tista, ki sodelujejo v projektu Partnerstvo 
za kadre v Posočju. Foto: arhiv Siapra

MRE@ENJE NA SRE^ANJU Z 
DELODAJALCI
Nova Gorica – Višja strokovna šo-
la Nova Gorica (VSŠ) je 26. okto-
bra v Medpodjetniškem izobraževal-
nem centru gostila pomembno sre-
čanje med študenti in predstavniki 
delodajalcev iz Severne Primorske 
(Goriške) razvojne regije. Dogodek 
je privabil 17 podjetij in 90 študen-
tov različnih programov, med njimi 
informatike, mehatronike ter uprav-
ljanja podeželja in krajine. Med pod-
jetji, ki so se predstavila študentom, 
so bila tudi tista, ki od leta 2018 da-
lje sodelujejo v projektu Partnerstvo 
za kadre v Posočju.

Srečanje z delodajalci se je začelo s 
pozdravnima nagovoroma ravnatelja 

VSŠ Egona Pipana in direktorja 
Šolskega centra Nova Gorica Mira-
na Sakside. Osrednji del dogodka 
je bil namenjen predstavitvi sodelu-
jočih podjetij.
Študentje so imeli edinstveno prilož-
nost vzpostavitve neposrednega sti-
ka s predstavniki podjetij. Seznanili 
so se z možnostmi praktičnega izo-
braževanja, študentskega dela, šti-
pendiranja in sodelovanja pri stro-
kovnih nalogah, hkrati pa so razisko-
vali možnosti za prihodnjo zaposli-
tev. Zanimanje podjetij za dogodek 
je bilo v luči trenutnih izzivov na trgu 
dela izjemno. Delodajalci se vse bolj 
zavedajo pomena uspeha, ki ga pri-
naša kakovostno kadrovsko osebje. 
Študenti pa so prav tako izrazili veli-
ko zanimanje, saj so prepoznali pri-

ložnost za vzpostavitev mreženja s 
potencialnimi delodajalci v okviru 
svojega študijskega programa.
Tovrstni dogodki predstavljajo po-
memben prispevek k poklicni orien-
taciji študentov in vzpostavljanju 
konkretne poslovne povezave med 
bodočimi strokovnjaki ter delodajalci 
v lokalni skupnosti. Želja vsakega 
delodajalca je, da bi takšna srečanja 
postala stalna praksa v prizadevanju 
za gradnjo mostov med izobraževa-
njem in gospodarstvom. Družbene 
spremembe in življenje v hitro spre-
minjajočem se svetu nas vse skupaj 
postavljajo pred nove izzive, ki jih 
bomo uspešno reševali le z skupnim 
sodelovanjem.
Darja Vončina, Siapro
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Že skozi celotno zgodovino smo ljudje po vsem svetu o~arani nad pticami. Iz roda v rod si predajamo 
njihove simbolne pomene. Ptice so objekti tako za umetni{ko ustvarjanje kot raziskovanje ipd. Zato 
ne ~udi, da smo udele`enci {tudijskega kro`ka Vro~a to~ka, ki poteka pod okriljem Poso{kega 
razvojnega centra, `eleli izvedeti ve~ o lokalnih pticah in o tem, kako prispevajo k bolj 
uravnote`enemu ekosistemu ter kakovostnej{emu bivanju.

Spoznajmo ptice okoli nas

K oliko zanimivosti prinašajo 
ptice s svojimi različnimi 
vedenji, oglašanji, svojstve-

nimi leti, raznoliko obarvanostjo per-
ja, različnimi oblikami kljunov, teh-
nikami gradnje gnezd … Z raziskova-
njem in opazovanjem ptic spoznava-
mo različna življenjska okolja, z 
ugotovitvami pa lahko pojasnimo 
ekološke in evolucijske procese. Zato 
smo se udeleženci študijskega krožka 
(ŠK) Vroča točka med drugim odlo-
čili tudi za sodelovanje v projektu 
občanske znanosti Ptice okoli nas, ki 
poteka pod okriljem Društva za opa-
zovanje in proučevanje ptic Sloveni-
je (DOPPS), in preizkus spretnosti 
prepoznavanja ptic, s katerimi si de-
limo bivanjski prostor. S tem bomo 
prispevali k vsakoletnemu zbiranju 
podatkov o pticah v Sloveniji, na po-
dlagi katerih DOPPS pripravlja letne 
analize njihovega stanja pri nas. 

Projekt je financiran iz programa Evropske 
unije za raziskave in inovacije Obzorje 2020 v 
okviru sporazuma o dodelitvi sredstev št. 
101036640. Za to vsebino je v celoti 
odgovoren projekt Shared Green Deal in ne 
odraža nujno mnenja Evropske unije.

Pre{tejmo ptice v na{i 
okolici

Se želite tudi vi preizkusiti kot ob-
čanski znanstvenik? Vabljeni, da se 
nam med 22. in 28. januarjem 2024 
pridružite, da istočasno in na enak 
način preštejemo ptice v okolici svo-
jih domov, vrtcev, šol itd. To bo 
odlična priložnost, da jih bolje spoz-
namo in odkrijemo biotsko pestrost 

SHARED GREEN DEAL je projekt, 
v okviru katerega na evropski 
ravni poteka 24 družbenih ekspe-
rimentov s prioritetnih podro~ij 
Zelenega dogovora. Poso{ki ra-
zvojni center (PRC) je vanj vpet z 
izvajanjem enega od {tirih ekspe-
rimentov na podro~ju ohranjanja 
biotske raznovrstnosti, in sicer s 
pristopom {tudijskih kro`kov, ki 
potekajo v Gr~iji, na Irskem, v 
Sloveniji in na [vedskem. Ljudje 
se z naravo povezujemo na raz-
li~ne na~ine, zato se zdi zanimivo 
odkrivati razli~ne vrednote, ki jih 
biotski raznovrstnosti pripisujemo 
na osebni ravni in kot lokalna 
skupnost, spoznavati njene po-
mene ter razloge in posledice iz-
gubljanja.

NAGRADNA IGRA se bo zaključila 19. januarja, rezultate izžrebanih 
nagrajencev pa bomo razglasili 22. januarja (nagradni žreb se bo opravil 
s spletno aplikacijo). Imena nagrajencev bomo objavili na FB Ljudska 
univerza Tolmin in FB SOČAsnik, nagrajenci pa bodo obveščeni prek 
navedenega kontakta.

Podelili bomo pet nagrad:

• 1. nagrada: dve majici s kratkimi rokavi z motivom ptic, slikanica 
Zgodba o drevesu s podpisom ilustratorja (avtorica Barbara Vuga, ilu-
strator Marko Rop), gradivo o pticah.

• 2. nagrada: majica s kratkimi rokavi z enakim motivom, slikanica 
Zgodba o drevesu s podpisom ilustratorja, gradivo o pticah.

• 3. nagrada: majica s kratkimi rokavi z enakim motivom, gradivo o 
pticah.

• 4. in 5. nagrada: majica s kratkimi rokavi z enakim motivom.

na območju, kjer živimo. Več infor-
macij o tem, kako lahko sodelujete, 
in letak za opazovanje, na katerem 
so slike najpogostejših ptic, ki se po-
javljajo v naseljih, dobite na poveza-
vi https://rb.gy/5l1n3k.

Z nagradno igro do novih 
znanj

Za zimsko krmljenje, opazovanje 

in spoznavanje teh živali želimo nav-
dušiti čim več posameznikov, družin, 
skupin ipd.

Za začetek smo pripravili nagra-
dno igro s tremi sklopi nalog. Več 
rešenih nalog kot nam boste poslali, 
večje možnosti boste imeli v žre-
bu. Potegovali se boste za pet lepih 
nagrad. Več informacij o pravilih 
nagradne igre dobite na povezavi 
https://rb.gy/32i7nq.

Rešene naloge (vsak posameznik 
se sam odloči, s koliko nalogami bo 
sodeloval) pošljite do vključno tor-
ka, 19. januarja 2024:
• na naslov Posoški razvojni center, 

Trg tigrovcev 1, 5220 Tolmin ali
• skenirano na e-naslov 
 patricija.rejec@prc.si ali
• oddate osebno v poštni nabiralnik 

pri vhodnih vratih PRC.
Na ovojnico oziroma v zadevo 

e-pošte napišite: »Za nagradno igro 
Vroča točka«.

Laura Ozebek, udeleženka ŠK, in 
Patricija Rejec, mentorica ŠK, PRC

Ilustracija ptic: Marko Rop, udeleženec ŠK
Skica kljunov: Laura Ozebek

V letu 2024 
poletite daleč, 

z iskricami v očeh in 
vedrino v srcu.

Udeleženci ŠK

https://rb.gy/5l1n3k
https://rb.gy/32i7nq
mailto:patricija.rejec@prc.si
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KAJ BO »JEDEL« TA KLJUN IN KOMU PRIPADA?
Iz oblike kljuna lahko sklepamo, s kakšno hrano se ptica hrani. Če je ta 
kratek ali dolg in ozek, se prehranjuje z žuželkami, ličinkami in deževniki. 
Ptice, ki imajo močan in debel kljun, se hranijo s semeni in plodovi. Mo-
čan in zakrivljen kljun pomaga plen oskubiti in razkosati.

Navodilo: Poiščite hrano, ki jo lahko »je« posamezen kljun, in ptico, ki ji 
kljun pripada. V kvadratek pod posameznim kljunom vpišite številko z 
ustrezno hrano, v krogec pa črko ptice.

ZA RADOVEDNE IN UKA@ELJNE
Navodilo: Odgovorite na spodnja vprašanja.

•  Katere tri pripomočke bi uporabili za lažje opazovanje in prepoznavanje 
ptic? ___________________________________________________

•  Katere tri bistvene značilnosti ptice bi si zabeležili pri opazovanju, da bi 
vam pomagale pri njeni identifikaciji? _____________________________

 __________________________________________________________

•  Kaj pticam omogoča, da lahko vzletajo, v zraku lebdijo, manevrirajo, 
drsijo, letajo in jadrajo? ______________________________________

 __________________________________________________________

•  Ta ptič je pravi akrobat in edini, ki lahko pleza po drevesnem deblu z 
glavo navzdol ter teka po spodnjih straneh vej. Ga prepoznate? Zapišite 
njegovo ime! _______________________________________________

•  Samci in samice race mlakarice se med seboj razlikujejo v obarvanosti 
perja. Prav tako je pri kosu, čižku, kobilarju … Razmislite in zapišite, kaj 
je vzrok za to, da ima samica drugačno barvo perja od barvitega samca. 

 __________________________________________________________

•  Znanje o ptičjem letu je burilo duhove Leonardu da Vinciju (15. stoletje) 
in Ottu Lilienthalu (19. stoletje), ko sta konstruirala letalne naprave. 
Kateri tehnološki izdelek pa je človek izumil s poznavanjem delovanja 
plavalne kožice med prsti race mlakarice? _______________________

•  Zaupajte nam svojo najljubšo zgodbo, pravljico, pesem, basen … o 
ptici/pticah? Navedite naslov. _________________________________

 __________________________________________________________

ZA USTVARJALNE IN KREATIVNE
So tudi vam ptice motiv za različno ustvarjanje? Podelite z nami svoje 
fotografije, risbe, slike, pesmi ipd.

Navodilo: Sodelujete lahko z enim izdelkom.

HRANA  PTICE

1. sončnično seme, arašidi  A. brglez

2. hrošči, pajki, stonoge  B. kanja

3. želod, oreh, kostanj  C. plavček

4. vodne rastline, trava  Č. raca

5. miši, voluharji  D. šoja

6. ribe  E. vodomec

Ime in priimek: ____________________________________________

Stik (telefon ali e-pošta): ____________________________________

Ime in priimek: ____________________________________________

Stik (telefon ali e-pošta): ____________________________________

Ime in priimek: ____________________________________________

Stik (telefon ali e-pošta): ____________________________________

Utrinki

Z nagradno igro do novih znanj

ZAVEZA K ZMANJ[ANJU 
OGLJI^NEGA ODTISA IN 
VPLIVA NA OKOLJE
Kobarid – Nova sončna elektrarna 
podjetja TIK je že priklopljena na 
omrežje, z njeno pomočjo pa se že 
proizvaja čista in obnovljiva električ-
na energija. Podjetje TIK Kobarid s 
tem začenja svojo zavezo k zmanjša-
nju ogljičnega odtisa in škodljivega 
vpliva na okolje.
Pa si poglejmo nekaj zanimivih pri-
merjav, ki govorijo v prid zadnji večji 
naložbi TIK. Novo sončno elektrarno 
sestavlja kar 1.102 modulov, name-
ščenih na streho podjetja. Predvidena 
letna proizvodnja znaša 471,3 MWh, 
kar predstavlja 40 odstotkov trenu-
tne letne porabe električne energije 
podjetja oziroma je ekvivalent porabi 

150 povprečnim slovenskim gospo-
dinjstvom. Poleg tega bodo z njo iz-
puste CO2 zmanjšali za kar 160,4 
tone, kar je po vrednosti enako, kot 
če bi na novo posadili 580 dreves. 
Z namestitvijo sončne elektrarne pa 
se obeta prihranek tudi pri porabi 
lignita – ta naj bi znašal okoli 270 
ton, kar v 20 letih obratovanja pred-
stavlja več kot 6.750 ton nižjo vred-
nost rabe tega mehkega rjavega 
premoga, katerega kurilna vrednost 
sicer velja za sorazmerno nizko.
V omenjenem kobariškem podjetju 
hkrati zagotavljajo, da se bodo še 
naprej trudili in si prizadevali za traj-
nostne načine poslovanja, s katerimi 
lahko prispevajo h kakovostnejšemu 
življenju na našem planetu.
Po izjavi za medije povzela T. Š. F.

ZADNJA VEČJA NALOŽBA PODJETJA TIK KOBARID – Novo sončno elektrarno sestavlja kar 
1.102 modulov, nameščenih na streho podjetja. Foto: arhiv podjetja TIK
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Ob~ina Bovec

Iz ob~inskih uprav

Povzetek 8. redne seje OS 
Ob~ine Bovec

Oktobra je potekala 8. redna seja 
Občinskega sveta Občine Bovec 
(OS). Člani so obravnavali in soglas-
no sprejeli predlog strokovne komi-
sije, ki je med 11 prispelimi projekti 
za financiranje prek participativnega 
proračuna izbrala pet predlogov. Po-
trjeni so bili:
• Park za vadbo na prostem/trim 

steza (predlagatelj Luka Stare, 
vrednost 5.500 evrov; vsebina: 
priprava projektne naloge, s katero 
se določi lokacijo trim proge ali 
trim otoka v okolici Bovca, predvi-
di naprave po postajah in vrednost 
izgradnje);

• Ekološki otok Dvor – ob cesti (pre-
dlagateljica Gabrijela Zore, sopre-
dlagatelji Vasja Markič, Elenora 
in Vilma Pastorčič, vrednost 
32.000 evrov; vsebina: zamenjava 
obstoječih smetnjakov z novimi 
potopnimi);

• Obeležitev 50-letnice skladatelja, 
dirigenta in glasbenega pedagoga 
Ambroža Čopija (predlagatelj Zo-
ran Kašca, sopredlagatelji Mešani 
pevski zbor S planin in Društvo 

ARS Bovec, vrednost 5.500 evrov; 
vsebina: postavitev priložnostne 
razstave, kjer bodo prikazana Čo-
pijeva dosedanja dela, koncert Ko-
mornega zbora Konservatorija za 
glasbo in balet iz Ljubljane in 
krstna izvedba skladateljeve maše);

• Umiritev prometa skozi Log pod 
Mangartom (predlagatelj Robert 
Vončina, vrednost 22.000 evrov; 
vsebina: najem stacionarnega ra-
darja);

• Cesta na planino Bošca KS Žaga 
(predlagatelj Marjan Kravanja, 
vrednost 7.000 evrov; vsebina: na-

voz nasipnega materiala in uredi-
tev odvodnjavanja cestišča s čišče-
njem ali menjavo prepustov).
V nadaljevanju so svetniki obrav-

navali in sprejeli Spremembo cenika 
voženj na zahtevo z e-kombijem (se-
dem glasov za in štirje proti). Sezna-
nili so se z aktualnim dogajanjem o 
poslovanju družbe Sončni Kanin. V 
imenu Liste za Posočje Bovec je dr. 
Jurij Žurej predlagal umik točke, 
dokler ne pridobijo vseh dokumen-
tov, ki so jih od družbe in Občine 
Bovec zahtevali, vendar je OS predlog 
z glasovanjem zavrgel. Direktorica 

Sončnega Kanina Manuela Božič 
Badalič je podala kronološko poroči-
lo o vzdrževanju žičniških naprav na 
smučišču, podrobneje o dostavni 
krožnokabinski žičnici. Predstavila je 
zadnje dogodke, obisk inšpektorja in 
opravljene preglede nacionalnega 
preglednika iz Zavoda za gradbeni-
štvo Slovenije (ZAG) ter začasne 
prepovedi obratovanja krožnokabin-
ske žičnice. Navedla je ugotovitve 
zadnjega pregleda ZAG in kaj je na-
ložil upravljavcu za zagotovitev ustre-
znosti naprave. Zaključila je, da to 
pomeni vsaj tri mesece dela v lepem 
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NA OKTOBRSKI SEJI SO ČLANI BOVŠKEGA OBČINSKEGA SVETA MED DRUGIM POTRDILI PREDLOG PETIH PROJEKTOV, ki bodo finan-
cirani prek participativnega proračuna.

START UP DELAVNICE ZA 
SPODBUJANJE PODJETNOSTI 
MED MLADIMI
Bovec – Naša šola se je v letošnjem 
šolskem letu prijavila na razpis Jav-
ne agencije za spodbujanje ustvar-
jalnosti med mladimi, ki ga financira 
Ministrstvo za gospodarstvo, turizem 
in šport. Za učence osmega razreda 
je Primorski tehnološki park (PTP) 
že drugo leto zapored izpeljal podje-
tniške delavnice, kjer so učenci dva 
dni razvijali svoje podjetniške ideje.

Ob zaključku je šest skupin predsta-
vilo samorazporedljive jasli, Grelne 
copate, »Easy Potatoe«, robota za 
medicino, intervencijsko-službeni 
dron, leseni lonček z lučjo in robot-
ski sesalec. Tričlanska komisija je 
na koncu izbrala najboljše tri. Za 
zmagovalno idejo so bile razglašene 
samorazporedljive jasli, drugo mes-
to je zasedel intervencijsko-službeni 
dron, na tretjem mestu pa so končali 

navdušeni, da so se odločili za na-
daljnje sodelovanje na nacionalnem 
tekmovanju POPRI, ki spodbuja 
podjetnost pri mladih. Ti bodo svoje 
zamisli v naslednjih tednih naprej 
razvijali s pomočjo mentorjev PTP.
Denise Šuler Rutar, ravnateljica OŠ 
Bovec

KOBARI[KI OSMAKI NA 
ERASMUSOVI MOBILNOSTI 
OSVOJILI FIRENCE
Firence (Italija) – V tednu od 23. do 
27. novembra se je 20 osmošolcev 
iz OŠ Simona Gregorčiča Kobarid 
skupaj z mentorji odpravilo na Eras-
musovo mobilnost na firenško OŠ 
IC Galluzzo. Enako stare učence 
smo s projektom »Building interna-
tional bridges« spoznali že pred od-
hodom s pomočjo padleta, kjer smo 
delili zanimivosti o sebi, svojem kra-
ju, šoli, državi, kulinariki ipd.
Ob prihodu v mesto smo skupaj pre-

NA PODJETNIŠKIH DELAVNICAH so ob koncu izbrali tri najboljše poslovne ideje, ki so jih na 
OŠ Bovec pripravili osmaki. Za zmagovalno idejo so bile razglašene samorazporedljive jasli, 
drugo mesto je zasedel intervencijsko-službeni dron, na tretjem mestu pa so končali grelni 
copati. Foto: arhiv OŠ Bovec

grelni copati. Ob tem je potekal tudi 
izbor po meri učencev, kjer je naj-
več glasov prejela ideja »Easy Popa-
toe«.

Učencem so bile delavnice zelo 
všeč, saj so v sklopu šolskih obve-
znosti preživeli dva res ustvarjalna 
dneva. Nekateri so bili celo tako 
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vremenu in da tako krožnokabinska 
žičnica letos ne more obratovati. Pre-
dlagala je zagotovitev ohranitve nekaj 
zaposlenih, da bi v času nedelovanja 
žičnice lahko skrbeli, da se ne bi 
povzročala škoda tudi na drugih na-
pravah. Zavrnila je tudi sklepe Nad-
zornega sveta Sončnega Kanina, ki 
ji je naložil tožbo konstruktorja in 
predstavnika POME. Da je taka za-
hteva, brez podanih pravnih podlag, 
nesprejemljiva in protizakonita, je 
podkrepila s pravnim mnenjem pri-
znanega slovenskega pravnika. Nato 
je zapustila sejo, kar so svetniki ob-
sojali, ker ji niso mogli postaviti do-
datnih vprašanj.

V nadaljevanju je svetnike s 
podrobnostmi o komunikaciji med 
POMO in Sončnim Kaninom seznanil 
predstavnik konstruktorja žičnice Ka-
nin POMA in podkrepljeno z doku-
menti ovrgel vse obtožbe zoper njih. 
Predsednik (op. p. zdaj že nekdanji) 
Nadzornega sveta (NS) družbe Sonč-
ni Kanin Marko Gorjanc je skušal 
obrazložiti postopke NS, ki so pripe-
ljali do sprejetja sklepov o zahtevanih 
tožbah in razrešitvi direktorice Božič 
Badaličeve. Na podlagi slišanega in 
izraženega mnenja je NS s predlaga-
nimi sklepi presegel svoja pooblasti-
la. Zato so člani OS večinsko podprli 
predlog Mihe Sotlarja in sprejeli 
sklep, ki Komisiji za mandatna 
vprašanja, volitve in imenovanja 
Občine Bovec nalaga obravnavo pre-
dloga, da se predsednika NS Sončni 

posameznih točk odloka in bo kot 
tak obravnavan na odborih ter nato 
ponovno na bovškem OS.

Svetniki so izglasovali še ukinitev 
javnega dobrega ter podali nekaj 
vprašanj in predlogov, na katera priča-
kujejo odgovore na prihodnji seji OS.
Besedilo in foto: Milan Štulc

Novembrska redna seja
Konec novembra je bila sklicana 9. 

redna seja bovškega občinskega sve-
ta (OS), na kateri je bilo prisotnih vseh 
12 svetnikov. Po pooblastilu župana 
jo je vodil svetnik Danijel Krivec.

Člani so potrdili predlog Odloka o 
rebalansu proračuna Občine Bovec za 
leto 2023, s katerim so Javnemu zavo-
du Turizem Dolina Soče (TDS) zvi-
šali znesek proračunske postavke, iz 
katere mu občina prek transferov po-
kriva stroške plač, prispevkov, blaga 
in storitev. Postavka je bila zvišana 
za skoraj 144 tisoč evrov (135.079,54 
evra po predlogu TDS in 8.918,77 evra 
za izpolnjevanje pogodbenih obve-
znosti Občine Bovec za bovški TIC 
in trdnjavo Kluže – financiranje stro-
škov najemnine). Potrdili so tudi osnu-
tek programa dela TDS za leto 2024.

V nadaljevanju so svetniki obrav-
navali in sprejeli predlagane spre-
membe cen oskrbe s pitno vodo, 
odvajanja in čiščenja komunalnih 
odpadnih in padavinskih voda ter 
ravnanja s komunalnimi odpadki, ki 
se v občini Bovec nekoliko znižujejo. 
Podali so soglasje k imenovanju di-

Spoštovane občanke in občani.

Letošnje leto je bilo in je še zelo turbulentno 
na vseh področjih, zato si verjetno vsi želimo, 
da bi se z novim letom res vse spremenilo na 
bolje. Želimo si konca vojn, želimo si pristnih 
prijateljev. Na mnoge stvari v svetu ne moremo 
vplivati, lahko pa si vsaj doma podamo roke. 
Prijazna beseda vedno lepo mesto najde, 
sovražna pa vedno gradi sovraštvo. Bodimo 
prijazni do sočloveka. Naj bo to naša zaveza 
za prihajajoče leto.

V prazničnih dneh se med dobrimi ljudmi 
prenašajo dobre želje. Naj bodo iskrene. 
Obilico zdravja, sreče, veselja in uresničenih 
želja želim čisto vsem!

Vesel božič, srečno, prijazno in predvsem 
mirno 2024!

Valter Mlekuž, župan

Kanin Gorjanca razreši in nato razre-
šitev predlaga OS Občine Bovec.

V peti točki so svetniki obravnava-
li predlog Odloka o določitvi plovb-
nega režima na reki Soči na območju 
občine Kobarid. Poročevalci so bili 
kobariški župan Marko Matajurc, 
direktorica medobčinske uprave Su-
zana Konec in pravnik Primož 
Barbič, ki je pripravil omenjeni od-
lok. Slednji je glavne podlage za od-
lok tudi predstavil. Predsednik Go-
spodarskega interesnega združenja 
raftarjev Dolina Soče Primož Zorč je 

komentiral določbe odloka in neka-
tere označil kot nesprejemljive. Na-
mestnik predsednika Ribiške družine 
(RD) Tolmin Blaž Močnik je ocenil, 
da je sobivanje izvajalcev športnih 
aktivnosti in ribičev na reki Soči že 
vrsto let resničnost. Predlagal je 
obravnavo naravovarstvenega vidika 
v odloku in izrazil željo, da bi bila 
RD Tolmin aktivni soudeleženec pri 
pripravi novega odloka. Župan Obči-
ne Bovec Valter Mlekuž se je zave-
zal, da bo imenoval posvetovalno 
telo, ki bo sodelovalo pri uskladitvi 

Utrinki

živeli dva dni. Nekaj časa smo imeli 
pouk in delavnice na tamkajšnji šoli, 
nekaj časa pa smo posvetili spozna-
vanju glavnega mesta italijanske de-
žele Toskana. Učenci gostitelji so bi-
li naši odlični turistični vodniki. Med 
potjo smo klepetali v angleščini in 
na ta način gradili nova prijateljstva, 
brusili naše jezičke in bogatili izku-
šnje s sklepanjem novih evropskih 
prijateljstev.
Medtem ko smo na šoli pod vod-
stvom učiteljic Ilarie Antonelli in Gi-
ovanne Mancini. v mešanih skupi-
nah raziskovali razlike ter podobnos-
tih v naših šolskih sistemih, razmiš-
ljali o podnebnih spremembah, nad-
grajevali digitalno pismenost in si 
ogledali šolo, se je učiteljicam Mar-
tini Zorč Melinc, Mateji Černigoj 
Skočir in Evelini Kravanja pridruži-
la tudi njihova ravnateljica ter učen-
cem za zaključek razdelila certifikate 
o gostovanju na njihovi šoli. Preosta-
le dni smo tudi sami raziskali nekaj 

kotičkov mesta, si v muzejih razširjali 
obzorja astronomije s spoznavanjem 
Galilea Galileja, se zabavali ob li-
kovnem ustvarjanju z Banksyjem ter 
urili možgane z umetnostjo iluzij.

Ob tem seveda ni manjkalo kulina-
ričnih dobrot, še posebno je bila 
odlična sladoledna rožica. Učenci 
se strinjajo, da je bila mobilnost po-
sebna izkušnja, ki jo je vredno ceniti 

in mogoče nekoč ponoviti. Imeti 
mednarodne znance in prijatelje ter 
obvladati angleščino do te mere, da 
lahko izmenjuješ mnenja, je nepre-
cenljivo. »Grazie, Erasmus«!
Evelina Kravanja, članica Erasmusovega 
tima, OŠ Simona Gregorčiča Kobarid

O[ FRANCETA BEVKA TOLMIN 
GOSTILA NAJ[TEVIL^NEJ[O 
IZMENJAVO DOSLEJ
Tolmin – Prvi teden v oktobru je bil 
na tolminski osnovni šoli mednarodno 
obarvan, saj smo gostili mobilnost v 
okviru Erasmus+ projekta »Maths is 
fine with digital style«. To je bila 
doslej najštevilčnejša izmenjava 
učencev in učiteljev na naši šoli. Od 
1. do 6. oktobra je pri družinah na-
ših učencev bivalo 22 otrok iz Če-
ške, Grčije, Litve, Španije in Šved-
ske, spremljalo pa jih je 11 učiteljev.

Med tednom je bilo izvedenih veliko 
projektnih dejavnosti: matematične 

DA JE LAHKO MOBILNOST POSEBNA IZKUŠNJA, ki jo je vredno ceniti in mogoče nekoč po-
noviti, so se strinjali vsi učenci. Imeti mednarodne znance in prijatelje ter obvladati angleščino 
do te mere, da lahko izmenjuješ mnenja, je neprecenljivo. Foto: Ilaria Antonelli
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rektorja Zdravstvenega doma Tolmin 
za obdobje štirih let, na mesto kate-
rega je bil imenovan Primož Uršič.

Svetniki so se seznanili še s pre-
dlogom delovne skupine o režimu 
plovbe na Soči in Koritnici ter potr-
dili pobudo za spremembo režima 
prevozov z električnim kombijem.

Seznanili so se z odstopom pred-
stavnikov Občine Bovec v nadzor-
nem svetu družbe Sončni Kanin, ki 
je tako dokončno razrešen. Sprejeli 
so tudi sklep, da se skliče izredna 
seja, ki bo 14. decembra, direktorico 
Manuelo Božič Badalič pa zadolžili, 
da do 8. decembra Občini Bovec in 
s tem OS dostaviti vse zahtevane do-
kumente o poslovanju družbe ter 
realnem stanju v njej.

V zaključevanju seje so svetniki 
potrdili lokacijsko preveritev in uki-
nitev javnega dobrega na treh zem-
ljiščih.
Milan Štulc

Re{evanje smu~i{~a Kanin
Občina Bovec je 6. oktobra sklica-

la novinarsko konferenco, ki so se je 
udeležili predstavniki vseh pomemb-
nih slovenskih medijev. Ne njej so 
sodelovali župan Občine Bovec Val-
ter Mlekuž, direktorica družbe Sonč-
ni Kanin Manuela Božič Badalič, 
poslanec in vodja Komisije za Kanin 
Danijel Krivec, podpredsednik De-
želnega sveta Furlanije - Julijske kra-
jine (FJK) Stefan Mazzolini ter di-
rektorica Hotela Kanin in predstavni-
ca neformalnega združenja bovških 

kolesnih baterijah, zaradi katerih ta 
ne more pridobiti obratovalnega do-
voljena. Zamenjava po njegovi oceni 
preveč obrabljenih delov zahteva vsaj 
tri mesece vsakodnevnega dela, zato 
je bilo jasno, da kaninska žičnica le-
tošnjo zimsko sezono ne bo mogla 
obratovati.

Ker gre za čezmejno povezano 
smučišče, od takrat dalje potekajo 
pogovori s PromoTurismoFVG, ki je 
lastnik smučišča Sella Nevea, da bi 
vendarle obratovali obe sedežnici na 
smučišču Kanin, nujno pa vsaj pove-
zovalna štirisedežnica Prevala. Izrazi-
li so velik interes in pripravljenost po-
kritja stroškov obratovanja na sloven-
ski strani. Sončni Kanini je na resor-
no ministrstvo poslal vlogo za izdajo 
dovoljenj za obratovanje naprav na 
vrhu smučišča. Direktorica Božič Ba-
daličeva je konec oktobra podala 
odstopno izjavo (op. p. pred kratkim 
je odstop preklicala), Komisija za 
mandatna vprašanja, volitve in ime-
novanja pa je 6. novembra razrešila 
nadzorni svet Sončnega Kanina.

Dežela FJK je Občino Bovec obve-
stila tudi o tem, da je predsednik 
Deželnega sveta FJK Massimiliano 
Fedriga naslovil pismo predsednici 
RS Nataši Pirc Musar in predsedni-
ku Vlade RS dr. Robertu Golobu. V 
njem ju prosi za pojasnila in po po-
trebi za njuno avtoritativno posredo-
vanje, da bi dosegli čimprejšnjo reši-
tev v obojestransko zadovoljstvo za 
ohranitev povezave.
Besedilo in foto: Milan Štulc

hotelirjev Urška Radanovič.
Novinarjem so predstavili vse po-

drobnosti glede prepovedi obratova-
nja krožnokabinske žičnice Kanin, ki 
jo je izdal odgovorni inšpektor, glede 
odklonitve pooblaščenega pregledo-
valca žičniških naprav Zavoda za 
gradbeništvo Slovenije (ZAG) za iz-
vedbo naročenega in po predračunu 
plačanega pregleda žičnice, novosti 
glede dogovarjanj lokalne skupnosti 
s pristojnimi ministrstvi o gradnji 
novih žičniških naprav na smučišču 
ter njihove obljube v zvezi s tem. 
Prvič je bilo povedano tudi, da po-
sebnega zakona za smučišče Kanin 
po vsej verjetnosti ne bo in bi se ta 
reševal po že veljavnem Zakonu o 
žičnicah ter posebnem pravilniku. 
Zelo kritičen je bil podpredsednik 
Deželnega sveta FJK Mazzolini. Opo-

zoril je na nerazumno mačehovski 
odnos Slovenije do čezmejno pove-
zanega gorskega centra in na to, da 
naša država že dolga leta obljublja, 
da bo vlagala v smučišče Kanin, pa 
se nič ne zgodi. Poudaril je, da je v 
času od povezave smučišč Dežela 
FJK za naložbe v Sella Neveji name-
nila več kot 70 milijonov evrov, samo 
v zadnjih dveh letih 17 milijonov 
evrov, saj so verjeli obljubam o na-
ložbah tudi na slovenski strani. Ob 
koncu je tudi predstavnica neformal-
nega združenja bovških hotelirjev 
podala odločno podporo naložbi v 
smučišče Kanin.

Po novinarski konferenci so dogo-
vori o zagonu žičnice Kanin tekli 
naprej. ZAG je opravil pregled kro-
žnokabinske žičnice in ugotovil ne-
katere pomanjkljivosti predvsem na 

V ZAČETKU OKTOBRA SO NA NOVINARSKI KONFERENCI pojasnili dogajanje, povezano s 
smučiščem Kanin.

Utrinki

delavnice za učence, programiranje 
z uporabo robotka Codey Rocky, iz-
delovanje matematičnih zgodb v 
programu StoryBoardThat, spoznav-
ne igre, športne aktivnosti, umetni-
ške delavnice, orientacijski pohod, 
pouk gostujočih učiteljev in seminar-
ji za učitelje. Našo številčno skupino 
je v svojih prostorih sprejel tudi tol-
minski župan Alen Červ, ki je z 
učenci poklepetal o prednostih iz-
menjav in vsem namenil veliko spod-
budnih besed.
Gostom smo želeli pokazati tudi del-
ček Slovenije, zato smo jih peljali na 
ogled Postojnske jame in Kobilarne 
Lipica. V popoldanskem času so 
učenci z gostitelji in njihovimi starši 
spoznavali lepote Tolminskega, uči-
teljem spremljevalcem pa smo naš 
kraj in okolico razkazali učitelji. Po 
tednu druženja je bilo slovo težko. 
Gostje so si želeli, da bi se kmalu 
vrnili v Slovenijo, saj so bili navduše-

ni nad našo državo.
Spomladi nas čaka še zadnja mobil-
nost v okviru tega projekta – odpra-

vili se bomo v Litvo.
Eva Rustja Konjar, koordinatorica 
projekta, OŠ Franceta Bevka Tolmin

ODPRIMO MEJE NA[EGA 
MAJHNEGA SVETA
Podbrdo – OŠ Simona Kosa Pod-
brdo je uspešno kandidirala na raz-
pisu programa Evropske unije Eras-
mus+ 2023, ki s financiranjem in 
podporo omogoča mednarodno so-
delovanje na področju izobraževa-
nja. Tako se bo v okviru našega pro-
jekta, ki nosi naslov Odprimo meje 
našega majhnega sveta, devet stro-
kovnih delavcev podbrške šole ude-
ležilo osmih različnih izobraževanj v 
tujini. Odločili smo se za obisk štirih 
različnih šol, ki so uspešne na pod-
ročjih, ki nas zanimajo. Usmerili smo 
se predvsem na spoznavanje novih 
učnih metod in pristopov, ki bi jih 
lahko prenesli na pouk na naši šoli, 
zanimata pa nas tudi smiselna upo-
raba IKT-tehnologije pri pouku ter 
različni pristopi k okoljski problema-
tiki in trajnostnemu razvoju.

V OKVIRU ERASMUS+ PROJEKTA »MATHS IS FINE WITH DIGITAL STYLE« je tolminska OŠ 
gostila doslej najštevilčnejšo skupino. Učence in učitelje je sprejel tudi tolminski župan, ki jim 
je namenil veliko spodbudnih besed. Foto: arhiv Eve Rustja Konjar
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Posvetovanje o odloku o 
plovbnem re`imu

V petek, 10. novembra, je v Ster-
gulčevi hiši potekal posvet o Odloku 
o določitvi plovbnega režima na reki 
Soči in reki Koritnici. Občina Kobarid 
je namreč sprejela svoj Odlok o dolo-
čitvi plovbnega režima na reki Soči. 
Člani bovškega občinskega sveta so 
se na 8. redni seji s predlaganim od-
lokom seznanili, vendar ga niso po-
trjevali.

Župan Valter Mlekuž je želel še 
pred odločanjem o kobariškem odlo-
ku slišati mnenje turističnih ponu-
dnikov na Bovškem. Zato so bili na 
posvet povabljeni izvajalci vodnih 
športov na reki Soči s pritoki (vabilo 
jih je Gospodarsko interesno združe-
nje raftarjev Dolina Soče), lastniki 

kampov in predstavnik Ribiške dru-
žine (RD) Tolmin (vabila ji je Občina 
Bovec) ter ponudniki drugih nočitve-
nih kapacitet (vabil jih je Turizem 
Dolina Soče).

V konstruktivni debati je bilo opo-
zorjeno na številne za Bovško nespre-
jemljive določbe kobariškega odloka, 
vendar tudi, da so nekatere rešitve 
smiselne in sprejemljive. Prevladalo 
je mnenje, da je sedanji odlok res 
zastarel in bi ga bilo treba tudi na 
področju cenovne politike nekoliko 
spremeniti, zagotovo pa deset- ali 
celo večkratna podražitev ni spre-
jemljiva. Sedaj veljavni odlok pa do-
loča, da je treba cene spremeniti 
najkasneje do 31. oktobra, da bi te 
lahko veljale za prihodnjo plovno 
sezono, kar pomeni, da bodo 

kakršnekoli odločitve o cenah lahko 
začele veljati šele s 1. januarjem 2025.

V zaključnem delu posveta so se 
prisotni dogovorili za ustanovitev de-
lovnega telesa, ki ga bodo sestavljali 
predstavniki kampov, ponudnikov 
drugih nočitvenih kapacitet, izvajal-
cev športnih dejavnosti na reki Soči 
s pritoki ter RD Tolmin. To bo v naj-
krajšem času pripravilo svoj predlog 
novega odloka, nato pa naj bi se za-
čela pogajanja z občinama Kobarid 
in Tolmin.
Besedilo in foto: Milan Štulc

Brezpla~ni prevzem odpadnih 
azbestnocementnih gradbenih 
odpadkov

Komunala Tolmin je med 10. in 
18. oktobrom za Občino Bovec izved-

la akcijo brezplačnega prevzema od-
padnih azbestnocementnih gradbe-
nih odpadkov z območja občine.

Na podlagi Pravilnika o brezplač-
nem prevzemu odpadnih azbestnoce-
mentnih gradbenih izdelkov na ob-
močju Občine Bovec, ki je bil sep-
tembra objavljen v Uradnem listu RS, 
so bili upravičenci brezplačnega 
prevzema lastniki objektov ali ze-
mljišč na območju občine Bovec, s 
katerih se odstranjujejo odpadni az-
bestnocementni gradbeni odpadki, 
pod pogojem, da imajo vsaj dve leti 
pred oddajo na navedenem objektu 
ali zemljišču lastninsko pravico (fi-
zične osebe) oziroma imajo vsaj dve 
leti pred oddajo v občini Bovec pri-

SEDANJI ODLOK O PLOVBNEM REŽIMU NA SOČI IN KORITNICI je zastarel ter bi ga bilo treba tudi na področju cenovne politike nekoliko 
spremeniti, so menili na novembrskem posvetu prisotni deležniki. Opozorili so, da so nekatere določbe kobariškega odloka za Bovško nesprejem-
ljive, nekatere rešitve pa smiselne in sprejemljive.

BREZPLAČEN PREVZEM AZBESTNOCE-
MENTNIH ODPADKOV je oktobra potekal tu-
di v občini Bovec. Akcija je bila zelo uspešna, 
saj je bilo oddanih kar 26,7 tone teh izjemno 
nevarnih odpadkov. Foto: www.bolha.com

javljen svoj sedež (pravne osebe). 
Upravičencem stroške brezplačnega 
prevzema teh odpadkov krije občina 
do največ 5.000 evrov oziroma 6.250 
evrov, če gre za območje Triglavskega 
narodnega parka. Za zavarovanje in 
prevoz teh odpadkov pa so morali 
upravičenci poskrbeti sami.

Utrinki

Naša želja je, da bi pridobljena zna-
nja prenesli na našo šolo in tako 
poskrbeli, da bi bila šola sodobnej-

ša in bolj inovativna, naši učenci pa 
za delo bolj motivirani. V začetni fazi 
si želimo Evropo pripeljati k nam, ob 

tem pa bi radi v bližnji prihodnosti v 
projekt vključili tudi naše učence.
Petra Guna, koordinatorica projekta, 
OŠ Simona Kosa Podbrdo

TEDEN OTROKA V VRTCU IN 
[OLI – PO NA[E
Dolenja Trebu{a – Letošnja osre-
dnja tema Tedna otroka, ki je pote-
kal med 2. in 8. oktobrom, je bila 
posvečena otroški radovednosti. 
Ker se v mladih glav'cah ves čas 
zastavljajo različna vprašanja in ker 
ima vsak zakaj svoj zato, je letošnji 
dogodek predstavljal izziv za vzgoji-
teljice Vrtca Dolenja Trebuša ter uči-
teljice tukajšnje podružnične šole. 
Ob pomoči zunanjih sodelavcev, 
sokrajanov in znancev smo soobli-
kovale ter skupaj z otroki uspešno 
kljubovale vsem zakajem in zatojem.

Prvi sončen dan smo izkoristili za gi-

banje in preživljanje časa na pros-
tem. Večji šolarji so se preizkusili v 
vožnji z avtomobilčki, ostali otroci 
vrtca in šole pa so s kolesi, rolerji in 
skiroji premagovali poligon. Na vpra-
šanje, zakaj se radi vozijo, so odgo-
vorili, da tako dobijo mišice, posta-
nejo spretnejši in se ob tem družijo. 
Drugi dan smo v družbi šolske knji-
žničarke ter knjižničarke iz tolminske 
knjižnice v okviru Knjigomenjalnice 
zbrali veliko knjig, ki so dobile nove 
lastnike. Ob vprašanju, zakaj je do-
bro brati, smo se strinjali, da se tako 
učimo novih besed, izboljšujemo 
branje, s tem pa prebujamo možga-
ne, ki nas popeljejo v domišljijski 
svet.

V družbi vzgojiteljice Danjele Gru-
den Ivančič smo »odpotovali« tudi v 
Nepal. Ob slikah, glasbi in različnih 
predmetih smo izvedeli, kako živijo 
tamkajšnji otroci in ostali prebivalci. 
Bili smo očarani nad njihovimi nava-

ODPRIMO MEJE NAŠEGA MAJHNEGA SVETA je naslov Erasmus+ projekta, v sklopu katerega 
se bo devet strokovnih delavcev podbrške šole udeležilo osmih različnih izobraževanj v tujini. 
Foto: arhiv Petre Guna
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Akcija je bila zelo uspešna, saj je 
v omenjenem času v Zbirnem centu 
Bovec 24 oseb oddalo kar 26,7 tone 
odpadnih azbestnocementnih grad-
benih izdelkov.
Milan Štulc

Druga javna tribuna za 
bov{ko mladino

Občina Bovec skupaj z Inštitutom 
za mladinsko politiko pripravlja Stra-
tegijo za mlade v občini Bovec. Zako-
nu o javnem interesu v mladinskem 
sektorju mlade opredeljuje kot tiste, 
ki so stari od 15. do 29. let.

Konec maja je bila organizirana 
prva javna tribuna za mlade. Sledila 
je izvedba spletne ankete, ki je zaje-
mala področja, ki zanimajo mlade 
(zabava, prosti čas, mobilnost, izo-
braževanje, participacija mladih in 
njihovo vključevanje v lokalno poli-
tiko, delo, zaposlitve v občini Bovec, 
stanovanjska problematika, informi-
ranje in vključevanje mladih v različ-
na društva). Organizirana so bila 
tudi srečanja po krajevnih skupno-
stih.

V soboto, 21. oktobra, pa je pote-
kala druga javna tribuna, na kateri je 
21 mladih volilo štiri člane Komisije 
za mladinska vprašanja. Za članstvo 
se je potegovalo sedem kandidatov. 
V prvem krogu so bili izbrani Irenej 
Melinc, Gašper Pejić in Jaka Sladič, 
v drugem pa Žiga Bartol. Občino bo 
v komisiji zastopala Katja Mrakič, 
OŠ Bovec Peter Vitez, Gimnazijo Tol-
min pa ravnateljica Magda Mlekuž.
Besedilo in foto: Milan Štulc

Mestna dnevna soba 
ponovno odprla svoja vrata

Mestna dnevna soba Bovec, ki ji 
pravimo tudi Buška izba, je po skoraj 
enoletnem zatišju ponovno odprla 
svoja vrata. Razlog za to je uspešna 
prijava Občine Bovec na razpis UR-
BACT IV. Kot je povedala skrbnica 
projekta Nataša Bartol, gre za prostor, 
ki je namenjen spontanemu druženju, 
izobraževanju, medgeneracijskemu 
sodelovanju in dobremu počutju pre-
bivalcem občine Bovec. Tu lahko po 
njenih besedah svoj prostor najdejo 
otroci, mlade mamice, osnovnošolci, 
ki čakajo na krožke ali glasbeno šolo, 
priseljenci, ljubitelji šaha, stari in 
mladi, željni druženja. Buška izba je 
tudi idealen prostor za vse, ki se po-
čutite osamljeni kot tudi za tiste, ki 
prekipevate od energije. »Prav za 

vsakogar se lahko najde kaj zanimi-
vega,« še poudarja skrbnica projekta.

Bovška mestna dnevna soba se na-
haja v mali dvorani Stergulčeve hiše, 
vanjo pa Bartolova še posebej vabi 
vse, ki »obvladate posebne spretnosti, 
zbirate zanimive stvari, poznate in 
znate jezike in običaje, dobro kuha-
te, ste vešči ročnih del itd.« Na ta 
način se lahko predstavite domači-
nom in svoje veselje do določenega 
hobija delite z drugimi.

Sicer pa je pred časom v švedskem 

mestu Malmö potekala tako imeno-
vana URBACT univerza, kjer so se 
prvič srečali partnerji, vključeni v 30 
akcijskih mrež omenjenega progra-
ma. V imenu Občine Bovec se je tri-
dnevnega dogodka udeležila Bartolo-
va, ki je skupaj s 460 udeleženci iz 
256 mest iz 30 držav (med njimi so 
bili tudi predstavniki sedmih sloven-
skih mest in predstavnica nacionalne 
točke) spoznavala zgodovino in or-
ganizacijo programa URBACT IV ter 
primere preteklih projektov. S tem 
dogodkom so namreč organizatorji 
skušali prenesti dosedanje izkušnje 
ter znanje partnerskim mestom in jih 
opremiti z veščinami, ki bi jih lahko 
uporabili v svojem lokalnem okolju.

V sklopu srečanja so se zvrstile 
številne praktične delavnice, udele-
ženci pa so se lahko v manjših sku-

Iz ob~inskih uprav

NA DRUGI JAVNI TRIBUNI, KI JE POTEKALA OKTOBRA, so izvolili člane Komisije za mladinska vprašanja. Predstavniki mladih so postali Žiga 
Bartol, Irenej Melinc, Gašper Pejić in Jaka Sladič. Občino bo v komisiji zastopala Katja Mrakič, OŠ Bovec Peter Vitez, Gimnazijo Tolmin pa 
ravnateljica Magda Mlekuž.

Utrinki

dami, običaji in naravo. Ugotovili 
smo, da je dobro kdaj pogledati 
»čez planke« in spoznati nove ljudi, 
jezike in okolje. Teden otroka pa ni 
minil brez igralnega dne, ki je otro-
kom omogočil, da so v vrtec ozi-
roma šolo prinesli sebi drago igra-
čo. Z njimi so se igrali, si jih izme-
njevali in se učili skrbeti za svoje ter 
tuje stvari, predvsem pa si jih deliti.

Dogajanje sta polepšala tudi Zlatko 
Jan in Stanko Mrak, ki sta prišla na 
obisk z violončelom in diatonično 
harmoniko. Ko sta odgovorila na vsa 
vprašanja, je iz njunih glasbil zazve-
nela pesem. Vzgojiteljica Sara Bur-
gar pa se je prelevila v »kamišibaj-
karico« in nam s pomočjo menjave 
slik, vloženih v lesen oder, povedala 
pravljico o volku, ki je izgubil svojo 
pravljico. V Tednu otroka so nas obi-
skali še ravnatelj Ciril Makovec in 

predstavniki šolske skupnosti, ki so 
naše prvošolce uradno sprejeli v 
šolsko skupnost.
Da pa ne bi prehitro pozabili tega 
zanimivega tedna, je poskrbel tudi 
Peter Carli iz Smučarskega kluba 
Matajur, ki je pripravil vaje in poligon 
ter nas tako pripravil na zimske ra-
dosti ob belih strminah.
Petra Barbič, vzgojiteljica, Vrtec Most 
na Soči, oddelek Dolenja Trebuša

DAN POKLICEV 2023 ZA 
TOLMINSKE DEVETO[OLCE
Tolmin – Na Zavodu za kulturo, 
šport in mladino (KŠM) Tolmin smo 
ob dnevu poklicev združili moči z 
OŠ Franceta Bevka Tolmin in za de-
vetošolce organizirali spoznavanje 
različnih poklicev na delovnih mes-
tih. Ravnateljica Petra Vitez Co-
stantini, tolminski župan Alen Červ 

ZAKAJI IN ZATOJI RADOVEDNOSTI je bil naslov letošnje osrednje teme Tedna otroka. Vzgoji-
teljice in učiteljice so v Dolenji Trebuši ob pomoči zunanjih sodelavcev, sokrajanov in znancev 
sooblikovale ter skupaj z otroki uspešno kljubovale vsem zakajem in zatojem. Foto: Ana Mako-
vec

BU[KA IZBA je z rednim urnikom 
ponovno odprta vsak delovni teden 
od ponedeljka do vklju~no ~etrtka 
od 13.30 do 18.00, ob petkih pa 
od 14.30 do 18.00. Vabljeni, da s 
skupnimi mo~mi ustvarimo upo-
rabnikom prijazno Bu{ko izbo.
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pinah odpravili tudi na 12 terenskih 
ogledov dobrih praks. Bartolova si je 
v sklopu tega ogledala socialno pod-
jetje Yalla trappan, ki želi ustvariti 
zaposlitvene možnosti in večjo fi-
nančno neodvisnost za ženske, roje-
ne v tujini, z malo ali brez delovnih 
izkušenj, ter prispevati k njihovi več-
ji samozavesti in neodvisnosti. »Izku-
šnja je bila čudovita, saj je bila ener-
gija zelo, zelo pozitivna. Vsi udele-
ženci smo s poslušanjem svojih sode-
lavcev stremeli k rešitvam, izmenjavi 
konstruktivnih idej in mnenj za raz-
lične urbane izzive. Čeprav so si mes-
ta zelo različna, je bilo čutiti, da vsi 
stremijo k oblikovanju prijaznih mest 
za vse generacije, z ozaveščenostjo po 
zelenem razvoju in enakopravnosti,« 
je še dejala po vrnitvi nazaj domov.
M. Š. in T. Š. F.

120 let bov{kega gasilstva
Prostovoljno gasilsko društvo 

(PGD) Bovec letos praznuje 120 let 
gasilstva na Bovškem. Visoko oble-
tnico so konec septembra obeležili z 
mimohodom enot Gasilske zveze 
(GZ) Bovec in prijateljskih PGD iz 
Avstrije, Italije in Slovenije ter gasil-
skih vozil čez osrednji bovški trg. 
Uradni del so pripravili pred Gasil-
skim domom Bovec, kjer je zbor ga-
silcev pozdravil prapore vseh priso-
tnih društev, regije in zvez.

Slovesnosti so se udeležili številni 
visoki gostje, med njimi podpredse-
dnik DZ RS Danijel Krivec, bovški 
župan Valter Mlekuž in podžupana 
Miro Bozja (tokrat v uniformi) in 
Erik Cuder, član Upravnega odbora 
GZ Slovenije Miran Gregorič, pred-
stavniki regije in civilne zaščite.

Zbrane je nagovoril poveljnik PGD 
Bovec Matjaž Černuta, ki je orisal 
delovanje gasilcev skozi 120 let orga-
niziranega gasilstva na Bovškem. 
Sledil je nagovor župana, ki je spom-
nil, da si vsakodnevnega življenja 
brez gasilcev in drugih reševalnih 
služb ni več mogoče predstavljati. 
»Danes ni samo vaš praznik. Je pra-
znik vseh nas, vseh Bovčanov, saj 
vemo, da se lahko na vas zanesemo 
v vsakem trenutku.« Poudaril je, da 
lahko zaradi nesebičnega delovanja 
gasilcev mirneje živimo, saj vemo, da 
so vedno v pripravljenosti, podnevi 
in ponoči. »Ob tej priložnosti se želim 
zahvaliti tudi vašim domačim, par-
tnerjem, vašim otrokom, ki vam sto-
jijo ob strani. Ko vem, da greste v 
akcijo reševat življenja drugih, tudi 
mene skrbi – kaj šele vaše domače. 

Vsi se zavedamo, da greš, nikoli pa, 
ali se nepoškodovan tudi vrneš,« je v 
nagovoru izpostavil župan in se 
vsem še enkrat zahvalil.

Spregovoril je tudi Gregorič. »Več 
kot stoletna zgodba o razvoju prosto-
voljnega gasilstva v vaših krajih je 
zgodba o naraščanju števila članov, 
pridobivanju nove gasilske opreme in 
vozil ter na koncu tudi izgradnje tega 
čudovitega Gasilskega doma Bovec. Je 
zgodba o izjemni nesebičnosti in hu-
manitarnosti pri pomoči sočloveku. 
Vaše delo že dolgo ni povezano zgolj 
z gašenjem požarov. Vaša dejavnost 
poleg visokih osebnih etničnih stan-
dardov vključuje nenehno izobraževa-
nje in usposabljanje. Napredek in 
tehnološki razvoj vseh segmentov 
družabnega življenja sta prinesla šte-
vilne nove nevarnosti, naravne nes-

PREDSTAVNIKI MEST IZ 30 DRŽAV so na Švedskem spoznavali zgodovino in organizacijo 
programa URBACT ter primere preteklih projektov. Udeleženci, med katerimi je bila tudi pred-
stavnica Občine Bovec Nataša Bartol, bodo lahko novo znanje s pridom uporabili v svojih lokal-
nih okoljih. Foto: arhiv programa URBACT IV

BOVŠKI GASILCI LETOS OBELEŽUJEJO 120-LETNICO ORGANIZIRANEGA GASILSTVA. 
Jubilej so počastili s slovesnostjo, na kateri so podelili plamenice in spominske plakete.

Utrinki

in tržnik za svetovno spletno trgovi-
no Jernej Rutar so zbranim učen-
cem prvi predstavili svojo poklicno 
pot. Ob tem so jih spodbujali, naj 
spoznajo svoj potencial, ugotovijo, 
kaj jih zares veseli in izkoristijo svojo 
mladost ter čas za to, da izberejo 
poklic, ki ga bodo z veseljem oprav-
ljali.

Šolarji so se nato razdelili v štiri sku-
pine. Prva se je seznanila z različni-
mi poklici v podjetju Hidria. Druga 
skupina je v tolminskem domu upo-
kojencev in zdravstvenem domu 
najprej spoznavala poklice s pod-
ročja zdravstva, nato pa so se sez-
nanili še s frizerstvom in mani-
kerstvom ter obiskali lokalno podje-
tje, ki skrbi za lepoto in zdravje, 
hkrati pa ponuja tudi medicinske pri-
pomočke, izbrane prehranske do-
datke in izdelke za nego. Tretja sku-

pina je obiskala OŠ s prilagojenim 
programom, tolminski vrtec in 
varstveno delovni center ter se sez-

nanila z dodatno strokovno pomočjo 
učencem na OŠ in delom socialne-
ga pedagoga v Mali hiši. Četrto sku-

pino so na tolminski policijski postaji 
sprejeli policisti in jim razkazali pro-
store, opremo ter predstavili delo 
gorske policije. Poleg tega so na 
okrajnem sodišču obiskali tudi sod-
nico, v prostorih Zavoda KŠM pa 
notranjo oblikovalko. V prostorih za 
sodelo Coworking Baza so jim po-
nudili še vpogled v poklice s pod-
ročja arhitekture, marketinga, slikar-
stva, turističnega vodenja …

Dan, poln spodbud, ljubezni do de-
la, zagnanosti in motivacijskih besed 
smo zaključili z željo, da bi vsak de-
vetošolec iz slišanega in doživetega 
izluščil to, kar potrebuje, da v šol-
skem sistemu najde pot do poklica, 
ki si ga želi. Vsem, ki so sodelovali 
in nam odprli vrata v svetove svojih 
poklicev, pa se iz srca zahvaljujemo.
Besedilo in foto: Tina Rutar, Zavod 
KŠM Tolmin

DAN POKLICEV 2023 – Tolminski devetošolci so organizirano na različnih delovnih mestih 
spoznavali poklice. Dobili so tudi več spodbud, da naj spoznajo svoj potencial, ugotovijo, kaj jih 
zares veseli in izkoristijo svojo mladost ter čas za to, da izberejo poklic, ki ga bodo z veseljem 
opravljali.

SO^Asnik, letnik XXIV, {t. 5, 2023
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reče,« je dejal. Bovškim gasilcem se 
je zahvalil tudi za odlično opravljeno 
delo ob lanskem požaru na Krasu in 
aktivno delovanje ob letošnjih popla-
vah.

Na slovesnosti so podelili plame-
nice in spominske plakete. Praznova-
nje so nadaljevali z druženjem in 
plesni zabavi.
Besedilo in foto: Milan Štulc

70. obletnica odprtja 
slovenske poti na vrh 
Mangarta

Ob 70. obletnici odprtja slovenske 
poti na vrh Mangarta je bila v začet-
ku oktobra ob mangartski koči krat-
ka slovesnost, s katero so se poklo-
nili snovalcem in graditeljem te zelo 
obiskane poti. Dogodka se je na po-
vabilo organizatorjev udeležil bovški 
župan Valter Mlekuž, prisoten pa je 
bil tudi predsednik Planinske zveze 
Slovenije (PZS) Jože Rovan.

Uvodoma je zapel mešani pevski 
zbor S planin pod vodstvom zboro-
vodje Martina Kavčiča, ki je skozi 
celotno prireditev skrbel za kulturni 
program. Zbrane je najprej nagovoril 
bovški župan in povedal, da »ta gora 
kar vabi, da bi se podali na vrh. Vsi 
bi radi stopili na vrh, ampak obe 

smeri, tako slovenska kot italijanska, 
zahtevata izurjenega planinca. Tisti, 
ki ostajamo v dolini, pa si želimo, da 
bi se vsi, ki se vzpnejo do vrha, tudi 
srečno vrnili. Žal vedno ni tako, zato 
se tudi na tem mestu iskreno zahva-
ljujem našim gorskim reševalcem, ki 
so vedno pripravljeni in rešujejo živ-
ljenja tako izkušenih in pravilno opre-
mljenih gornikov kot tudi takih, ki 
gredo v gore neopremljeni in slabo 
pripravljeni. Danes smo tu, da skupaj 
preživimo lep dan in se po sedemde-
setih letih spoštljivo ozremo na priza-
devanja ljudi, ki so omogočili pot na 
vrh Mangarta po svojem ozemlju, po 
slovenski strani tega našega častitlji-
vega očaka.«

Ker je 70 let dolgo obdobje, je 
prav, da se na dogodke pogleda tudi 
s kronologijo. Za to je poskrbel pred-
stavnik Planinskega društva (PD) 
Tolmin Žarko Rovšček, ki je poseb-
nost Mangarta označil z njegovo vi-
sokogorsko cesto, ki se zložno vzpne 
na višino nad 2.000 metrov nad mor-
jem. Zgrajena je bila pred prvo sve-
tovno vojno s strateškim namenom. 
»Začne se na nadmorski višini 1.090 
metrov z odcepom od predelske ceste 
in s povprečno desetodstotno strmino 
vijuga v neštetih okljukih po jugoza-

hodnem pobočju Mangarta. Gorski 
relief so graditelji premostili s petimi 
predori, ki so jih vsekali v živo skalo. 
Po 12 kilometrih se cesta skoraj do-
takne državne meje na sedlu, na 
nadmorski višini 2.072 metrov. Veli-
častnega pogleda prek nekdanje 'že-
lezne zavese', ki z vzponom na vrh 
samo pridobiva širino, ni mogla skri-
ti nobena, še tako strogo zavarovana 
meja. Ta je po drugi svetovni vojni 
prerezala vršni del gore in planinci 
so jo morali med vzponom po stari 
planinski poti čez severno ostenje na 
vrh prečkati dvakrat. Gibanje v mej-
nem pasu je bilo takrat povezano s 
pogostimi kontrolami obmejnih enot, 
kar je predstavljalo resno oviro razvo-
ju planinstva na tem območju. Zato 
se je PD Tolmin odločilo, da ob 60-le-
tnici slovenskega planinstva zgradi 
novo planinsko pot po povsem jugo-
slovanskem ozemlju preko 500-metr-

Iz ob~inskih uprav

OKTOBRA SO SE OB 70. OBLETNICI ODPRTJA SLOVENSKE POTI NA VRH MANGARTA s 
kratko slovesnostjo poklonili snovalcem in graditeljem te zelo obiskane poti.

ske zahodne stene. Upravni odbor 
društva, ki je širil svojo dejavnost na 
obsežnem območju takratnega velike-
ga okraja celo do Trente, je po daljših 
razpravah na eni od sej v letu 1952 
sprejel sklep, da najprej usposobijo 
poškodovano in zanemarjeno cesto 
na mangartsko sedlo. Poleg delavcev 
Okrajne cestne uprave so člani pri-
morskih PD pri čiščenju zgornjega 
cestnega odseka opravili več kot 800 
prostovoljnih delovnih ur.«

Za tem je zbrane pozdravil še 
predsednik PZS in se kot markacist 
spomnil tudi 70-letnice markacistov 
Slovenije. V svojem nagovoru je pou-
daril tudi, da je slovenska smer na 
Mangart odlično urejena in vzdrže-
vana, medtem ko je tako imenovana 
italijanska smer zanemarjena ter pot-
rebna obnove. Dan se je nadaljeval v 
prijetnem druženju.
Besedilo in foto: Milan Štulc

NOVOST NA SPLETNI STRANI OB^INE BOVEC

Ob~ina Bovec je na pobudo posameznih svetnikov na svoji spletni strani 
odprla nov podkast, kjer lahko ob~inski svetniki objavljajo svoje odzive, 
opa`anja, pobude, mnenja in druge prispevke, povezane z njihovim de-
lom v Ob~inskem svetu Ob~ine Bovec. Dostop za objave imajo samo pri-
javljeni svetniki, njihove zapise pa lahko prebira {ir{a javnost.
Vabljeni k prebiranju njihovih zapisov.

Opa`anja na Bov{kem

MLADI KON^NO SLI[ANI
Bovec – Da si Lista za Posočje 
Bovec (Lista) želi več sodelovanja 
med občino in mladimi, je bilo jasno 
že v predvolilnem programu. Člani 
želijo mlade dejavno vključiti v pripra-
vo strategij in predlogov, ki bi po nji-
hovem mnenju lahko pripomogli k iz-
boljšanju njihovega življenja. To je v 
naših krajih nekaj popolnoma novega.

Z željo po spremembi na tem podro-
čju je na 1. izredni seji občinskega 
sveta predlagala Sklep o pripravi 
spremembe Statuta Občine Bovec 
in pripravi drugih aktov z namenom 
imenovanja mlade županje in mlade-
ga župana ter ustanovitve komisije in 
parlamenta za mlade, ki je bil so-
glasno sprejet. Občinski svet je na 
7. redni seji soglasno sprejel tudi 
sklep o ustanovitvi Komisije za 
mladinska vprašanja.

dejavnosti in dogajanja zanje. Zadnja 
leta se namreč ni zgodilo prav veliko 
na tem področju in ravno zato si Li-
sta prizadeva to spremeniti. »Mladi 
so naša prihodnost in prav je, da 
jim damo priložnost, da se učijo in 
da sodelujejo v soupravljanju vse-
bin, ki se nanašajo nanje in njihovo 
prihodnost,« je povedala članica 
Liste Tatjana Komac. »Na sreča-
njih z mladimi smo slišali veliko 
odličnih predlogov, ki bi jih bilo tre-
ba upoštevali pri pripravi strategi-
je.«

V ta namen sta bili organizirani dve 
javni tribuni. Na drugi – v oktobru – 
je bila ustanovljena Komisija za mla-
dinska vprašanja, v katero so bili iz-
voljeni štirje predstavniki mladih: Ži-
ga Bartol, Irenej Melinc, Gašper 
Pejić in Jaka Sladič. V komisiji bo-
do prisotni tudi predstavniki občin-

ske uprave, OŠ Bovec in Gimnazije 
Tolmin. Komisija bo imela ključno 
vlogo pri pripravi poslovnika in stra-
tegije za izboljšanje življenja ter dela 
mladih v občini.

V Listi menimo, da bodo mladi s so-
delovanjem v komisiji lahko prispe-
vali k temu, da se bo ponudba v ob-
čini zanje izboljšala. To je pravi ko-
rak v smeri njihove večje vključeno-
sti v lokalno politiko. Naša želja je 
bila, da se jim ponudi priložnost po 
učenju in aktivnem soodločanju, da 
dobijo možnost sooblikovanja priho-
dnosti lastnega kraja, saj mladi naj-
bolje vedo, kakšno okolje si želijo v 
prihodnosti.

Mladi v Bovcu si želijo spremembe. 
Lista jim je ponudila odlično prilož-
nost, da se lahko slišijo njihovi gla-
sovi in upoštevajo njihove potrebe.

Maša Okroglič, Lista za Posočje Bovec

Z namenom, da bi mladi izrazili svoje 
želje in predloge, so bila v oktobru 
organizirana srečanja po krajevnih 
skupnostih. Pogovarjali so se o tem, 
kako bi lahko izboljšali pogoje za 
delo in bivanje ter dostopnost cest. 
Izkazalo se je, da si želijo tudi več 

BOVŠKA MLADINA SI ŽELI SPREMEMB. 
Foto: Tatjana Komac



SO^Asnik, letnik XXIV, {t. 5, 2023

( 17 )Opa`anja na Bov{kem

PITNA VODA JE USTAVNA 
PRAVICA!
Bovec – Leta 2016 je Republika 
Slovenija sprejela ustavno določbo, 
ki je vsem prebivalcem zagotovila 
pravico do pitne vode. Izrecno je za-
pisala, da oskrbo ljudi in gospodinj-
stev s pitno vodo zagotavlja država 
prek občin, in sicer neposredno in 
neprofitno. Občina Bovec ima 
3.061 prebivalcev in kar 420 od njih 
občina te storitve ne zagotavlja in do 
zdaj ni sprejela pravilnikov, da bi jim 
pomagala.

Prebivalci, ki nimajo dostopa do pi-
tne vode, plačujejo davke, prispev-
ke in vse, kar pobirata občina in dr-
žava, iz česar se sofinancirajo tudi 
vsi javni vodovodi. Slednje koristijo 
tudi številne tuje družbe in lastniki 
počitniških hiš, ki v občinski prora-
čun ne prispevajo skoraj nič.

Domačini, ki bi jim občina morala 
priskočiti na pomoč pri tako osnovni 
dobrini, kot je pitna voda, so bili pre-
puščeni sami sebi. Vsi, ki niso pri-
ključeni na javni vodovod, so doslej 
sami nosili vse stroške urejanja do-
stopa do vode. Zato je Lista za Po-
sočje Bovec (Lista) pripravila načrt, 
kako pomagati tem prebivalcem in 
predlagala pravilnik o sofinanciranju 
naložb v zasebne vodovode. S tem 
bodo tisti, ki so bili doslej brez po-
moči, upravičeni do 5.000 evrov 
pomoči in ne bo celotno breme na 
proračunih njihovih bližnjih. Lista je 
predlagala, da se stroške pokrije tu-
di domačinom, ki so si v preteklih le-
tih sami uredili dostop do pitne vo-
de, vendar so bile vse druge stranke 
in liste proti. Težko namreč razume-
mo, da se v 21. stoletju ljudem pri 
uveljavljanju te temeljne človekove 
pravice ne priskoči na pomoč. »Ko 
se boriš za tako osnovne stvari, 
kot je dostop do pitne vode, za 
pravico otrok in staršev, da se lah-

ko umijejo ter skuhajo kosilo, in da 
jim je občina dolžna pri tem poma-
gati, potem veš, da delaš prav in 
da delaš za ljudi,« je misli o priza-
devanjih strnil Matej Bradaškja, 
občinski svetnik Liste.
dr. Jurij Žurej, svetnik Liste za Posočje 
Bovec

OB^INA S PARTICIPATIVNIM 
PRORA^UNOM DALA GLAS 
LJUDEM
Bovec – Lista za Posočje Bovec 
(Lista) je pred volitvami občanom 
obljubila, da bodo dobili možnost, 
da sami sodelujejo pri izbiri projektov, 
ki jih financira občina. Doslej nam-
reč niso imeli pravih možnosti, da bi 
vplivali na sprejem proračuna in so-
odločali o tem, kaj so dejanske pot-
rebe občanov. Lista je zato predla-
gala, da se del proračuna razdeli na 
podlagi ljudske iniciative na način, 
da imajo občani možnost predlagati 
rešitve in odločati o tem, kateri pro-
jekti so zanje najpomembnejši ter 
domačinom prinašajo največ koristi. 

»Uvedba participativnega proraču-
na daje možnost Bovčanom, da 
sooblikujejo svojo občino. Ljudi 
moramo vključiti v odločanje o 
tem, kaj je zanje pomembno,« me-
ni Erika Šulin, članica Liste, ki je 
predlog pripravila. Bistvo participa-
tivnega proračuna je, da člani skup-
nosti samostojno vplivajo na porabo 
javnih sredstev v svojem življenjskem 
okolju in sami povedo, kaj menijo, 
da skupnost potrebuje. Gre za naj-
bolj demokratičen način določanja 
porabe proračuna vsake občine. 
Občani predlagajo projekte, nato 
glasujejo, katere od njih se podpre, 
in v nadaljevanju tudi spremljajo nji-
hove rezultate. 

V prvem letu je bilo predloženih 11 
projektov, pet od teh jih bo tudi reali-
ziranih: Park za vadbo na prostem/
trim steza, Ekološki otok Dvor – ob 

cesti, Umiritev prometa skozi Log 
pod Mangartom, Cesta na planino 
Bošca KS Žaga in Obeležitev 
50-letnice skladatelja, dirigenta in 
glasbenega pedagoga Ambroža 
Čopija (več o projektih lahko prebe-
rete na strani 10).
Maša Okroglič, Lista za Posočje Bovec

TRANSPARENTNEJ[A 
OB^INA
Bovec – Lista za Posočje Bovec 
(Lista) se od samega začetka zavze-
ma za javno/transparentno delova-
nje župana, občinske uprave in ob-
činskega sveta. Že v predvolilnem 
programu je zahtevala javne preno-
se sej občinskega sveta in zagotav-
ljanje javnega ter transparentnega 
delovanja odborov in komisij. Z 
uresničitvijo tega je občanom omo-
gočen neposreden vpogled v doga-
janje znotraj sej občinskega sveta.

V okviru projekta Tvoja občina: od-
prta in transparentna lokalna upra-
va je bila izdelana analiza transpa-
rentnosti vseh 212 slovenskih občin 
(pregledovali so vsebine in podatke 
za leto 2020, upoštevajoč 80 kazal-
nikov). Bovška občina je pri tem za-
sedla 161. mesto, kar pomeni, da je 
dobila eno slabših ocen transparen-
tnosti. Analiza je pokazala, da ne za-
gotavlja zadostnega dostopa do in-
formacij, ki so pomembne za javnost 
(npr. ne objavlja vseh dokumentov in 
informacij o občinskem proračunu 
ter o načrtih za razvoj občine), za-
dostne odprtosti odločanja (npr. ne 
organizira javnih razprav o pomemb-
nih odločitvah, ki jih sprejema) in za-
dostne odgovornosti (npr. ne obja-
vlja informacij glede upoštevanja pri-
pomb in pobud javnosti). Vsi ti razlo-
gi so Listo vodili, da je predlagala 
spremembe poslovnika. S tem je že-
lela občanom zagotoviti dostop do 
informacij, ki jih potrebujejo. Le na 
podlagi vseh informacij namreč lah-

ko sprejemajo prave odločitve. Tran-
sparentnost je pomembna, ker ob-
čanom omogoča seznanitev s tem, 
kaj njihova občina počne in kako se 
porablja njihov denar, nadzor nad 
delovanjem uradnih oseb in zaščito 
pred morebitnimi zlorabami. Kot je 
povedal svetnik Liste dr. Jurij Žurej, 
je »transparentnost ključna za de-
mokracijo. Omogoča ljudem, da 
sodelujejo v odločanju o tem, kako 
se upravlja njihova skupnost in za-
gotavlja javnost delovanja odgo-
vornih. Večja transparentnost je 
velika zmaga za vse Bovčane in 
daje upanje za bolj kakovostno in 
gospodarno delovanje občine.«
Maša Okroglič, Lista za Posočje Bovec

SMARAGDNI BISER ODSLEJ 
BREZ AZBESTA
Bovec – Biser Slovenije s prekrasno 
naravo in smaragdno Sočo so v pre-
teklosti pogosto zaznamovali težki in 
človeštvu ekstremno nevarni odpad-
ki, kot je azbest. Slednji je bil v pre-
teklosti pogosto uporabljen v grad-
beništvu, ob obnovah pa je veliko te-
ga smrtno nevarnega materiala kon-
čalo v okolju.

V Posočju je še vedno veliko objek-
tov, ki vsebujejo azbest. Prepušča-
nje vseh stroškov odstranitve tega 
nevarnega materiala v breme posa-
meznika predstavlja za veliko večino 
ekstremno tveganje. Zaradi visokih 
stroškov si mnogi niso moglo privo-
ščiti varne odstranitve azbesta in ta-
ko se ga je veliko znašlo v naravi. V 
Listi za Posočje Bovec (Lista) me-
nimo, da je treba ljudem finančno 
pomagati, saj s primerno odstranitvi-
jo nevarnega materiala poskrbimo 
tako za zdravje ljudi kot za okolje. 
Zavedali smo se, da se bo brez 
ustreznih ukrepov azbest še naprej 
kopičil v naši dolini, kar lahko 
povzroči hude posledice za zdravje 
ljudi in veliko nevarnost za okolje. 
Na predlog Liste je Občina Bovec 
sprejela Pravilnik o brezplačnem 
prevzemanju azbestnocementnih 
gradbenih materialov, na osnovi 
katerega lahko upravičenci brez 
stroškov komunalnih storitev te ne-
varne odpadke predajo komunalne-
mu podjetju, ki jih bo varno predela-
lo. »Izjemno pomembno je, da 
smo kot občina prevzeli odgovor-
nost za odstranitev azbesta. Če te-
ga ne bi storili, bi ta še naprej 
predstavljal zelo resno in vedno 
prisotno grožnjo za zdravje ljudi in 
varnost našega okolja. Naša dolina 
je prelepa in ljudje so naše največ-
je bogastvo, zato jih lepo prosimo, 
da izkoristijo možnost in varno od-
stranijo azbest za lepši jutri vseh 
nas,« je ob sprejetju pravilnika deja-
la članica Liste Bojana Kravanja.
Maša Okroglič, Lista za Posočje Bovec

NA PREDLOG LISTE ZA POSOČJE BOVEC JE OBČINA BOVEC UVEDLA PARTICIPATIVNI 
PRORAČUN, s katerim je dala glas občanom. V prvem letu je bilo med 11 predlogi izbranih pet 
projektov. Foto: Erika Šulin

REPUBLIKA SLOVENIJA JE LETA 2016 
SPREJELA USTAVNO DOLOČBO, ki vsem 
prebivalcem zagotavlja pravico do pitne 
vode. Oskrbo ljudi in gospodinjstev bi morala 
zagotoviti država prek občin. Foto: arhiv Tat-
jane Komac
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Ob~ina Kobarid

Neurja z de`jem in vetrom 
povzro~ila {kodo tudi v 
ob~ini Kobarid

Konec oktobra in v prvih dneh 
novembra je naše kraje zajelo neurje 
z močnim dežjem in vetrom. Naselje 
Trnovo ob Soči je bilo v petek, 20. 
oktobra, zvečer najhuje prizadeto. 
Poškodovan ni bil nihče, je pa bilo 
poškodovanih nekaj stanovanjskih in 
poslovnih objektov, cerkev ter župni-
šče. Največ poškodb je bilo na ostreš-
jih in kritinah. Stanovalec najhuje 
prizadetega objekta se je začasno 

Dr`avni sekretar izkazal 
podporo gradnji centra za 
za{~ito in re{evanje

Državni sekretar Rudi Medved, 
pristojen za koordinacijo delovanja 
Uprave za zaščito in reševanje, Upra-
ve za vojaško dediščino ter za sode-
lovanje z reprezentativnimi sindikati 
na področju obrambe in poklicnih 
gasilcev, si je na povabilo kobariškega 
župana Marka Matajurca oktobra ogle-
dal gradbišče, na katerem nastaja 
Center za zaščito in reševanje Kobarid.

Župan je državnemu sekretarju pred-
stavil center, ki se gradi na območju 
nove industrijske cone v Kobaridu. 
Predstavil mu je potrebe služb za 
zaščito in reševanje, problematiko 

Spoštovane občanke, spoštovani 
občani.

Pred nami so praznični dnevi, polni lepih 
želja, objemov in toplih stiskov rok. Misli 
usmerjamo v prihajajoče leto, ko so vse poti 
odprte za nove upe, želje in velike načrte.

V novem letu vam želimo polno zdravja, 
osebnega zadovoljstva, uspehov in čim več 
izpolnjenih želja.

Mirne božične praznike in srečno novo leto 
2024!

Župan Marko Matajurc s sodelavci

NEURJE, KI JE KONEC OKTOBRA IN V ZAČETKU NOVEMBRA ZAJELO tudi občino Kobarid, 
je povzročilo škodo na objektih in infrastrukturi. Nad vasjo Koseč se je sprožil zemeljski plaz, ki 
si ga je ogledal tudi geolog. Foto: Jernej Bric

izselil iz družinske hiše.
Pod kampom v Podbeli je narasla 

Nadiža povzročila poškodbe na kole-
sarski poti in jo deloma odnesla, za-
to kolesarjenje na tem delu trenutno 
ni varno. Na nekaterih delih je reka 
odnesla del brežine ter se tako prib-
ližala regionalni cesti med Podbelo 
in Robidiščem. Proti nekdanjemu 
mejnemu prehodu Robič je neurje na 
cestišče naneslo več plazov, ki pa 
niso povzročili večje materialne ško-
de oziroma večjih poškodb na vo-
zišču. Območja, kjer je prišlo do 

poškodb, so si ogledale pristojne 
službe in strokovno pristopile k nji-
hovi sanaciji.

V prvih dneh novembra je močno 
deževje zajelo Drežniško. Nad vasjo 
Koseč se je sprožil zemeljski plaz, ki 
si ga je ogledal tudi geolog in skupaj 
s pristojnimi sprejel potrebne ukrepe. 
Intervencijske ekipe in člani kobari-
škega občinskega štaba civilne zašči-
te smo na terenu sprejeli ustrezne 
ukrepe za odpravo posledic, gasilci 
in druge delovne skupine pa so reše-
vale premoženje ter odpravljale po-
sledice na več območjih občine.
Aleksander Vončina, poveljnik 
Občinskega štaba Civilne zaščite Občine 
Kobarid

Utrinki

PRENOS ZNANJA IZ 
ISTANBULA V KOBARID
Kobarid – Združenje izobraževalnih 
in svetovalnih središč (ZiSS) Slovenije, 
ki jo sestavlja osem ljudskih univerz, 
je kot akreditirana Erasmus organiza-
cija svojim članom in njihovim aktivnim 
udeležencem marca letos omogočila 
brezplačno udeležbo na tečaju papir-
ne filigrafije (»Paper Quilling«). Te-
čaja, ki je potekal v Turčiji, se je ude-
ležilo 20 starejših in njihovih spre-
mljevalcev, eden od ciljev skupinske 
mobilnosti pa je bil prenos pridoblje-
nega znanja na ustvarjanja željne 
mlade ter odrasle v Sloveniji. Med 
dokaze, da se zastavljeni cilj uresni-
čuje, sodi tudi primer iz Kobarida.

Posoški razvojni center, ki je s svojo 
ljudsko univerzo prav tako vključen v 
ZiSS Slovenije, je med 17. oktobrom 
in 7. novembrom v Kobaridu organi-
ziral delavnico na temo papirne fili-
grafije. Na njej sta udeleženki zgoraj 
omenjenega tečaja Ivica Matovski 
in Danica Prezelj pokazali, kaj vse 
sta se naučili v Istanbulu. Med sed-
mimi udeleženkami je bila tudi učite-
ljica Aurora Calvet iz OŠ Simona 
Gregorčiča Kobarid, ki jo je dejav-
nost tovrstne ročne spretnosti nav-
dušila do te mere, da se je odločila 
novo osvojeno znanje prenesti na 
svoje učence. V času podaljšanega 
bivanja je s pomočjo sedmošolke s 
papirno filigrafijo navdušila tudi 

PRENOS ZNANJA IZ ISTANBULA V KOBARID – Med dokaze, da se zastavljeni cilj skupinske 
mobilnosti iz Turčije uresničuje, sodi tudi primer iz Kobarida. Tu se je to jesen znanje tehnike 
papirne filigrafije razširilo iz starejših udeleženk tečaja v Istanbulu med drugošolce v podaljša-
nem bivanju kobariške osnovne šole. Foto: Aurora Calvet
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obstoječega gasilskega doma, po-
manjkanje prostorov, s čimer se so-
očajo nekatere službe, in izrazil željo 
po podpori gradnje tega objekta ter 
njegovi opremi. Državni sekretar je 
podprl zamisel o gradnji skupnega 
centra za različne službe, ki delujejo 
na področju reševanja in zaščite.
Besedilo in foto: Urška Miklavič

Nov avtomobil za pomo~ na 
domu

Center za socialno delo Severna 
Primorska, enota Tolmin, je za 
pokrivanje območja občine Kobarid 
prejel nov osebni avtomobil. Za izva-
janje socialnovarstvene storitve po-
moč družinam na domu ga je naba-
vila Občina Kobarid. »Pomoč na 
domu je v naši občini pomembna 
dejavnost, saj je, tako kot drugje po 
državi, tudi pri nas trend, da starejši 
ostanejo čim dlje v domači oskrbi,« 
pravi župan Marko Matajurc. »Vsem 
v občini želimo zagotoviti visoke in 
kakovostne socialne standarde. Veliko 

pozornost namenjamo tudi starejšim, 
ki so še posebno ranljiva skupina.«

Nov avtomobil, ki ga je glede na 
želje in potrebe uporabnikov kupila 
občina, bo izvajalkam pomoči na do-
mu zagotovil večjo varnost ter s tem 
prispeval k večji kakovosti te storitve. 
V zadnjih letih se je število uporab-
nikov te storitve povečalo. Občina 
temu sledi z zagotavljanjem sredstev 
za to dejavnost in tudi z nakupom 
dodatnega avtomobila. Odslej bodo 
izvajalke pomoči na domu na obmo-
čju občine Kobarid storitve opravlja-
le s petimi osebnimi avtomobili.
Besedilo in foto: Urška Miklavič

Ob ob~inskem prazniku 
predstavili nov promocijski 
film

V četrtek, 19. oktobra, je v Kultur-
nem domu Simona Gregorčiča Koba-
rid potekala Slavnostna seja Občin-
skega sveta Občine Kobarid. Župan 
Marko Matajurc je ob prazniku 
povzel dosedanje delo in največje 

projekte, ki jih je občina realizirala v 
preteklem letu. Ob prazniku je česti-
tal občanom in občinskim nagrajen-
cem, ki smo jih podrobneje predsta-
vili že v prejšnji številki SOČAsnika.

Uradni del letošnje slavnostne seje 
smo zaključili nekoliko drugače kot 
običajno. Živimo v lepih krajih in to 

lepoto smo zajeli v nov promocijski 
film, ki smo ga tega dne prvič javno 
predvajali. Pripravila ga je Občina 
Kobarid kot darilo občanom ob pra-
zniku, v prihodnje pa bo služil kot 
promocija občine in protokolarno 
darilo.
Urška Miklavič

DRŽAVNI SEKRETAR RUDI MEDVED SI JE NA POVABILO KOBARIŠKEGA ŽUPANA ogledal 
gradbišče Centra za zaščito in reševanje Kobarid.

LETOŠNJI OBČINSKI NAGRAJENCI v družbi župana ter predsednika Komisije za priznanja in 
nagrade Občine Kobarid. Foto: Foto Červ

IZVAJALKE POMOČI NA DOMU bodo odslej na območju občine Kobarid storitev opravljale s 
petimi osebnimi avtomobili. Nov avtomobil je glede na želje in potrebe uporabnikov kupila obči-
na. Foto: arhiv Občine Kobarid

Utrinki

učence drugega razreda, s katerimi 
je skupaj ustvarila čudovite rožice in 
voščilnice.
Jana Skočir, organizatorka delavnice, 
Posoški razvojni center

PO DOBRE PRAKSE NA 
DALJNI SEVER
Ilmajoki (Finska) – »Branje ni le 
garanje, je tudi znanje, ki uresniču-
je sanje« se glasi naslov projekta, ki 
je bil na naši šoli odobren v okviru 
programa Erasmus+, nanj pa smo 
se prijavili z željo, da bi z uvajanjem 
novih praks, pridobljenih na šolah 
gostiteljicah, izboljšali raven bralne 
pismenosti pri učencih.

S tem namenom smo se povezali s 
šolo Jaakko Ilkan koulu iz Ilmajokija 
na Finskem, s katero smo v prete-
klosti že sodelovali pri izmenjavi 
učencev. Za Finsko smo se odločili 
tudi zato, ker se po raziskavah PISE 
glede bralne pismenosti uvršča v 
sam vrh evropskih držav. Teden 
med 20. in 24. novembrom smo tri 
učiteljice preživele ob spremljanju 
pouka ter življenja na omenjeni šoli, 
ki jo obiskuje okoli 530 učencev od 
sedmega do devetega razreda. Rav-
nateljica Mira Nieminen nam je na 
začetku razkazala šolo z delavnicami 
za praktični pouk in sosednji športni 
center, nato pa smo se pridružile 
pouku ter tako dobile vpogled v delo 

MOSTARSKA OŠ SE JE VKLJUČILA V NOV ERASMUS+ PROJEKT V ŽELJI, da bi z uvajanjem 
novih praks, pridobljenih na šolah gostiteljicah, izboljšali raven bralne pismenosti pri učencih. 
Konec novembra so tri učiteljice odpotovale na Finsko, kjer so spoznavale njihov način 
poučevanja. Foto: Anja Kragelj
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Postani voznik prostosfer
Občina Kobarid je v letu 2020 

vzpostavila brezplačne prevoze, ki so 
namenjeni starejšim od 65 let brez 
lastnega prevoza ali svojcev, ki bi jih 
lahko peljali po nujnih opravkih, in 
ženskam, ki so napotene na preven-
tivni pregled dojk v sklopu programa 
Dora. Izjemoma in občasno se pre-
voza lahko poslužijo tudi ostali ob-
čani, ki potrebujejo prevoz do bolni-
šnice in nimajo možnosti drugega 

prevoza oziroma sami ne morejo 
voziti.

Naj spomnimo, kako sistem deluje. 
Če potrebujete brezplačni prevoz, ga 
najmanj tri dni pred želenim datu-
mom naročite na brezplačno telefon-
sko številko 080-10-10 (pokličete lah-
ko vsak delovni dan med 8. in 18. 
uro). Na dogovorjeni dan vas bo na 
domači naslov prišel iskat šofer in 
vas peljal na cilj ter vas po potrebi 
pospremil tudi do vrat bolnišnice, 

zdravstvenega doma ali banke. Ko 
boste obveznost opravili, vas bo brez-
plačno odpeljal nazaj domov.

Ker se število prevozov z občin-
skim vozilom povečuje, potrebujemo 
dodatne prostovoljne voznike, ki bi 
nam pomagali izvajati storitev 
Prostofer. Prostovoljni šofer je lahko 
vsak, ki ima veljavno vozniško dovo-
ljenje in je v svojem prostem času 
pripravljen pomagati tistim, ki prevo-
ze potrebujejo. Zainteresirane vozni-
ke vabimo, da to sporočijo Občini 
Kobarid ali zavodu Zlata mreža. 
Vašega odziva bomo veseli vsi, še 
posebej pa tisti, ki prevoze potrebu-
jejo.
Besedilo in foto: Urška Miklavič

OBČINA KOBARID VABI PROSTOVOLJCE, ki so pripravljeni z občinskim vozilom pomagati iz-
vajati storitev Prostofer.

NA STRESOVI ULICI V KOBARIDU JE POSAJENO ROŽNATO DREVO, ki mimoidoče opozarja 
na pomen skrbi za svoje zdravje, zdravega načina življenja in zgodnjega odkrivanja raka. Obči-
na Kobarid se je z veseljem odzvala povabilu Združenja Europa Donna Slovenija in postala 
njihov partner v ozaveščanju o raku dojk v lokalnem okolju. Foto: arhiv Občine Kobarid

Utrinki

Posadili ro`nato drevo, ki 
{iri simbolno sporo~ilo

Oktobra smo v Kobaridu posadili 
»rožnato drevo«. Občina Kobarid se 
je poleg 56 drugih slovenskih občin 
z veseljem odzvala povabilu Združe-
nja Europa Donna Slovenija, da 
postane njihov partner v osveščanju 
o raku dojk v lokalnem okolju.

Omenjeno združenje za boj proti 
raku dojk je samostojna, neodvisna, 
neprofitna organizacija civilne druž-
be s statusom nevladne organizacije 
v javnem interesu na področju zdrav-
stvenega varstva. Združuje več kot 
3.500 članov po Sloveniji; povezuje 
zdrave ženske, bolnice z rakom dojk 
ali rodil, posameznike in strokovne 
institucije, ki delujejo na tem podro-POSTANI PROSTOFER

Potrebujemo dodatne prostovoljne voznike, ki bi z ob~inskim vozilom nu-
dili brezpla~ne prevoze starej{im soob~anom. Prostovoljni {ofer je lahko 
vsak, ki ima veljavno vozni{ko dovoljenje in je v svojem prostem ~asu pri-
pravljen pomagati.
Kdor bi `elel postati prostofer, naj to sporo~i Ob~ini Kobarid ali zavodu 
Zlata mre`a (e-naslov: info@zlata-mreza.si), lahko pa se prijavi tudi prek 
obrazca, ki je objavljen na spletni strani prostofer.si/postani-prostofer.

učiteljev različnih predmetnih podro-
čij v različnih razredih.

Ker pa se opismenjevanje začne že 
v nižjih razredih osnovne šole, so nam 
na našo prošnjo organizirali ogled 
bližnje šole Polonkylän koulu za učen-
ce od prvega do šestega razreda. 
Najbolj smo bile navdušene nad indi-
vidualnim pristopom, izvajanjem in-
kluzije in poudarjanjem pomena prak-
tične plati izobraževanja, kar omogo-
čata zadostno število učiteljev in asi-
stentov ter majhne učne skupine.

Z obiska smo se vrnile bogatejše za 
nove izkušnje, zamisli in z globljim 
poznavanjem ene od držav Evrop-
ske unije. Podobno velja tudi za fin-
ske učitelje in učence, ki so s po-
močjo naše predstavitve Slovenije, 
njene kulture ter običajev izvedeli 
nekaj več o njim precej neznani 
državi. Upamo, da bodo to izkušnjo 
v prihodnosti nadgradili še z obi-

skom naše šole, kjer so seveda več 
kot dobrodošli.
Valentina Dobravec Junc, 
koordinatorka Erasmus+ projekta na OŠ 
Most na Soči

TRADICIONALNI SLOVENSKI 
ZAJTRK V VRTCU IN O[ 
BOVEC
Bovec – Na OŠ Bovec je v tednu od 
13. do 17. novembra potekal projekt 
Teden kuhanja. Učenci so ves teden 
kuharicam pomagali pripravljati malice 
in kosila. V petek pa so tako na šoli 
kot tudi v vrtcu obeležili Tradicionalni 
slovenski zajtrk, ki je letos potekal pod 
sloganom »Kruh za zajtrk – super 
dan!« Kruh je poleg masla, mleka, 
medu in jabolka ena od sestavin Tra-
dicionalnega slovenskega zajtrka.
Ravnateljica OŠ Bovec Denise 
Šuler Rutar in bovška podžupana 
Miro Bozja ter Erik Cuder so se pri 

zajtrku pridružili otrokom vrtca, ki so 
uživali ob domačih dobrotah in diše-
čem kruhu.
Učenci od 1. do 5. razreda so se v 
jedilnici srečali s čebelarjem, pri ka-

terem so lahko pokušali med, in pred-
stavniki Mlekarne Planika, ki so jim 
predstavili svoje mlečne izdelke. Šes-
tošolci so pri uri gospodinjstva spekli 
kruh, devetošolci pa so zajtrk pripra-

TUDI V BOVŠKI OŠ IN VRTCU JE POTEKAL TRADICIONALNI SLOVENSKI ZAJTRK. Otroci so 
uživali ob domačih dobrotah.
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čju. Letos je ustvarilo kampanjo »Naj-
boljši prijateljici potipaj po zdravju«, 
ki nagovarja ženske k rednemu me-
sečnemu samopregledovanju dojk in 
jih hkrati poziva, da samopregled ter 
udeležbo na presejalnem programu 
Dora priporočijo tudi svojim prijate-
ljicam.

Združenje Europa Donna Slovenija 
je občinam, ki so se pridružile akciji 
Rožnato drevo, podarilo drevo, ki bo 
občane opozarjalo na pomen skrbi 
za svoje zdravje, zdrav načina življe-
nja in zgodnje odkrivanja raka. V 
Kobaridu je dobilo poseben prostor 
ob otroškem igrišču na Stresovi ulici. 
Tam so ga ob kratkem spremljeval-
nem programu posadile članice Dru-
štva za zdrave dojke skupaj s pred-
stavnicami občinske uprave.

Drevo, ki že vzbuja radovednost med 
mimoidočimi, bo odslej opozarjalo, 
da je zdravje dragocena vrednota in 
da je vsakdo med nami tudi sam od-
govoren za to, da ga skrbno ohranja.
Urška Miklavič

Mineva 80 let od 
ustanovitve Kobari{ke 
republike

Po kapitulaciji Italije 8. septembra 
1943 je na zahodni meji nastalo svo-
bodno ozemlje, ki je obsegalo Po-
sočje od Bovškega do Podbrda in vse 
do Brd, območje do Čedada in Rezi-
je. Ker je bil sedež svobodnega 
ozemlja Kobarid, je dobilo ime Ko-
bariška republika. Celih 52 dni je 
prebivalstvo živelo svobodno, govo-

rili so lahko svoj materni jezik, v 
šolah so poučevali v slovenskem je-
ziku, politične in oblastne funkcije 
so prevzeli odbori Osvobodilne fron-
te. Ti so skrbeli za preskrbo prebival-
stva in partizanske vojske, izvajanje 
mobilizacije in varnost prebivalstva. 
Ljudska oblast je dosegla vidne uspe-
he z osvoboditvijo 56 političnih za-
pornikov iz videmskega zapora. Ko-
bariška republika je potrjevala slo-
vensko navzočnost na slovenskem 
zahodu in na narodnostno mešanem 
ozemlju oživljala narodno zavest. 
Kljub velikemu odporu so odločilni 
boji z nemškimi silami potekali zad-
nje dni oktobra 1943 in po petdnev-
nih bojih je bil Kobarid zaseden.

Na svečani prireditvi so se 7. oktobra 
v Kulturnem domu Simona Gregor-

Združenja borcev za vrednote NOB 
Bovec, Kobarid, Tolmin Rok Uršič in 
kobariški župan Marko Matajurc. 
Slavnostni govornik je bil obrambni 
minister Marjan Šarec, ki je spomnil 
na trpljenje tukajšnjega prebivalstva 
tako v prvi kot drugi svetovni vojni. 
Poudaril pa je svetlo točko, ki se je po-
javila po kapitulaciji Italije in je lju-
dem, čeprav za kratek čas, prinesla 
svobodo. Takih dogodkov se je treba 
spominjati in jih obujati s ciljem, da 
mlade generacije spoznajo zgodovino, 
ki nikoli ni bila lahka in samoumevna.

V spomin na branitelje Kobariške 
republike je ob obletnici delegacija 
položila venec na pročelje stavbe Ob-
čine Kobarid.
Vojko Hobič, predsednik krajevne 
organizacije Zveze borcev Kobarid

Spominska slovesnost pri 
kostnici

Konec oktobra je pri kostnici v Ko-
baridu potekala tradicionalna žalna 
slovesnost v spomin na padle v prvi 
svetovni vojni. Letos so obeležili 105. 
obletnico konca prve svetovne vojne 
in 106. obletnico 12. soške bitke. Ob 
tej priložnosti je zbrane nagovoril 
kobariški župan Marko Matajurc.

Slavnostni govornik, državni sekre-
tar Rudi Medved, je v svojem nago-
voru poudaril, da zgodovina člo-
veštva ni zgodovina miru in sožitja, 
ampak zgodovina vojn, nasilja in 
trpljenja z vmesnimi obdobji miru. 
Tudi tukajšnje prebivalce je prva sve-
tovna vojna hudo prizadela, jim pri-

OB 80. OBLETNICI USTANOVITVE KOBARIŠKE REPUBLIKE je v kobariškem kulturnem domu 
potekala svečana prireditev, v spomin braniteljem pa so položili venec na pročelje stavbe Obči-
ne Kobarid. Foto: Urška Miklavič

Utrinki

čiča Kobarid spomnili teh dogodkov. 
V okviru kulturnega programa so 
zbrani podoživeli spomin na prazno-
vanje 30. obletnice, ki so jo pred 50 
leti zabeležile kamere RTV Slovenije. 
Člani Dramske sekcije Gimnazije 
Tolmin so prebirali odlomke spomi-
nov takratnih udeležencev iz knjige 
Kobariška republika avtorja Zdravka 
Likarja. Pevci Moškega pevskega 
zbora Justin Kogoj iz Dolenje Trebu-
še in Bardskega okteta so zapeli ne-
kaj borbenih pesmi, beneški pesnici 
Marina Cernetig in Claudia Sala-
mant pa sta v narečju recitirali svojo 
poezijo. Prireditvi so velik pečat dali 
praporščaki, ki so s svojo prisotnostjo 
spomnili na borbene poti enot, ki so 
se bojevale na tem območju.

Prisotne sta pozdravila predsednik 

KRUH, MASLO, MED, JABOLKO IN MLEKO so bili del zdravega in sladkega zajtrka, s katerim 
so se okrepčali tudi otroci kobariške OŠ in vrtca. Foto: Tanja Skočir

vili. Nad njimi sta bdeli mentorici, uči-
teljici Tjaša Klinkon in Katja Kutin.

Ob 10. uri so se učenci in učitelji 
zbrali v jedilnici, kjer so učenci z 
mentorji pripravili pester kulturni pro-
gram. Dogodka sta se udeležila tudi 
bovški župan Valter Mlekuž s sode-
lavko Jožico Kavs. Župan je pohva-
lil trud vseh vpletenih v organizacijo 
dogodka, promocijo domačih izdel-
kov, ki jih na Bovškem ne manjka, 
vzgojiteljice, ki tako zavzeto skrbijo 
za najmlajše, ter učence in mentor-
je, ki so pripravili odličen kulturni pro-
gram.
Besedilo in foto: Milan Štulc

»KRUH ZA ZAJTRK – SUPER 
DAN!«
Kobarid – Tradicionalni slovenski 
zajtrk je glavni dogodek dneva slo-
venske hrane, ki ga od leta 2012 
obeležujemo vsak tretji petek v no-

vembru. Projekt Tradicionalni slo-
venski zajtrk je bil na pobudo Čebe-
larske zveze Slovenije prvič organi-
ziran leta 2011 z namenom ozave-
ščanja najmlajših o pomenu kmetij-

stva, živilske industrije, čebelarstva 
in varovanja okolja.
Letos je tradicionalni slovenski zajtrk 
potekal pod sloganom »Kruh za zaj-
trk – super dan!«. Organizirali so ga 

tudi na OŠ Simona Gregorčiča Ko-
barid in v vrtcih, kjer so ob 8. uri 
zjutraj učenci za zajtrk dobili kruh, 
maslo, mleko, med in jabolko. Letos 
obeležujemo mednarodno leto pro-
sa, zato je temu žitu namenjena še 
večja pozornost.

Vabilu šole na skupni tradicionalni 
zajtrk smo se z veseljem odzvali tudi 
na Občini Kobarid. Z ravnateljem Si-
monom Skočirjem, pomočnico 
ravnatelja Petro Škrjanc in čebelar-
sko mojstrico Marijo Sivec smo se 
pridružili učencem prvega razreda in 
skupaj z njimi pojedli zdrav zajtrk, ki 
nam je dal energijo za nov dan. Če-
belarka je učencem predstavila delo 
čebelarja, povedala več o medu in 
čebelah ter pripravila pravo degusta-
cijo različnih vrst medu iz našega lo-
kalnega okolja.
Urška Miklavič
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nesla mnogo gorja, uničene domove, 
razseljevanje in ogromno mrtvih vo-
jakov. »Soška fronta, 93 kilometrov 
dolga bojna črta od Rombona do Ja-
dranskega morja, je bila eno najbolj 
krvavih bojišč in prizorišče največjega 
spopada na slovenskem ozemlju.« 
Strelski jarki, utrdbe, spomeniki in 
vojaška pokopališča so trajno zazna-
movali to območje. »Po zaslugi kul-
turnih ustanov v regiji in na državni 
ravni Pot miru, ki povezuje več kot 
300 pomnikov, obiskovalcem ponuja 
edinstveno priložnost razmisleka o 
dragocenosti miru, strpnosti in sode-

lovanja.« Krutost in tragika vojne sta 
namreč še vedno del vsakdana mno-
gih ljudi po svetu.

Medved je spomnil tudi na držav-
ni praznik, dan suverenosti, ko »se 
še posebej zavedamo, kakšna sreča je 
živeti v miru v lastni, samostojni 
državi. Na tem svetu ne moremo ži-
veti sami, saj le uspešno sobivanje in 
sožitje prinašata vsestransko blagos-
tanje. Sosednji in prijateljski državi, 
Slovenija in Italija, sta danes čvrsti 
zaveznici na obrambnem področju. 
Pripadniki slovenske in italijanske 
vojske si že vrsto let skupaj prizade-

vajo za ohranjanje mednarodnega 
miru in varnosti v mednarodnih ope-
racijah ter na misijah po svetu.«

Zbrane so nagovorili še veleposla-
nik Italije v Sloveniji Carlo Campa-
nile, županja Občine Čedad Daniela 
Bernardi in generalni konzul Italije 
v Kopru Giovanni Coviello. Slove-
snosti se je udeležila tudi poslanka 
Državnega zbora Andreja Živic.

Po slovesnosti pri italijanski kostni-
ci so se visoki gostje poklonili padlim 
borcem narodnoosvobodilnega boja 
na pokopališču v Kobaridu, kjer je 
zbrane nagovoril načelnik Upravne 
enote Tolmin mag. Simon Leban.
Besedilo in foto: Urška Miklavič

Spominsko obarvan  
21. oktober

Konec oktobra se v Kobaridu spo-
minjamo več dogodkov, ki jih je na 
naših tleh zaznamovala prva svetov-
na vojna: 12. soške bitke, preboja pri 
Kobaridu in konca bojev na sloven-
skem ozemlju. Zato smo se na dežev-
no soboto, 21. oktobra, v Kobaridu 
najprej poklonili žrtvam in se spom-
nili na čas, ki je na krut način zazna-
moval toliko različnih ljudi in gene-
racij v širšem evropskem prostoru.

Vsako leto se najprej na spominski 
slovesnosti na italijanski kostnici pri 
Sv. Antonu, ki jo koordinira General-
ni konzulat Italijanske republike s 

PRI KOSTNICI V KOBARIDU SO SE TRADICIONALNO POKLONILI spominu na padle v prvi 
svetovni vojni.

DAN KOBARIŠKEGA MUZEJA – Avtor nove razstave, kustos Jaka Fili (levo) v pogovoru z voja-
škim atašejem Združenih držav Amerike. Razstava Oskrbovalne poti – arterije soške fronte bo 
na ogled vse do oktobra prihodnje leto. Foto: arhiv Kobariškega muzeja

Utrinki

MEDNARODNI STROKOVNI 
POSVET V »MESTU MIRU«
Ypres (Belgija) – V prvi polovici no-
vembra je v belgijskem »mestu miru« 
potekal mednarodni strokovni pos-
vet, njegov osrednji del pa je bil na-
menjen izmenjavi izkušenj na podro-
čju nominacije dediščine prve sve-
tovne vojne na Unescov seznam. V 
pogovoru so poleg dr. Petre Svolj-
šak iz ZRC SAZU, Maše Klavora, 
avtorice tega prispevka, Matjaža 
Ravbarja iz Uprave za vojaško dedi-
ščino na Ministrstvu za obrambo in 
Erneste Drole iz ZVKD sodelovali 
še direktor In Flanders Fields Muse-
uma Stephen Lodewyck s sodelav-
ci, vodja belgijskega vpisa dediščine 
na Unescov seznam Piet Geleyns, 
prek spleta pa je zbrane nagovorila 
tudi direktorica direktorata za kultur-
no dediščino Ministrstva za kulturo 
in vodja nominacije dediščine dela 
arhitekta Jožeta Plečnika v Sloveniji 
na Unescov seznam Špela Span-
žel. Poleg omenjenih slovenskih za-

ca. Srečanje se je zaključilo z izme-
njavo informacij o prijavljenih EU-
-projektih z namenom vzpostavitve 
Evropske Poti miru, kjer že vrsto let 
sodeluje tudi Posoški razvojni cen-
ter.

Osrednjemu strokovnemu delu je 
sledil zanimiv pogovor o raziskova-
nju vojaških pokopališč in osebnih 
zgodb ter predmetov vojakov. V na-
daljevanju so organizatorji udeležen-
ce popeljali še na voden ogled bel-
gijskega muzeja, ki ima osrednjo 
vlogo na področju raziskovanja, izo-
braževanja, ohranjanja, upravljanja 
in promocije dediščine prve svetov-
ne vojne.

Mednarodno strokovno srečanje se 
je zaokrožilo z udeležbo na več spo-
minskih slovesnosti, ki so se v tistih 
dneh odvijale na različnih lokacijah v 
okolici Ypresa in na osrednji medna-
rodni spominski slovesnosti 11. no-
vembra ob 105. obletnici konca 
prve svetovne vojne, ki so se jo po-
leg množice domačinov in obisko-
valcev ob blizu in daleč udeležili tudi 
belgijski predsednik vlade in visoki 
predstavniki drugih držav.
Besedilo in foto: Maša Klavora, 
direktorica Ustanove »Fundacija Poti 
miru v Posočju«

V BELGIJSKEM MESTU MIRU je potekal mednarodni strokovni posvet, kjer so si udeleženci 
med drugim izmenjali izkušnje s področja nominacije dediščine prve svetovne vojne na 
Unescov seznam. Prav ta dediščina je bila septembra v Belgiji in Franciji vpisana na Unescov 
seznam svetovne dediščine, kar predstavlja priložnost tudi za tovrstno dediščino v Sloveniji, ki 
je trenutno na Unescovem poskusnem seznamu.

stopnikov so se posveta udeležili še 
drugi predstavniki Ustanove »Funda-
cija Poti miru v Posočju«, pa tudi Ko-
bariškega muzeja in Evropskega 
združenja za teritorialno sodelovanje 
občin Nova Gorica, Šempeter, Gori-

SO^Asnik, letnik XXIV, {t. 5, 2023



SO^Asnik, letnik XXIV, {t. 5, 2023

( 23 )( 23 )

sedežem v Kopru, spominjamo vseh 
žrtev nesmiselne morije na soški 
fronti. Ta dan pa praznuje tudi Ko-
bariški muzej, ki ima izjemno pos-
lanstvo varovanja in hranjenja nacio-
nalnega bogastva ter muzejskega 
gradiva na področju varovanja dediš-
čine soške fronte s poudarkom na 
predstavitveni dejavnosti. Ta kultur-
no-zgodovinska institucija že vse od 
svoje ustanovitve leta 1990 tradicio-
nalno pripravlja slovesnost, poimeno-
vano Dan Kobariškega muzeja.

Letos smo prisotne visoke goste, 
med katerimi velja izpostaviti polj-
skega in slovaškega veleposlanika v 
Republiki Sloveniji in vojaškega ata-
šeja Združenih držav Amerike, nago-
vorili trije govorci: podžupanja obči-
ne Kobarid Urška Miklavič, avtor 
prispevka in slavnosti govornik Jožef 
Školč, ki je v začetnem obdobju de-
lovanja Kobariškega muzeja pomem-
bno pripomogel pri njegovem razvo-
ju ter uveljavitvi tako v slovenskem 
kot tudi širšem evropskem prostoru.

Slavnostni govornik Školč, doma-
čin iz Breginja, se je ob tej priložno-
sti Kobariškemu muzeju zahvalil za 
pomembno delo, ki ga opravlja na 
področju ohranjanja zgodovine prve 
svetovne vojne, pa tudi za njegov 
prispevek k uveljavitvi Kobarida ter 
širjenju poslanstva miru, ki ga muzej 
skupaj z Ustanovo »Fundacija Poti 
miru v Posočju« uspešno širi doma 

in preko državnih meja. V svojem 
nagovoru se je ta nekdanji predse-
dnik državnega zbora in nekdanji 
minister za kulturo spomnil tudi ne-
katerih pomembnih Kobaridcev, brez 
katerih takega muzeja, kot ga imamo 
danes, ne bi bilo.

Slovesnost ob Dnevu Kobariškega 
muzeja smo kot običajno zaključili z 
odprtjem nove občasne razstave, ki 
nosi naslov Oskrbovalne poti – arte-
rije soške fronte. Razstava je avtorsko 
delo kustosa omenjenega muzeja 
Jaka Filija in bo na ogled vse do 
oktobra 2024.
mag. Martin Šolar, direktor 
Kobariškega muzeja

Novoletno sre~anje 
novorojen~kov

Na tradicionalnem srečanju novo-
rojenčkov, ki je potekalo 5. decem-
bra, je podžupanja Občine Kobarid 
Urška Miklavič sprejela najmlajše in 
njihove starše. Na sprejem je Občina 
Kobarid povabila 28 otrok, rojenih 
med lanskim in letošnjim 15. novem-
brom – 11 deklic in 17 dečkov. V 
Kobaridu in okolici se je v tem ob-
dobju rodilo 15 otrok, v vaseh na 
sončni strani trije, na Breginjskem 
pet, na Drežniškem dva in na Liv- 
škem trije.

Podžupanja je v svojem nagovoru 
poudarila dejavnosti, ki jih občina 
izvaja za najmlajše in mlade družine. 

LETOŠNJE NOVOLETNO SREČANJE kobariškega župana z novorojenčki in njihovimi starši JE POTEKALO V PRIJETNEM VZDUŠJU. S kultur-
nim programom so ga popestrili otroci vrtčevskega pevskega zbora. Foto: Urška Antih Štenkler

Utrinki

Predstavila je prizadevanja za čim-
prejšnjo rešitev stanovanjske problema-
tike mladih v občini, tudi z novo so-
sesko hiš na Svinem, ki jo vsi nestrpno 
pričakujemo. Občina se trudi biti prijaz-
na občina do mladih družin tudi tako, 
da je občinski svet letos sprejel sklep o 
povišanju enkratne denarne pomoči ob 
rojstvu otroka, ki sedaj znaša 400 evrov.

Kulturni program so pripravili ot-
roci vrtčevskega pevskega zbora. Ob 
prazničnem času je podžupanja vsem 
zaželela veseli december, mirne bo-
žične praznike in srečno novo leto. 
Otrokom in staršem je osebno česti-
tala ter jim predala novoletno darilo, 
ki ga najmlajšim podarja občina.
Občina Kobarid

KULTURA SPOMINJANJA 
PRVE SVETOVNE VOJNE
Zagreb (Hrva{ka) – Konec sep-
tembra je v organizaciji Inštituta za 
družbene vede Ivo Pilar in Matice 
hrvatske v Zagrebu potekala medna-
rodna konferenca o (re)interpetaciji 
spomina prve svetovne vojne. Uvod-
no predavanje je prispeval dr. John P. 
Newman iz Irske. V dveh dneh se je 
nato zvrstilo še 23 prispevkov pre-
davateljev iz Avstralije, Hrvaške, Ma-
džarske, Nemčije, Poljske, Slovenije 
in Srbije.

Kulturo spominjanja prve svetovne 
vojne so predavatelji obravnavali 
skozi širok spekter tem. Osredotočili 
so se na kraje spomina, obrede, 
simbole in komemorativne prakse. 
Predstavniki iz Slovenije – dr. Kle-
men Kocjančič, Ivan Smiljanić, 
dr. Petra Svoljšak, dr. Blaž Vurnik 
in avtorica prispevka mag. Damjana 
Fortunat Černilogar – smo se 
osredinili na slovenski prostor. Iz-
postavili smo vojaška pokopališča, 

vlogo likovne umetnosti pri oblikova-
nju povojnega kolektivnega spomi-
na, uporabo in zlorabo spomina na 
prvo vojno v propagandne namene 
druge svetovne vojne, usodo naj-
manj 23 ustreljenih ljudi v Suhem 
bajerju pri Ljubljani med prvo vojno 
ter izgubljeni spomin nanje po drugi 
svetovni vojni. Avtorica prispevka 
sem se osredotočila na problemati-
ko vojaških pokopališč prve svetov-
ne vojne v Sloveniji, s poudarkom 
na območju nekdanje soške fronte. 
Prikazala sem proces vzdrževanja 
pokopališč med prvo vojno, med 
obema vojnama, pod Jugoslavijo in 
v novejšem času pod Republiko Slo-
venijo ter ponazorila, kako se je od-
nos spreminjal glede na različne dr-
žave in režime, ki so nadzorovali ob-
močje. Temu je botroval razpad Av-
stro-Ogrske in nastanek Države Slo-
vencev, Hrvatov in Srbov ter nato 
Kraljevine Srbov, Hrvatov in Sloven-
cev, ki je povezala narode, ki so bili 
prej na različnih bregovih, predvsem 
pa Rapalska meja in italijanski pri-

stop k reševanju pokopališč – 
opuščanje manjših in gradnja novih 
ter nazadnje kostnic.
mag. Damjana Fortunat Černilogar, 
kustosinja zgodovinarka, Tolminski muzej

SANACIJA PO UJMI 
PO[KODOVANE OKOLICE 
OBELE@JA NOB
Poljubinj – Na območju Krajevne 
skupnosti Poljubinj so v spomin na 
žrtve narodnoosvobodilnega boja 
(NOB) postavljena tri obeležja. Eno 
se nahaja na planini Lom, v čast de-
vetim partizanom, ki so življenja iz-
gubili nedaleč proč. Drugo je ume-
ščeno ob glavni prometni vpadnici v 
Poljubinj in ohranja spomin na vse 
vaške vojne žrtve. Tretje leži ob ces-
ti, ki omenjeno naselje povezuje z 
bližnjo poslovno cono in spominja 
na sedem domačinov, talcev druge 
svetovne vojne. Prav slednjemu 
obeležju tokrat namenjamo več po-
zornosti.
Načeloma za urejenost omenjenih 

NA MEDNARODNI KONFERENCI O (RE)IN-
TERPETACIJI SPOMINA PRVE SVETOVNE 
VOJNE je mag. Damjana Fortunat Černilo-
gar spregovorila o problematiki vojaških po-
kopališč prve svetovne vojne v Sloveniji. Pri-
kazala je proces vzdrževanja pokopališč sko-
zi čas in ponazorila, kako se je odnos spremi-
njal glede na različne države in režime, ki so 
nadzorovali to območje. Foto: Ljiljana Do-
brovšak
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Sre~anje starej{ih ob~anov
V petek, 1. decembra, je v prosto-

rih OŠ Simona Gregorčiča Kobarid 
potekalo tradicionalno srečanje sta-
rejših iz občine Kobarid. Prijetnega 
druženja, ki sta ga organizirala Obči-
na Kobarid in Rdeči križ Slovenije 
– Območno združenje (RKS OZ) Tol-
min, se je udeležilo skoraj 60 občank 
in občanov, ki so letos dopolnili 80 
ali več let.

Vse prisotne sta nagovorila ravna-
telj OŠ Simon Skočir in predsednik 
RKS OZ Tolmin Rafael Šuligoj. Slav-
nostna beseda je pripadla kobariške-
mu županu Marku Matajurcu. V 
svojem nagovoru je poudaril, da se 
tako sam kot tudi občina trudi, da bi 
bila do občanov prijazna občina. 
Glavni projekt, ki je namenjen pred-

vsem starejšim, je projekt Prostofer, 
ki skupaj s prostovoljci omogoča pre-
voze tistim, ki nimajo druge možnos-
ti doma ali v ožji bližini. Prostovoljci 
jih z občinskim avtomobilom peljejo 
na pregled v bolnišnico, zdravstveni 
dom in po drugih opravkih. Število 
opravljenih prevozov potrjuje, da 
vedno več ljudi to storitev potrebuje 
in da je bila odločitev občine za tak 
način pomoči pravilna. Spomnil je na 
novo vozilo, ki ga je občina kupila in 
v uporabo predala Centru za social-
no delo. V največji meri bo namen-
jeno opravljanju storitev na domu, ki 
so namenjene starejšim v občini Ko-
barid. Zbranim je zaželel vesele bo-
žične praznike in veliko zdravja v 
prihajajočem letu.

Sprejem so s kulturnim progra-

mom sooblikovali učenci kobariške 
OŠ in Glasbene šole Tolmin. Srečanje 
se je zaključilo v prijetnem vzdušju 
in z obljubo, da se prihodnje leto 
ponovno srečamo.
Besedilo in foto: Urška Miklavič

Prazni~ni december v 
Kobaridu

V sredo, 6. decembra, so v centru 
Kobarida zasvetile praznične luči in 
odprle dogajanje z Miklavževo tržni-
co. Bogato ponudbo lokalnih izdelkov 
je ob podpori Občine Kobarid tradi-
cionalno pripravilo Turistično društ-
vo Kobarid. Najmlajše pa je razvese-
lil prihod prvega od decembrskih 
dobrih mož – Miklavža.

Praznično dogajanje se nadaljuje s 
koncerti in predstavami v Kulturnem 

NA MIKLAVŽEV VEČER SO SE V KOBARIDU PRIŽGALE PRAZNIČNE LUČI. Stojnice so ponu-
jale lokalne izdelke, zadoneli so ubrani glasovi Pevskega zbora Sveti Anton, najmlajše pa je 
razveselil obisk prvega dobrega moža.

NA TRADICIONALNEM SREČANJU so se v začetku decembra zbrali starejši iz občine Kobarid. 
Prijetno druženje so s kulturnim programom obogatili učenci kobariške OŠ in Glasbene šole 
Tolmin.

Iz ob~inskih uprav

Utrinki

domu Simona Gregorčiča Kobarid. 
Občina Kobarid vsem občanom po-
darja praznični koncert – v četrtek, 
14. decembra, bo zbrane razveselila 
Alenka Godec. V sredo, 20. decem-
bra, bo praznični program namenjen 
najmlajšim, ki si bodo lahko ogleda-
li predstavo Miškinega gledališča, 
obiskal pa jih bo še en od dobrih 
mož. Za konec leta pripravlja občina 
še veliki dobrodelni božično-novolet-
ni koncert – Uroš in Tjaša bosta nas-
topila 29. decembra. Izkupiček od 
prodanih vstopnic, ki jih lahko kupi-
te na občini, bo v celoti namenjen v 
neurju prizadeti družini.

Vabimo vas, da spremljate praz-
nični program na spletni strani 
Občine Kobarid.
Besedilo in foto: Urška Miklavič

pomnikov redno skrbimo krajani sa-
mi. Gre za častno delo, ki ne terja 
večje angažiranosti, a zadnje poletje 
je dalo vetra tudi nam. Močan veter 
je v drugi polovici avgusta prelomil 
in izruval mogočni smreki ob spo-
meniku ter terjal znatne poškodbe 
dela spominskega obeležja in nje-
gove okolice. K sreči ob tem ni priš-
lo do poškodb kamnitega spomeni-
ka. Zato smo domačini ponovno 
združili moči in v dogovoru z Združe-
njem borcev za vrednote NOB, ki je 
poskrbelo za kritje potrebnih materi-
alnih stroškov, pristopili k obnovi 
razdejanja. Ob tej priložnosti smo 
obstoječe stanje objekta nadgradili 
in njegovi širši okolici dahnili novo 
podobo. S pomočjo na novo zasaje-
nih sadik smo poskrbeli za zaključen 
prostor spomina in obeležje vizualno 
postavili v osrčje pozornosti.

Z nekaj dobre volje in prostovoljnim 
delom smo tako še pred prvono-
vembrskimi prazniki poskrbeli za 

zgledno podobo ob obeležju. Zah-
vala za uspešno zaključeno sanacijo 
in poživitev spominskega prostora 

K SANACIJI RAZDEJANJA OKOLICE OB SPOMENIKU NOB PO UJMI so ob pomoči Združe-
nja borcev za vrednote NOB pristopili domačini, ki so obstoječe stanje pomnika na sedem do-
mačinov, talcev druge svetovne vojne, nadgradili z novo z zasaditvijo sadik. Ta bo po novem 
zaključevala prostor spomina in obeležje vizualno postavila v osrčje pozornosti.

gre vsem sodelujočim ter prostovolj-
cem, ki že vsa leta skrbijo za ureje-
nost omenjenih obeležij. S skrbjo za 

tovrstne zgodovinske pomnike do-
mačini izkazujemo čast padlim v bo-
ju za mir na naših tleh in hkrati opo-
minjamo na dogodke, za katere 
upamo, da bi za vedno ostali del 
krute preteklosti.
Besedilo in foto: Vojko Žagar, 
pobudnik in organizator akcije

NA DAN, KO SE JE PRED 105 
LETI KON^ALA VELIKA 
VOJNA
Krnsko jezero – Tradicionalni po-
hod h Krnskemu jezeru, ki poteka v 
počastitev spomina na padle in umr-
le vojake na soški fronti ter konec 
prve svetovne vojne, ki se ga je ude-
ležilo okoli 200 pohodnikov in pova-
bljenih gostov, je letos potekal 11. 
novembra oziroma na dan, ko se je 
pred 105 leti končala velika vojna. 
Osrednji pohod se je začel v Lepeni 
pri Domu dr. Klementa Juga, slove-
snost pri Krnskem jezeru pa se je 
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Ob~ina Tolmin

Iz ob~inskih uprav

Ob~inski svet z dvema 
novima ~lanoma

Občinski svet Občine Tolmin je na 
zadnjih dveh sejah potrdil mandat 
dvema novima članoma. V svetniške 
klopi sta namesto svojih strankarskih 
kolegov, ki sta s te funkcije odstopila, 
sedla Ljubiša Veljković na oktobrski 
in Jurij Florjančič na novembrski 
seji. Zakon o lokalnih volitvah nam-
reč določa, da ob prenehanju man-
data članu občinskega sveta po več 
kot šest mesecih od potrditve man-
data »postane član občinskega sveta 
za preostanek mandatne dobe tisti 

kandidat, ki bi bil izvoljen, če ne bi 
bil izvoljen član občinskega sveta, ki 
mu je prenehal mandat«.

Ljubiša Veljković iz vrst Socialnih 
demokratov je v občinskem svetu in 
Komisiji za peticije nadomestil direk-
torja občinske uprave Mitjo Taljata, 
ki je pred tem odstopil zaradi 
nezdružljivosti funkcij. Jurij Florjan-
čič iz Gibanja Svoboda pa bo preos-
tanek mandatne dobe do naslednjih 
lokalnih volitev leta 2026 član tol-
minskega občinskega sveta in Odbo-
ra za gospodarstvo namesto izvoljene 
svetnice Dijane Škoberne, ki se je 
za odstop odločila »zaradi konflikta 
interesov med funkcijo podjetnice in 
solastnice nekaterih tolminskih pod-
jetij ter funkcijo članice občinskega 
sveta«.
Besedilo in foto: Špela Kranjc

Prora~unska poraba 
prihodnjega leta predvidoma 
29 milijonov evrov

Tolminski občinski svet je na seji 
23. novembra še v drugi obravnavi 
potrdil predlog proračuna Občine 
Tolmin za leto 2024, ki je v veljavo 
stopil že v začetku decembra. Od-

hodkovna stran znaša 28,8 milijona 
evrov, skupaj z odplačilom dolga pa 
bo skupna proračunska poraba v letu 
2024 predvidoma znašala 29 milijo-
nov evrov. Kot je ob predstavitvi gra-
diva povedal predlagatelj proračuna, 
župan Alen Červ, bo občina v letu 

LJUBIŠA VELJKOVIĆ IN JURIJ FLORJAN-
ČIČ sta nova člana Občinskega sveta Obči-
ne Tolmin.

Utrinki

Drage občanke, cenjeni občani.

Iztekajoče se leto je postreglo z nekaj 
zahtevnimi izzivi, ki jih nihče od nas ni 
načrtoval, še manj smo si jih želeli. A v 
ključnih trenutkih smo znali stopiti skupaj 
in ponosen sem na odziv naše skupnosti, s 
katerim smo dokazali, kako močni znamo 
biti. Vsi smo lahko ponosni na to.

V novem letu vam vsem skupaj iskreno 
želim predvsem dobrega zdravja in 
osebne sreče, pa tudi pravo mero poguma 
in odločnosti. Na ta način lahko z 
optimizmom obrnemo nov list.

Srečno 2024!

Alen Červ, župan

2024 prvič razpolagala z več kot 20 
milijonov evrov razpoložljivih sred-
stev, in sicer bodo ta znašala 22,1 
milijona evrov. Ključni razlogi za 
takšno povišanje prihodkovne strani 
proračuna so višje izpogajane pov-
prečnine slovenskih občin, aktivna 

po že utečeni navadi začela opol-
dan. Izjemno lep dan v zgodnji zimi 
je pričaral vzdušje spoštljivega spo-
mina na vse strahote te vojne v na-
ših gorah, ki jih ne smemo nikoli po-
zabiti.

Slovesnosti so se med drugimi ude-
ležili tudi madžarski in slovaški vele-
poslanik v Republiki Sloveniji, voja-
ška atašeja Nemčije in Madžarske, 
predstavniki slovenskih in italijanskih 
veteranskih organizacij ter poveljnik 
in vojaki 132. gorskega polka Slo-
venske vojske (SV) z Bohinjske Be-
le. V kulturnem programu so sodelo-
vali kvintet orkestra SV, Moški pev-
ski zbor Triglav Trenta in recitator 
Peter Cuder iz društva 1313. Zbra-
ne so nagovorili Danijel Krivec, 
podpredsednik Državnega zbora RS 
in predsednik organizacijskega od-
bora, Marko Matajurc, župan Ob-
čine Kobarid, in slavnostni govorec 
brigadir Peter Zakrajšek, poveljnik 
Centra vojaških šol Slovenske 

SPOMINSKI POHOD H KRNSKEMU JEZERU v počastitev padlih in umrlih vojakov na soški 
fronti ter konca prve svetovne vojne, ki se ga se je udeležilo okoli 200 pohodnikov in povabljenih 
gostov, je letos potekal 11. novembra oziroma na dan, ko se je pred 105 leti končala velika voj-
na. Foto: Marjan Burger

vojske. Visoki gostje so ob jezeru 
simbolično prižgali ogenj miru. Dru-
gi del slovesnosti je potekal nedaleč 

stran na planini Duplje pri madžar-
skem križu, kjer je spregovoril tudi 
madžarski veleposlanik Andor Da-

vid, blagoslov in molitev pa je vodil 
vojaški kurat SV Milan Pregelj.

Govorci so se spomnili 11. novem-
bra, dneva, ko je bila uradno konča-
na prva svetovna vojna. Poleg tega 
so v luči aktualnih dogodkov opozar-
jali na nesmiselnost vojn in izražali 
želje ter upanja, da bi lahko nekoč 
vendarle živeli v idealnem svetu brez 
vojn.

Tradicionalni spominski pohod je tu-
di letos potekal v organizaciji Orga-
nizacijskega odbora Krn – pohod 
spomina 1918–2023 in Kobariške-
ga muzeja skupaj s še drugimi soor-
ganizatorji. Prireditev so finančno 
podprle zgornjeposoške občine, 
Soške elektrarne, Območno združe-
nje veteranov vojne za Slovenijo 
Zgornja Gorenjska in Kobariški mu-
zej. Posebna zahvala gre tudi SV za 
sodelovanje na več ravneh prireditve.
mag. Martin Šolar, direktor 
Kobariškega muzeja
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zemljiška politika, prek katere bo 
občina pridobila 730.000 evrov od 
prodaje stavbnih zemljišč, pridoblje-
na nepovratna sredstva iz mehaniz-
ma Načrta za okrevanje in odpornost 
(NOO) in drugih državnih ter evrop-
skih razpisov ter državna sredstva 
avansa za odpravo v ujmah nastale 
škode na javnih objektih in infra-
strukturi v višini 1,3 milijona evrov. 
Slednja bo Občina Tolmin črpala v 
celoti, saj se škoda avgustovskih ne-
urij marsikje podvaja s škodo, ki je 
na infrastrukturi nastala med neurji 
s konca oktobra in začetka novembra.

Na odhodkovni ravni je najvišja 
proračunska postavka rekonstrukcija 
stanovanjsko-poslovnega objekta Za-
log 11 z 1,72 milijona evrov, medtem 
ko delež Občine Tolmin pri preure-
ditvi centralne stavbe Zdravstvenega 
doma Tolmin znaša 1,65 milijona 
evrov. Naslednji projekt, tudi sofinan-
ciran z nepovratnimi sredstvi NOO, 
je Grad na Kozlovem robu – preteklost 
za prihodnost, vreden skoraj 1,15 mi-
lijona evrov. Omeniti velja še nov 
mladinski center v prizidku športne 
dvorane, pridobitev gradbenih dovo-
ljenj za nov vrtec na Mostu na Soči 
in za medgeneracijski center v Tol-
minu ter komunalno opremljanje 
naselja Kneža in novih stanovanjskih 
zemljišč na Šentviški Gori.

Od infrastrukturnih projektov bo v 
luči zelenega prehoda pomemben 
korak predstavljala postavitev sonč-
nih elektrarn na javnih objektih v 

občinski lasti, ki bo znašala približno 
760.000 evrov, a bo glede na napove-
dani razpis Ministrstva za okolje, 
podnebje in energijo več kot 60 od-
stotkov naložbe krite s strani države. 
Za investicije, vezane na urejanje ulic 
in cest, občinski proračun v prihod-
njem letu namenja 4,37 milijona ev-
rov, za številne naložbe v čistilne 
naprave, kanalizacijsko in vodovodno 
infrastrukturo pa 2,6 milijona evrov. 
Za sanacijo objektov in infrastruktu-
re, poškodovanih v letošnjih poletnih 
neurjih, je zaenkrat namenjenih sku-
paj 1,4 milijona evrov, saj se je ocena 
škode po zadnjih poplavah konec 
oktobra in začetek novembra ob pri-
pravi predloga proračuna za drugo 
obravnavo še zbirala, zato bodo sred-
stva po potrebi povišana z rebalan-
som v letu 2024.
Špela Kranjc

Gradbena dela na naslovu 
Zalog 11 v polnem teku

V prvi številki letošnjega SOČAsni-
ka smo poročali o rušitvenih delih 
na objektu Zalog 11 v Tolminu, ki so 
se zaključila konec aprila. Ob koncu 
leta sedaj spremljamo intenzivna 
gradbena dela, s katerimi je izvajalec, 
idrijsko podjetje Zidgrad, začel v av-
gustu. Kot je znano, bo Občina Tol-
min z rekonstrukcijo objekta prido-
bila sedem javnih najemnih stano-
vanj, namenjenih ranljivejšim skupi-
nam prebivalcev, Tolminski muzej pa 
depojske prostore za svoje gradivo.

Vrednost celotne naložbe znaša 
2,3 milijona evrov, pri čemer bo ob-
čina prispevala skupno 1,6 milijona 
evrov proračunskih sredstev. Na raz-
pisu, ki ga je v aprilu 2022 objavilo 
Ministrstvo za okolje in prostor (da-
nes Ministrstvo za naravne vire in 
prostor), je namreč z uspešno prija-
vo, pri pripravi katere je tesno sode-
lovala s Tolminskim muzejem, upra-
vičena do sofinanciranja rekonstruk-
cije objekta v stanovanjskem delu, in 
sicer v višini dobrih 660.000 evrov iz 
Sklada za okrevanje in odpornost. 
Odobrena sredstva bo občina prido-
bila po zaključku projekta. Izvedba 
rekonstrukcije je začrtana do konca 
avgusta 2024, ko naj bi se naložba s 

pridobitvijo uporabnega dovoljenja 
zaključila. Kot napoveduje župan 
Alen Červ, gre razpis za oddajo sed-
mih stanovanj v neprofitni najem 
predvidoma pričakovati marca ali 
aprila leta 2025.
Špela Kranjc

Ustrezen odziv prepre~il 
ve~jo {kodo – ve~ina 
sredstev za sanacijo 
zagotovljena

Močno neurje z obilnimi količina-
mi padavin, rekordnimi pretoki rek 
in zemeljskimi plazovi je na prehodu 
iz oktobra v november zajelo tudi 
območje občine Tolmin, pri čemer 
sta bili najbolj izpostavljeni že v po-

V OKVIRU REKONSTRUKCIJSKIH DEL se trenutno izvaja armiranobetonska konstrukcija. 
Objekt že ima prvo ploščo in pridobiva stene prvega nadstropja, pod streho pa bo predvidoma 
v februarju. Foto: Peter Ivančič

Utrinki

SLOVENSKI MUZEALCI O 
TRAJNOSTNEM RAZVOJU IN 
DRU@BENI DOBROBITI
Koper – Septembra je v Kopru po-
tekal IV. Mednarodni kongres slo-
venskih muzealcev, ki so ga soorga-
nizirali Skupnost muzejev Slovenije, 
Slovensko muzejsko društvo, ICOM 
Slovenija in gostitelj – Pokrajinski 
muzej Koper. Pester program je bil 
razdeljen na tri vsebinske sklope: 
družbeni vidik, okoljski in trajnostni 
vidik ter e-dediščina in digitalizacija.

Udeleženci smo se pogovarjali o 
muzejih, trajnostnem razvoju in druž-
beni dobrobiti ter si s predstavitvami 
različnih muzejskih programov in 
projektov izmenjali izkušnje. Dva pa-
nela je moderiral mag. Miha Mlinar, 
mag. Damjana Fortunat Černilo-
gar pa sem z referatom »Tolminski 
muzej v koraku s trajnostnim pristo-
pom, ozaveščanjem in izpostavlja-
njem pomembnih vrednot za dobro-

bit okolja in ljudi« predstavila dejav-
nosti našega muzeja, usmerjene k 
trajnostnemu razvoju. Izpostavljeni 
so bili projekti, s katerimi muzej na-
govarja teme, kot so pomen vode 
(Vode (še) dovolj), uporaba lokalnih 
naravnih surovin (projekt Lesarji Do-
line Soče), zmanjševanje stroškov 
obratovanja, recikliranje razstavne 
opreme, osveščanje in opozarjanje 
na prekomerno kopičenje smeti in 
oblačil, pa tudi na posledice klimat-
skih sprememb.

Muzeji se vedno bolj odzivamo na 
spremembe, ki človeštvu niso v ko-
rist in nanje opozarjamo prek raz-
stavnih projektov, posebnih dogod-
kov in z izobraževalnimi programi. V 
dejavnosti vključujemo različne 
skupnosti, tudi ranljive skupine in se 
trudimo, da se obiskovalci v naši 
sredi dobro počutijo. Sodelujemo 
tudi z drugimi muzeji in ustanovami 
doma ter v tujini. Na primeru Spo-
minske cerkve v Javorci pa smo še 

posebej izpostavili vrednote, za kate-
re se zavzemamo in jih cerkev pred-
stavlja: mir, solidarnost in toleranca – 
vse za dobrobit okolja in ljudi.
mag. Damjana Fortunat Černilogar, 
kustosinja zgodovinarka, Tolminski muzej

ZDENKO TORKAR MED 
NAGRAJENCI TZS
Nova Gorica – Med 13. in 15. no-
vembrom so v Novi Gorici potekali 
13. Dnevi slovenskega turizma. Prvi 
dan je bil namenjen srečanju turi-
stičnih društev in zvez iz vse Sloveni-
je, katerih prostovoljci svoj prosti 
čas namenjajo Turistični zvezi Slove-
nije (TZS). Pozdravne besede so iz-
rekli župan Mestne občine Nova 
Gorica Samo Turel, predstavnica 
Slovenske turistične organizacije 
Maša Klemenčič, državni sekretar 
na gospodarskem ministrstvu Ma-
tevž Frangeš, generalna direktorica 
Direktorata za turizem Dubravka 

NA IV. MEDNARODNEM KONGRESU SLO-
VENSKIH MUZEALCEV, ki je septembra po-
tekal v Kopru, sta sodelovala tudi mag. Miha 
Mlinar in mag. Damjana Fortunat Černilo-
gar. Slednja je predstavila dejavnosti Tol-
minskega muzeja, usmerjene k trajnostnemu 
razvoju. Foto: Miha Mlinar

Iz ob~inskih uprav
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letnih ujmah prizadeta Baška grapa in dolina Idrij-
ce. Poveljnik Miha Vencelj je zaradi resnosti raz-
mer in izredno slabih obetov aktiviral občinski štab 
civilne zaščite (OŠCZ). »Visoka namočenost tal, 
številni aktivni plazovi, močno poškodovana ces-
tišča, predvsem pa izjemno slaba prognoza v pri-
hajajočih dneh je od nas, torej štaba, terjala visoko 
angažiranost. Postavljen je bil načrt ukrepanja, 
katerega cilj je bil na najvišji možni ravni zavaro-
vati življenja in premoženje. Za te potrebe smo na 
eni strani maksimalno aktivirali predvsem ekipe z 
delovno mehanizacijo za hitro sanacijo že poško-
dovanih vodotokov in aktivnih plazišč, na drugi 
strani pa pripravili ukrepe in sile za aktivno delo 
v času napovedanih novih padavin. Velik poudarek 
smo dali tudi ustreznemu obveščanju prebivalcev 
in tu gre zahvala predvsem tistim, ki so ravnali 
odgovorno in se za čas najslabše napovedi preven-
tivno umaknili iz potencialno ogroženih hiš na 
varno. S tem so na najvišji možen način zavarova-
li svoje življenje ter bistveno razbremenili sile zaš-
čite in reševanja. Dobro pripravljeni preventivni 
ukrepi in pa tudi sreča z vremenom so vsota, da 
do najhujšega ni prišlo,« ocenjuje Vencelj. Priza-
deta območja so si v tistih dneh ogledali tudi pre-
mier dr. Robert Golob in državni sekretar za ob-
novo po poplavah Boštjan Šefic, obrambni minis-
ter Marjan Šarec in državni sekretar Rudi Med-
ved, ki jih je sprejel župan Alen Červ z ekipo.

Ogromno škode je nastalo že v prvem padavin-
skem dogodku 27. oktobra, ko je med drugim v 
celoti odneslo 30-metrski odsek državne ceste (DC) 
po Baški grapi in Podbrdo z okoliškimi vasmi za 
štiri dni odrezalo od matične občine. Ta cesta je 
bila sicer poškodovana še na več drugih mestih. 
Stroka s pomočjo geoloških in hidromehanskih 
raziskav specifičnega terena tako še išče rešitev za 
trajno sanacijo na odseku med Knežo in Grahovim 

ob Bači, kjer je v grapo zgrmel zunanji rob ces-
tišča. Nadalje je obsežen zemeljski plaz zasul DC 
Tolmin–Most na Soči pri Mostu na Soči, ki zaradi 
utrditve brežine najbolj problematičnega dela 
plazišča ostaja zaprta do nadaljnjega oziroma pre-
dvidoma do sredine decembra. Direkcija RS za 
infrastrukturo bo v nadaljevanju naročila izdelavo 
projekta za dolgoročno ureditev celotnega plazo-
vitega območja. V času popolne zapore je obvoz 

urejen po DC na relaciji Tolmin–Volče–Čiginj–Most 
na Soči (čez Ušnik), medtem ko se občinska cesta 
med Modrejem in Bačo pri Modreju (čez Stopec) 
lahko uporablja le za intervencijska vozila in lo-
kalni promet. V času sanacijskih del na plazišču 
zaradi varnosti ostaja zaprta tudi pešpot ob jezeru 
med Mostom na Soči in Modrejem. Med neurjem 
so bile poškodovane in zasute tudi številne občin-
ske ceste, katerih prevoznost so se ekipe Komuna-

Utrinki

MOČNO NEURJE Z OBILNIMI PADAVINAMI, REKORDNIMI PRETOKI REK IN ZEMELJSKIMI PLAZOVI je konec oktobra in v 
začetku novembra zajelo tudi območje občine Tolmin. Ponovno sta bili najbolj prizadeti Baška grapa in dolina Idrijce. Foto: Po-
lonca Podreka Šturm in Tanja Volarič Karlo

MED 51 NAGRAJENCI TURISTIČNE ZVEZE 
SLOVENIJE je bil tudi Zdenko Torkar iz KTT 
DBD. Nagrade so podelili na Dnevih sloven-
skega turizma, ki so sredi novembra potekali v 
Novi Gorici. Foto: Alenka Zgaga

Kalin in predsednik TZS Dominik S. 
Černjak. Slednji je izpostavil poten-
cial slovenskega turizma: petzvezdič-
no naravo in petzvezdične ljudi.

Udeleženci so bili seznanjeni z novi-
mi trendi v turizmu, kot so umetna in-
teligenca in digitalizacija. Spoznali so 
novo digitalno aplikacija Moj izlet in 
uporabo Chat GPT, ki jim lahko po-
maga pri prijavah na razpise. Posne-
manja vredne so bile tudi predstavi-
tve dela treh društev.

Sledila je podelitev posebnih priznanj 
najzaslužnejšim, ki so jih v društvih in 
v TZS prepoznali za predane prosto-
voljnemu delu. Med prejemniki je tu-
di Zdenko Torkar, član Kulturno 
tehničnega turističnega Društva Ba-
ška dediščina (KTT DBD). Svoje pro-
stovoljstvo mu razdaja od leta 2017. 
Vseskozi deluje v upravnem odboru, 
kjer zagovarja njegovo trajnostno de-
lovanje. Zastopal ga je tudi v Zvezi 
društev za tehnično kulturo Posočje 
Tolmin. Torkar je dejaven pri vseh 

društvenih prireditvah in akcijah, 
spopadel pa se je tudi s funkcijo 
društvenega turističnega vodnika. 
Kot organizator čistilnih akcij po-
membno prispeva k vzdrževanju in 
ohranjanju kulturne krajine.

Torkar je prostovoljec, ki deluje umir-
jeno, razsodno, z neomajno voljo in 
občutkom odgovornosti za rast dru-
štva ter skupnosti. Sadovi njegovega 
dela zorijo v zgodbe, ki spodbujajo 
nove turistične produkte, privlačne 
za obiskovalce Baške grape
Olga Zgaga, KTT DBD

50 LET DELOVANJA KLUBA 
ZDRAVLJENIH ALKOHOLIKOV 
TOLMIN
Dolenja Trebu{a – V soboto, 14. 
oktobra, smo člani Kluba zdravljenih 
alkoholikov (KZA) Tolmin povabili na 
svečano skupščino, s katero smo 
obeležili 50 let delovanja našega klu-

ba. Srečanje članov se je odvijalo v 
jesensko okrašeni dvorani kulturne-
ga doma, in sicer v prijetni družbi 
predstavnikov iz različnih klubov ter 
društev, ki so združeni v Zvezo KZA 
Slovenije. Dogodka, kjer ni manjkalo 
niti kulture, druženja in medsebojne-
ga spoznavanja, se je tako skupaj 
udeležilo okoli 90 obiskovalcev. Ob 
tej priložnosti smo poudarili smisel 
življenja brez alkohola ter hkrati ugo-
tavljali, koliko korajže, samopriznanja 
in neomajne volje potrebujemo, ko 
se odločimo stopiti na to pot. Prav 
zato smo še s toliko večjim zado-
voljstvom spremljali podelitev pri-
znanj za leta abstinence in rehabilita-
cije, ki so letos romala v roke sed-
mim prejemnikom. Prisluhnili smo tu-
di ubranemu petju ženske vokalne 
skupine Flance, s pomočjo nastopa-
jočih članov kluba pa smo spoznavali 
tudi Dolenjo in Gorenjo Trebušo z 
vsemi njunimi naravnimi znameni-
tostmi in kulturo.
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le Tolmin in njenih podizvajalcev 
trudile zagotavljati v čim krajšem 
času. Med številnimi plazovi, ki so se 
utrgali z namočenih brežin, so bili 
tudi takšni, ki so ogrozili objekte. 
Dva od njih sta zasula stanovanjski 
hiši na Idriji pri Bači in v Kuku, iz 
katerih so se morali štirje občani 
umakniti k sorodnikom.

Pred napovedanim drugim vrhun-
cem padavin so strukture civilne 
zaščite, pristojne službe in koncesio-
narji, izvajalci s težko mehanizacijo 
in tehnično pomočjo vojske, ekipe 
gasilcev iz drugih regijskih društev, 
prostovoljci in nenazadnje občani 
sami izvedli množico dodatnih pre-
ventivnih ukrepov, kar se je izkazalo 
za ključno pri obvladovanju razmer 
na terenu. Tudi izredno slabe napo-
vedi, s katerimi je sicer OŠCZ in jav-
nost ažurno seznanjal lokalni ljubi-
teljski vremenar Peter Leban iz Tol-
mina, se k sreči niso povsem uresni-
čile. »Za potrebe zagotavljanja varnos-
ti naših občanov, njihove imovine in 
skupne infrastrukture so bile aktivi-
rane vse razpoložljive lokalne in dr-
žavne sile. Razpolagali smo s štirimi 
dodatnimi gasilskimi enotami sever-
noprimorske regije, okrepljenimi pa-
truljami Policije s terenskimi vozili, 
tehnično ekipo Slovenske vojske in 
25 stroji težke gradbene mehanizacije. 
Enote so bile razpršene po naseljih in 
pripravljene na morebitne podore ali 
usade, ki bi zaprli ceste in povezave. 
Za morebitno evakuacijo naselja Kne-
ža je bila aktivirana nacionalna eno-
ta Rdečega križa za nastanitve. Pre-
ventivni ukrepi so dosegli svoj na-
men. Reke kljub visokemu vodostaju 
zaradi preventivnega čiščenja strug 

niso bistveno poplavljale v bližini na-
selij, zabeležili smo le nekaj primerov 
zalitih kleti ter poplavljenih cestišč. 
Očiščeni prepusti pod cestišči so na 
kritičnih lokacijah opravili svojo na-
logo, prav tako pa so plazišča na 
srečo ostala na svojih mestih. Zahva-
ljujem se vsem, ki so z odgovornim 
in samozaščitnim ravnanjem prispe-
vali k temu, da smo se izognili črne-
mu scenariju,« je bil z odzivom na 
zahtevne razmere zadovoljen župan.

Po zaključku intervencijskih del v 
okviru OŠCZ je Očina Tolmin preje-
la seznam odprtih zadev, ki jih je 
razporedila po prioritetah in se pri-
marno posvetila primerom, kjer so 
nastale obsežne poškodbe na stano-
vanjskih objektih, ter najbolj poško-
dovanim občinskim cestam. V okviru 
občinske uprave je župan imenoval 
ekipo za pripravo in izvedbo sanacij-
skega programa pod vodstvom mag. 
Matjaža Kosa, ki je že v prvih dneh 
po ujmah na terenu popisala škodo 
na javni infrastrukturi. V pripravo 
popisa nastale škode in izvedbo sa-
nacijskih ukrepov so vključili predse-
dnike krajevnih skupnosti, s pred-
stavniki ožjih delov občine so izved-
li oglede na terenu. »Pripravili smo 
program za sanacijo škode po julij-
skih oziroma avgustovskih ujmah in 
ga posredovali na Ministrstvo za 
naravne vire in prostor. Iz državnega 
proračuna smo že prejeli skoraj 1,4 
milijona evrov finančnih sredstev v 
obliki predplačila za izvedbo sanacij-
skih ukrepov. Glede na to, da se je 
škoda med jesenskimi neurji večino-
ma pojavljala na predhodno prizade-
tih lokacijah, imamo večino potreb-
nih sredstev za izvedbo del že zago-

tovljenih v občinskem proračunu za 
letošnje in naslednje leto, izziv pa bo 
iskanje projektantov in izvajalcev, saj 
so vsi polno zasedeni,« pojasnjuje 
Červ in dodaja: »Veseli me, da dobro 
sodelujemo tudi z državno ravnjo, saj 
bo pomemben delež sanacije odpadel 
na koncesionarje, ki skrbijo za omrež-
je cest in vodotokov v državni pristoj-
nosti. Uvodni sestanki in terenski 
ogledi so že za nami, veliko lokacij 
se že ureja, za kompleksnejše prime-
re pa se pripravljajo projekti. Strokov-
no pomoč nam zagotavlja tudi Držav-
na tehnična pisarna (DTP).«

Na podlagi odzivov s terena je ob-
čina na DTP poslala seznam najbolj 
obsežnih plazov. Ta je na teren napo-
tila strokovnjake Geološkega zavoda 
Slovenije, ki so v drugi polovici no-
vembra in začetku decembra skupaj 
z občinsko ekipo izvedli več ogledov, 
za drugo polovico decembra pa napo-
vedujejo strokovno poročilo s pred-
logi. »Izvedba sanacijskih posegov na 
cestni infrastrukturi se izvaja nemu-
doma in v sodelovanju z lokalnimi 
izvajalci, glede sanacije poškodb na 
državnih cestah pa smo v stalnem 
stiku s pristojnimi službami in skupaj 
iščemo rešitve za čimprejšnjo sprosti-
tev prometa v čim večji meri. Najbolj 
ogroženim smo ponudili možnost 
začasne namestitve v stanovanjih v 
občinski lasti. Tistim, ki so utrpeli 
obsežnejše poškodbe na svojih stano-
vanjskih objektih ali pa v njih trenu-
tno niti ne morejo živeti, bomo po-
magali tudi z občinskimi denarnimi 
socialnimi pomočmi, pri čemer sode-
lujemo s službami socialnega varstva 
in humanitarnimi organizacijami,« 
dejavnosti občinskih služb povzema 

Kos. Skupaj s Krajevno skupnostjo 
Tolmin, tolminskim združenjem 
Rdečega križa in Zavodom za kul-
turo, šport in mladino Občine Tol-
min je občina pristopila še k organi-
zaciji dobrodelnega koncerta 13. 
decembra ob 19. uri v Kinogledališču 
Tolmin. Nastopila bosta Orkester Slo-
venske vojske, ki je bil tudi pobudnik 
dogodka, in primorski kantavtor Ru-
di Bučar, ves izkupiček pa bo name-
njen socialno šibkejšim občanom, ki 
so jih zadnje ujme najhuje prizadele.

Ob zaključku redakcije občinska 
uprava še zbira vloge občanov, ki so 
v ujmi utrpeli škodo na objektih in 
kmetijskih zemljiščih. Občinska ko-
misija ocenjevanje škode na terenu 
opravlja v prvi polovici decembra, 
podatke pa bo nato vnesla v državno 
aplikacijo sistem Ajda. Obdelavo 
zbranih podatkov in vse potrebne 
postopke bo v nadaljevanju prevzelo 
pristojno ministrstvo.
Špela Kranjc

Ob~ina Tolmin najbolj 
aktivna med srednje velikimi

Kot smo v prejšnji številki SOČA-
snika že pisali, se je Občina Tolmin 
tudi letos pridružila Evropskemu ted-
nu mobilnosti (ETM). Pobuda, ki je 
prerasla evropske meje, je letos spod-
bujala k odločitvam za racionalnejše 
načine potovanj, na nacionalni ravni 
pa v središče pozornosti postavila 
tudi odstranjevanje ovir na površinah 
za pešce in kolesarje.

Na zaključnem dogodku letošnjega 
ETM, ki so ga sredi oktobra gostili v 
Razkrižju, majhni občini na meji s 
Hrvaško, so se srečali lokalni in regio-
nalni koordinatorji. Ministrstvo za 

Utrinki

V drugem, manj uradnem delu veče-
ra smo se nato zabavali ob »šaca-
nju« oziroma ugotavljanju teže kam-
na iz Idrijce in višine obešenih sa-
lam. Zmagovalec, ki se je s svojo 
oceno najbolj približal pravilni teži 
kamna, je za nagrado prejel sir iz 
planine Kašina, avtor zmagovalne vi-
šinske ocene pa je prejel salamo. 
Vsi skupaj pa smo na koncu za piko 
na i zarajali še ob glasbi Roberta 
Magajne in se dodobra nasmejali 
ter razgibali tudi ob plesni igri »manj-
kajoči stol«. Da je srečanje izzvene-
lo bogato, prisrčno in sproščeno, so 
bili zaslužni predvsem člani KZA Tol-
min, zahvala pa gre tudi vsem dona-
torjem.
Ivan Lišter, predsednik KZA Tolmin 

UPAJ SI POGLEDATI V 
LASTNO NOTRANJOST
Kobarid – Soočanje z minljivostjo, 
umiranjem, smrtjo in lasten odnos 
do življenja smo naslovili prvo preda-
vanje na temo paliative, ki je 19. ok-
tobra potekalo v Domu Andreja 
Manfrede. Udeležba je bila kljub ob-
činskemu prazniku, ki je potekal na 
isti dan, zelo lepa. Predavanje je do-
polnil Smrtni krožek, ki je sledil dan 
kasneje. Na njem smo se dotaknili 
težkih tematik, ki lahko odprejo veli-
ko bolečih spominov, starih ran in 
strahov. Če o teh prebujenih občut-
kih, ki pridejo na plano, ne sprego-
vorimo, lahko bežimo pred njimi ali 
pa jih skušamo potlačiti nazaj v pod-
zavest. To ni namen naših mesečnih 

PREPOZNAVNI ZNAK KLUBA ZDRAVLJE-
NIH ALKOHOLIKOV TOLMIN je Krn, zato ne 
čudi, da se je ta znašel tudi na siru s planine 
Kašina, ki ga je poslikal Milko Kutin. Foto: 
Nika Štulc Zornik

srečanj, kajti ti spomini bodo prišli 
na plano vsakič, ko bodo le dobili 
priložnost in ob smrti jo bodo zago-
tovo. Zato je namen naših druženj, 
da si upamo pogledati v lastno no-
tranjo vsebino in zdržati, četudi ni 
lahko. Vsi gremo skozi enak proces, 
le v različnih življenjskih obdobjih. 
Zgodbe, ki si jih pripovedujemo v 
varnem prostoru, zdravijo tistega, ki 
jih govori iz srca, pa tudi tiste, ki s 
srcem poslušajo.
V Tibetanski knjigi življenja in umira-
nja lahko preberemo, da si »veliko-
krat belimo glavo z vprašanjem, 
kako bo po smrti. Odgovor je pre-
prost: takšno, kakršno je naše se-
danje stanje duha, takšni, kakršni 
smo zdaj, takšni bomo v trenutku 
smrti, če se ne bomo spremenili. 
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okolje, podnebje in energijo je predsta-
vilo prizadevanja 99 slovenskih ob-
čin, ki so se pridružile ETM, in nag-
radilo najbolj aktivne. Med srednje 
velikimi je naziv prejela Občina Tol-
min. Komisijo so prepričali osredoto-
čenost na promocijo poti s kolesom, 
izvedba tematskih poučnih dejavno-
sti ter povezovanje z regionalno ko-
ordinatorko, Zavodom za kulturo, 
šport in mladino Občine Tolmin ter 
občinskim Svetom za preventivo in 
vzgojo v cestnem prometu.

ETM je letos ponudil pesto paleto 
dejavnosti za različne starostne sku-
pine. Poleg že omenjenega kolesarje-
nja je za najmlajše v Tolminu in na 
Mostu na Soči vozil pešbus, Mala 
hiša pa je zanje pripravila tematske 
delavnice. Osrednji dogodek Kolesa-
rimo za dober namen, ki je imel do-
brodelno noto, je obiskovalcem poleg 
kolesarjenja ponudil vsebine varnos-

ti v prometu in prve pomoči, vadbo 
na prostem, test telesne pripravlje-
nosti, izmenjevalnico športne opre-
me, otroški kotiček in zdravo malico. 
K uspešni izvedbi dogodka so prispe-
vali tako organizatorji kot številni 
zunanji izvajalci ter prostovoljci, 
sončna sobota in dobrodelnost.

Občina je v času ETM na Mestnem 
trgu postavila prvo polnilnico in 
popravljalnico za električna kolesa v 
Tolminu. V okviru dejavnosti Pospra-
vimo ulice je posebna tehnična komi-
sija pregledala varnost poti, poročilo, 
ki ga bodo pripravili, pa bo občini 
pomagalo pri načrtovanju nadaljnjih 
ukrepov. Kot je povedala Sanja Sivec 
Levpušček, vodja oddelka za okolje 
in prostor na Občini Tolmin, je nagrada, 
ki je rezultat dobrega sodelovanja, 
pohvala uspešno izvedenega dela, 
hkrati pa je spodbuda za naprej.
Mateja Kutin, koordinatorka ETM

Aktualna `upana Tolmina in 
Vicchia podpisala listino o 
nadaljevanju pobratenja

Občina Tolmin in toskanska Obči-
na Vicchio oziroma v njunem imenu 
župana Alen Červ in Filippo Carlà 
Campa sta 21. oktobra na slovesnosti 
v Vicchiu s podpisom listine o nada-
ljevanju pobratenja simbolično utrdi-
la zavezo iz leta 1981. »Čezmejna 
sodelovanja, kakršno danes obujamo, 
imajo tako še večji pomen. Boljše, kot 
se poznamo, in tesneje, kot sodeluje-
mo, bolj čvrsta je naša povezava in 
manj je možnosti za kakršne koli 
napetost i  med posameznimi 
skupnostmi. Tako se tudi jaz v imenu 
Občine Tolmin resnično veselim pri-
ložnosti, da se še bolje spoznamo, 
poiščemo področja, kjer si lahko po-
magamo, eden drugemu predstavimo 
dobre prakse in si pomagamo pri 
reševanju izzivov. Prepričan sem, da 

bomo čez desetletja tudi na današnji 
dan gledali s toliko ponosa, kot ga 
sedaj čutimo do naših predhodnikov, 
ki so pobratenje občin Tolmin in Vi-
cchio leta 1981 izpeljali,« je v slav-
nostnem nagovoru v Gledališču Gio-
tto dejal tolminski župan. Nato je 
skupaj z županom Vicchia ob priso-
tnosti pobudnika pobratenja, tedanje-
ga župana Vicchia Roberta Bertija, 
podpisal listino. Zbrane na priložno-
stni slovesnosti je v predvajanem 
videoposnetku nagovoril tudi nekda-
nji tolminski župan Stanko Kovačič, 
ki je pobratenje podpisal v imenu 
takratne Občine Tolmin in se dogod-
ka zaradi častitljive starosti in zdrav-
stvenih razlogov ni mogel udeležiti v 
živo.

Za glasbeni vrhunec večera so pos-
krbeli Vokalna skupina Flance in 
Jazz Punt Big Band, ki so ob za-
ključku dogodka združili moči z do-
mačo zasedbo Vicchio Folk Band. 
Člana Društva likovnih ustvarjalcev 
Tolmin pa sta v gledališču ustvarjala 
in ob tem pripravila priložnostno 
razstavo del njihovih članov.

Ob robu slovesnosti v Vicchiu so 
potekali tudi pogovori o konkretnih 
možnostih za sodelovanje na različ-
nih področjih. Za leto 2024 je v na-
črtu sodelovanje med obema osnov-
nima šolama, med predstavniki kul-
turnih in športnih društev ter bor-
čevskih organizacij. Vse našteto bo 
vrhunec predvidoma doživelo z obi-
skom večje delegacije iz Vicchia v 
Tolminu v oktobru, ko bo kot simbol 
ponovne rasti medsebojnega sodelo-
vanja pred knjižnico posajeno tudi 
novo drevo prijateljstva.
Matej Kavčič, Občina Tolmin

NA ZAKLJUČNEM DOGODKU EVROPSKEGA TEDNA MOBILNOSTI so nagradili in pohvalili tiste občine, ki so se letos najbolj izkazale: Rečico 
ob Savinji, Tolmin ter Velenje (vsaka v svoji kategoriji glede na velikost). Nagradili so tudi občini Postojna in Radovljica, ki v pobudi sodelujeta že 
dvajset let. Priznanje je v imenu Občine Tolmin prevzela regijska koordinatorka ETM Mateja Kutin iz Posoškega razvojnega centra. Foto: arhiv 
Občine Razkrižje

Utrinki

Zato je tako neznansko pomem-
bno, da to življenje uporabimo za 
očiščenje svojega uma ter svojega 
osnovnega bitja in značaja.« Va-
bljeni vsi, da se nam pridružite na 
predavanjih in Smrtnih krožkih.
Katarina Nagode, predsednica društva 
Paliativka

TRI NOVE PRIDOBITVE  
DRE@NI[KIH GASILCEV
Dre`nica – Letošnje Martinovo je 
bilo za gasilce Prostovoljnega gasil-
skega društva (PGD) Drežnica še 
posebej slovesno. V soboto, 11. no-
vembra, so na skromni, a srčno 
pripravljeni slovesnosti obeležili kar 
tri mejnike svojega društva. Ustanov-
ljeno je bilo pred 111. leti, na božični 

dan leta 1912. Od takrat je bilo ude-
leženo v vseh burnih zgodovinskih 
dogajanjih, ki so v dobrem stoletju 
prešla kraje Zgornjega Posočja, pa 
vendar obstalo, se krepilo in ostalo 
močno tudi v dobi, ko prostovoljsko 
udejstvovanje ni več tako samou-
mevno kot nekoč.
Gasilci so na Martinovo soboto slo-
vesno odprli nov prizidek h gasilske-
mu domu, ki bo služil operativi za 
vaje ter vzdrževanje vozil in opreme, 
v spodnji etaži pa bodo prostori na-
menjeni tudi prireditvam in dogod-
kom širše skupnosti. Ob gasilskem 
domu so uredili večjo zastekljeno vi-
trino, v kateri je razstavljena obnov-
ljena ročna brizgalna na konjsko 
vprego, ki jo je leta 1911 – torej leto 
pred uradno ustanovitvijo društva – 

LETOŠNJA MARTINOVA SOBOTA JE DREŽNIŠKE GASILCE OBOGATILA s tremi novimi pri-
dobitvami, med njimi z novim transportnim vozilom GVM-1.
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OKTOBRA STA AKTUALNA ŽUPANA OBČIN TOLMIN IN VICCHIO s podpisom listine o nada-
ljevanju pobratenja simbolično utrdila zavezo iz leta 1981. Foto: Igor Gaberšček Ž.

Predloge za prejemnike 
ob~inskih nagrad lahko 
oddate kadar koli v letu

Z uveljavitvijo sprememb in dopol-
nitev Odloka o nagradah Občine Tol-
min je Komisija za priznanja in 
nagrade (KPN) lahko še letos objavi-
la Javni razpis za nagrade Občine 
Tolmin v letu 2024. Ključna spre-
memba je, da bodo predlagatelji lah-
ko v prihodnje predloge za prejemni-
ke oddali kadar koli v letu. Z zadnjim 
dnem februarja se bo vselej zaključil 
razpis za nagrade, ki bodo podeljene 
ob občinskem prazniku v tekočem 
letu, s 1. marcem pa bo KPN začela 
zbirati predloge za prejemnike v pri-
hodnjem koledarskem letu.

Sprememba pri datumu objave te-
ga razpisa je posledica opažanj, da 

število predlogov za prejemnike na-
grad Občine Tolmin že več let upada, 
posebej opazno pa je to v obdobju 
po epidemiji koronavirusa. Člani ak-
tualnega sklica KPN so zato občin-
skemu svetu predlagali spremembo 
odloka na način, da se namesto ome-
jen čas v začetku leta predlogi v fi-
zični ali elektronski obliki zbirajo 
skozi vse leto; ta je predlog tudi spre-
jel. Še vedno velja, da se vsako leto 
podeli največ eno plaketo, dve pri-
znanji in tri zahvale, naziv častni 
občan Občine Tolmin pa se podelju-
je izjemoma. Predlog mora biti obve-
zno predložen na pripravljenem ob-
razcu, ki je kot del razpisne doku-
mentacije objavljen na spletni strani 
občine www.tolmin.si/razpis/834121, 
v tiskani obliki pa ga med uradnimi 

urami lahko prevzamete na občinski 
upravi.

KPN bo pri oblikovanju predloga 
prejemnikov nagrad Občine Tolmin 
v letu 2024 obravnavala izključno 
predloge, ki bodo na naslov Občina 
Tolmin, Komisija za priznanja in na-
grade, Ulica padlih borcev 2, 5220 
Tolmin ali e-naslov tajnistvo@tolmin.si 
prispeli na pravilno izpolnjenem ob-
razcu do vključno četrtka, 29. febru-
arja 2024. Kot pravijo člani, bodo 
veseli dobrih vsebinskih obrazložitev, 
saj bodo te pripomogle k njihovim 
lažjim in boljšim odločitvam. Končno 
besedo pri izboru nagrajencev ima 
občinski svet, nagrade pa bodo po-
deljene na slavnostni seji občinskega 
sveta konec maja prihodnje leto.
Špela Kranjc

Izvirna multimedijska 
predstava kot poklon pesnici 
Ljubki [orli

Letos mineva 30 let od smrti pri-
morske pesnice Ljubke Šorli, rojene 
v Klancu v Tolminu. Šorlijeva pred-
stavlja enega najsvetlejših likov pri-
morske zgodovine, ki je kljub hudim 
življenjskim preizkušnjam, muče-
niški smrti moža, skladatelja Lojzeta 
Bratuža, ter krutemu mučenju v ča-
su fašizma do konca življenja ohra-
nila plemenito človeško držo, ki jo je 
bogatila s pedagoškim in kulturnim 
udejstvovanjem, predvsem pa s svo-
jimi pesmimi. V teh je v klasičnih 
oblikah, pogosto v sonetu, na izrazi-
to liričen način svojo osebno izpoved 
prepletala s krščanskim etosom in 
ljubeznijo do domače zemlje, še po-

PO NOVEM LAHKO PREDLOGE ZA PREJEMNIKE OBČINSKIH NAGRAD Občine Tolmin od-
date kadar koli v letu. Foto: Matevž Rovšček
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takratna Drežniška občina kupila za 
potrebe požarne obrambe. Lično 
urejena in osvetljena vitrina z nekaj 
eksponati obiskovalcem nudi pog-
led v preteklost in osnovne informa-
cije o zgodovini PGD. Gasilci so se 
tega dne razveselili tudi novega tran-
sportnega vozila GVM-1, ki bo na-
domestilo dotrajan kombi, ki jim je 
služil vse od leta 2001.

Kot so ob odprtju in blagoslovu vseh 
treh pridobitev povedali vodilni mo-
žje PGD, gre društvu dobro. Ne de-
luje le v lokalnem okolju, ampak 
svoje moči razdaja pomoči potreb-
nim širom Slovenije – kot ob nedav-
nih poplavah na severu države in ob 
lanskih požarih na Krasu. Številna 
udeležba najmlajših članov pa je za-
gotovilo, da se za prihodnost ni bati.

Dogodek se je zaključil z zakusko 
ter plesom ob živi glasbi in mladem 
vinu.
Besedilo in foto: Jernej Bric, PGD 
Drežnica

PESTRO ZELI[^ARSKO LETO
Za članice sekcije Radovedne zeli-
ščarice (RZ) mineva še eno pestro 
leto. Začelo se je s predavanji, kon-
čalo pa z adventno čajanko.
Zima zeliščaricam predstavlja idea-
len čas za predavanja in delavnice. 
Zato so se najprej na predavanju 
zdravnice Darinke Bašič izobraže-
vale na temo krepitve imunskega 
sistema. O pomenu gibljivosti, koor-
dinacije gibov in preprečevanju pad-
cev jim je spregovorila tudi medicin-
ska sestra Iris Bratina iz zdravstve-
no-vzgojnega centra, ki deluje pod 
okriljem Zdravstvenega doma Tol-
min. Znanje o zdravilnih rastlinah, ki 
jih nabiramo že v februarju in marcu, 
so članice izmenjale kar medsebojno.
Na delavnicah so izdelale balzame 
za ustnice, mazilo z arniko za lajša-
nje bolečin v sklepih ter vrtnarsko 
mazilo za obnovo suhe kože na ro-
kah po delu z zemljo. Pred veliko 
nočjo so ponovile znanje o hrenu 

RADOVEDNE ZELIŠČARICE V CECONIJEVEM PARKU – Članice so si letos med drugim v 
Bohinjski Bistrici ogledale tudi park, poimenovan po Giacomu Ceconiju, lastniku podjetja, ki je 
gradilo Bohinjski predor. Foto: Aleksander Gaberšček

kot zdravilni in kulinarični rastlini ter 
si pripravile degustacijo. Rdeča nit 
spomladanskih ekskurzij so bile 
zdravilne rastline: oljka (ogled oljčni-

kov v zaledju Kopra), kraški šetraj 
(spoznavanje rastlinstva od Kozine 
do Botača) in vrtnica (ogled razstave 
burbonk v samostanu na Kostanjevi-
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sebej do svojega Tolmina.
V spomin tej izjemni osebnosti se 

je Občina Tolmin v sodelovanju z 
Zavodom za kulturo, šport in mla-
dino Občine Tolmin in Javnim skla-
dom RS za kulturne dejavnosti, 
Območna izpostava Tolmin pokloni-
la z izvirno multimedijsko predstavo 
Ljubka, ki je bila premierno uprizor-
jena 17. oktobra v Kinogledališču 
Tolmin. Pod scenarij in režijo se je 
podpisala mlada zamejska režiserka 
Jasmin Kovic, ki je predstavo zasno-
vala na osebni izpovedi Šorlijeve, 
podane v pogovoru z Marijo Češčut 
leta 1975 na Radiu Trst A. Ljubko 
Šorli je upodobila igralka Slovenske-
ga narodnega gledališča (SNG) Nova 
Gorica Arna Hadžialjević, ki je sko-

zi miniaturno zasnovano odrsko do-
gajanje v obliki radijskega pogovora 
v studiu mojstrsko prikazala široko 
paleto pesničinih čustev skozi njeno 
življenjsko zgodbo; od otroštva v Tol-
minu prek poroke s skladateljem 
Bratužem do družinske tragedije in 
kasnejših, spokojnejših let, ko se je 
udejstvovala kot učiteljica in kulturna 
delavka.

Igro je izrazno dopolnjevala avtor-
ska glasba v izvedbi harmonikarja 
Aleksandra Ipavca in pevcev Komor-
nega zbora Musica Viva pod vod-
stvom zborovodkinje Erike Bizjak, 
ki so poustvarili zborovske skladbe 
iz cikla Štirje letni časi na pesničina 
besedila. Te je v cikel povezal skla-
datelj Andrej Makor, vizualno podo-

LJUBKO ŠORLI JE V PREDSTAVI UPODOBILA ARNA HADŽIALJEVIĆ, igralka SNG Nova Go-
rica, ki je skozi miniaturno zasnovano odrsko dogajanje v obliki radijskega pogovora v studiu 
mojstrsko prikazala široko paleto pesničinih čustev skozi njeno življenjsko zgodbo. Foto: Pri-
mož Božič

bo pa so pridale tudi videoprojekcije 
avtorice Sybil Calligaris. Slovesnosti 
so se ob številnih obiskovalcih ude-
ležili tudi nekateri še živeči sorodniki 
Ljubke Šorli iz Tolmina in zamejstva 
ter predstavniki več kulturnih insti-
tucij z Goriškega.
Matej Kavčič, Občina Tolmin

Podpisani! tokrat o ceni 
vojne

S petim pogovornim večerom se je 
1. decembra v Kinogledališču Tolmin 
sklenil letošnji medijski cikel Podpi-
sani!, kot ga je ob prvi izdaji leta 
2018, ko smo obeleževali 100. oble-
tnico konca prve svetovne vojne, 
poimenoval njegov idejni oče in pro-
gramski vodja Zdravko Duša. Cena 
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vojne je bil tokratni podnaslov. V 
dolini z izkušnjo dveh svetovnih vojn 
so sogovorniki kot poznavalci ponu-
dili svoje bližnje poglede na različne, 
ne zgolj vojaške vidike oboroženih 
spopadov. Trdno jedro Podpisanih! 
namreč ostajajo prav cenjena imena 
javnega komentiranja in publicistike, 
ki slovijo po poznavanju obravnava-
nih tematik in jasnih stališčih. »To 
jesen so v zraku besede, ki jih nismo 
bili vajeni. Omenjajo se tektonski pre-
miki. Nove vloge celin. Negotovosti 
celotnih držav in gospodarstev. Hlad-
ni stisk krize se meša z vročim vo-
njem smodnika,« mimo trenutno 
najbolj aktualne teme ni mogel Duša. 
Podpisane! 2023 je torej zanimala 
cena te vojne: gospodarska, nacional-

PO BESEDAH PROGRAMSKEGA VODJE PODPISANIH! ZDRAVKA DUŠE, so svojo udeležbo 
v letošnjem ciklu »izvrstno upravičili povezovalci domačega in občega: Marko Štucin, Rudi 
Kragelj (na fotografiji, op. a.) in Blaž Torkar«. Foto: Matej Kavčič

ci). Na pragu poletja so izdelale na-
ravne repelente za zaščito pred ne-
varnimi klopi in tigrastimi komarji. Na 
žetvi sivke v nasadu Jane Istenič pri 
Opatjem selu so uživale v aromate-
rapiji. Z več destilacijami so pridobi-
le hidrolate rožmarina, žajblja, gera-
nije, sladkega pelina in lovorja. Piko 
na i ekskurziji v Bohinj je postavila 
nekdanja sošolka nekaterih zelišča-
ric, ki jih je pogostila z domačimi 
kremnimi rezinami.
Na jesenskih delavnicah so izdelale 
različne kreme, naravna mila, vlažilni 
tonik in kremni dezodorant ter jih na-
menile za dobitke na srečelovu na 
FRIKAFestu. Zadnji zeliščarski po-
hod so posvetile nabiranju jesenskih 
kopriv s semeni, ki nam z obilico že-
leza pomagajo izboljšati krvno sliko 
in odpornost. Na zaključni adventni 
čajanki pa so si ogledale še projek-
cijo o izvedenem programu.
mag. Mojca Rutar, organizatorka 
dejavnosti sekcije RZ

PESTRA [TUDENTSKA JESEN
Poso~je – Jesenski meseci so bili 
za Klub tolminskih študentov (KTŠ) 
polni energije, kreativnosti in glas-
be. Oktobrske sobote smo namenili 
obeleževanju meseca duševnega 
zdravja, v sklopu katerega smo v so-
delovanju z Zavodom za kulturo, 
šport in mladino Občine Tolmin izva-
jali jogo z Andrejo Mišič. Odkrivali 
smo blagodejne učinke joge na na-
še dobro počutje in gradili trdne te-
melje za ohranjanje duševnega 
zdravja. Delovanje našega kluba 
smo širši javnosti predstavili na dveh 
posoških kulinaričnih dogodkih. Na 
Frikafestu smo sicer za las zgrešili 
zmago, a s svojo prisotnostjo očarali 
občinstvo. Prvič smo se predstavili 
na Jestivalu, kjer smo se preizkusili 
v pripravi kobariških in tolminskih 
štrukljev. Oktober smo zaključili s 
tradicionalnim Brucovanjem v Tropi-
kani, kjer smo tokrat gostili Tamburo 
Team, zmagovalce letošnje Mlade 

ZA ŠTUDENTI JE PESTRO JESENSKO DOGAJANJE. Mladi so se med drugim zabavali tudi na 
tradicionalnem Brucovanju v Tropikani. Foto: Tomaž Rupnik

rokade. Na odru se je predstavila 
tudi skupina Smetnaki, ki je s svojo 
»funkyskapunk« glasbo dodala k 
raznolikosti glasbenega programa.

V novembru smo sodelovali s 
šebreljsko glasbeno iniciativo 
»Texasmadafakingsounds« in sku-
paj pripravili izjemno doživetje –  
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PRAVEGA DECEMBRSKEGA VZDUŠJA NE BI BILO BREZ PRAZNIČNE RAZSVETLJAVE, ki 
po veljavnem občinskem odloku na območju občine Tolmin zažari na večer pred Miklavžem. 
Praznično drevo sredi Tolmina letos krasi 14.400 lučk. Foto: Matevž Rovšček

JAVNI RAZPIS ZA DODELITEV 
NAMENSKIH STANOVANJ V NAJEM 

MLADIM

Občina Tolmin z 11. decembrom 
2023 objavlja Javni razpis za dodeli-
tev namenskih stanovanj v najem mla-
dim, ki je odprt do 15. januarja 2024. 
Z njim bo v petletni najem z možnostjo 
podaljšanja za dodatnih pet let odda-
la eno delno opremljeno stanovanje v 
mestu Tolmin, ki bo predvidoma vse-
ljivo v začetku maja 2024.

na, evropska, osebna.
V klasičnih pogovornih večerih, 

tokrat nadgrajenih s spremljajočo 
razstavo Igre moči in dokumentarnim 
Filmom o ljubezni, minljivosti in 
nesmrtnosti so sodelovali tako »stari 
znanci« Podpisanih! kot novi obrazi: 
Polona Fijavž, Peter Frankl, Darja 
Groznik, Samira Kentrić, Rudi Kra-
gelj, Denis Mancevič, Marko Marin-
čič, Egon Pelikan, Marko Radmilo-
vič, Jernej Šček, Janez Škrabec, 
Marko Štucin, Blaž Torkar in Ali 
Žerdin. »Letošnja izdaja Podpisanih! 
je ob publicistih postavila v ospredje 
še poznavalce z drugih področij, prvič 
je bila neposredno vključena ekono-
mija. Razsežnosti vojn smo želeli 
osvetliti z različnih vidikov, ki so, 
povrh vsega, še zelo prisotni v trenut-
nih razmerah in ustvarjajo negotovo 
prihodnost. Razprave so bile stvarne 
in odkrite, ne ravno optimistična dej-
stva posredovana poznavalsko, brez 
ideološke ali senzacionalistične 
navlake. Družbene konflikte je pou-
darila razstava odlične ilustratorke 
Samire Kentrić, odkritja Egona Peli-
kana so združila lokalno in širšo 
kulturno zgodovino. Izvrstno so svojo 
udeležbo upravičili povezovalci doma-
čega in občega: Marko Štucin, Rudi 
Kragelj in Blaž Torkar,« je ob izteku 
medijskega cikla z letnico 2023 črto 
potegnil Duša, tudi častni občan Tol-
mina, ki ne more iz svoje kože. »Vse 
skupaj bi skoraj lahko bilo razlog za 

pravo zadovoljstvo, če ne bi veljalo, 
da je vselej mogoče biti še boljši. Na 
naslednje Podpisane!, torej!« je še 
pristavil.
Špela Kranjc

Tminsko decembrsko rajanje
Občina Tolmin ter Zavod za kul-

turo, šport in mladino Občine Tol-
min (ZKŠM Tolmin) letos obujata 
prakso izpred nekaj let. Pod skupnim 
imenom Tminsko decembrsko rajanje 
2023 so poleg njunih zbrani še drugi 
praznični dogodki, katerih organiza-
torji so podatke posredovali na ZKŠM 
Tolmin. Letake s programom so že 
konec novembra brezplačno prejela 

vsa gospodinjstva v občini, saj je 18 
dogodkov letošnjega Tminskega de-
cembrskega rajanja enakomerno raz-
porejenih skozi ves mesec. Večina je 
že tradicionalnih in brez njih zaklju-
ček leta ne bi bil pravi, v nizu pa se 
najdejo tudi dogodki z dobrodelno 
noto, za katere smo po letošnjih pre-
izkušnjah še posebej hvaležni. V Or-
kestru Slovenske vojske so tako letos 
za izvedbo enega od svojih dobrodel-
nih božično-novoletnih koncertov 
izbrali Tolmin. Na odru Kinogledali-
šča Tolmin se bo 13. decembra več 
kot 50 glasbenikom pridružil še pri-
morski kantavtor Rudi Bučar, celo-
ten izkupiček koncerta pa je name-

njen socialno šibkejšim občanom, ki 
so jih zadnje ujme najhuje prizadele.

Ob samem zaključku leta se bodo 
dogodki tako kot že mnoga predho-
dna (z izjemo koronskih) zvrstili na 
Mestnem trgu. Otroška predstava z 
obveznim prihodom dedka Mraza 27. 
decembra se bo nadaljevala s plesno 
zabavo z duom Juice band, skupini 
Elvis Jackson in Dan D 29. decembra 
pripravljata rock koncert, na silvestro-
vanje pa vabi skupina Atlantix, včasih 
bolj znana kot Avia band. Organiza-
torji tako kot vsa leta doslej apelira-
mo na obiskovalce, da pirotehničnih 
sredstev ne prinašajo na prizorišče.
Špela Kranjc

Utrinki

Javni razpisiIz ob~inskih uprav

Elektropikano. Ta že tradicionalni 
dogodek je pritegnil številne navdu-
šence elektronske glasbe iz širše 
okolice. Tik pred koncem leta – 22. 
in 23. decembra – pa nas v osrčju 
Tolmina čaka Božična tržnica, kjer 
bodo domači izdelki ob živi glasbi 
ustvarili praznično vzdušje. Seveda 
ne smemo pozabiti niti na tradicio-
nalno božično Tropikano, ki bo 
ogrela srca študentov.

Aktivisti KTŠ si bomo tudi v prihaja-
jočem letu prizadevali za organizaci-
jo čim pestrejše palete dogodkov v 
Posočju. Veselimo se skupnih sre-
čanj!
Tjaša Kenda, odnosi z javnostmi, KTŠ

DEJAVNOSTI [OLSKEGA 
SKLADA NA O[ MOST NA 
SO^I
Most na So~i – Konec septembra 
se je v šolski telovadnici odvijal peti 
turnir v badmintonu. Med seboj so 
se pomerili osnovnošolci, mame in 

starejša dekleta ter očetje in starejši 
fantje. Po odigranih tekmah, kjer se 
je v posamezni kategoriji pomeril 
vsak z vsakim, so sledile igre 
mešanih parov. Vsi udeleženci so 
preživeli lepo sobotno dopoldne in 
hkrati v šolski sklad prispevali nekaj 
denarja.

V četrtek, 5. oktobra, v tednu otroka 
je bilo pred šolsko stavbo zelo ži-
vahno. Tradicionalen sejem rabljenih 
igrač in knjig je tudi to jesen obiska-
lo veliko otrok ter staršev. Za prosto-
voljni prispevek so si lahko izbrali 
kakšno plišasto igračo ali knjigo. Po-
leg zbranih denarnih sredstev smo 

KONEC SEPTEMBRA JE ŠOLSKI SKLAD MOSTARSKE OŠ organiziral peti turnir v badmin-
tonu, v okviru katerega so zbirali sredstva zašolski sklad. Foto: arhiv Vlada Trošta

bile učiteljice vesele tudi slastnih 
mafinov, ki so nam jih ob dnevu 
učiteljev pripravili mladi kuharji v ok-
viru kuharskega krožka z mentorico 
Tajdo Vidič.

Dejavnosti načrtujemo tudi v 
zimskem času. Kot uvod v praznični 
mesec so 12. decembra na šoli 
nastopili šolski pevski zbori. Po kon-
certu pa je šolski sklad organiziral 
dobrodelni sejem. Pred vhodom v 
šolo smo ponujali izdelke za prihaja-
joče praznike, ki so jih izdelali učen-
ci.
Urška Kenda Mavrar, članica 
upravnega odbora šolskega sklada na 
OŠ Most na Soči

DEDI[^INA ODMEVALA MED 
OBISKOVALCI RAZLI^NIH 
SLOVENSKIH POKRAJIN
Ba{ka grapa – Drugo nedeljo v ok-
tobru se je iztekel tridnevni, že 18. 
festival Odmevi dediščine. Kulturno 
tehnično turistično Društvo Baška 
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NA FESTIVALU ODMEVI DEDIŠČINE je družina Sešek KTT DBD izročila umetniško sliko, ki jo 
je slikar Zmago Modic podaril Borisu Sešku - Orliču. Foto: Cveto Zgaga

dediščina (KTT DBD) ga je razpršilo 
na Grahovo ob Bači in Koritnico, v 
Hudajužno in ob Ravtarski potok ter 
ga okinčalo z drobci kulturne, film-
ske in tehnične dediščine tega ob-
močja.

Prvi dan je v Hudajužni Matija Jer-
man predvajal avtorski dokumentar-
ni film o bohinjski progi Lepotica 
pod gorami, društvo pa je v sodelo-
vanju s Krajevno skupnostjo Hu-
dajužna-Obloke predstavilo novo in-
formacijsko tablo o Hudajužni in ka-
pelici sv. Barbare.

Drugi festivalski dan, ki si je za oder 
izbral kar tematsko pot Na svoji 
zemlji, je prinesel čustveni vrh festi-
vala. Posvečen je bil 75. obletnici 
istoimenskega filma in domoljubju, 
ki je bilo na trenutke tako zanosno, 
da je mnoge ganilo do solz. Festival 
je tako domače pohodnike kot tudi 
pohodnike iz različnih slovenskih 
pokrajin seznanil z zgodbami treh 
zanimivih osebnosti. Spoznali smo 

doslej neznano življenjsko pot Bori-
sa Seška, ki je v vlogi Orliča nasto-
pil v filmu Na svoji zemlji, pa tudi živ-
ljenje Joška Lapanjeta, domačina, 
domoljuba in pilota v italijanskem 
vojnem letalstvu, ter se ob 30. 
obletnici slovesa spomnili tudi reži-
serja Franceta Štiglica. V progra-

IGRALCI DRAMSKE SKUPINE TALENT IZ VDC TOLMIN so sredi oktobra prvič nastopili na 
odru tolminskega kinogledališča. Pred skoraj polno dvorano domačega občinstva, staršev, so-
rodnikov in prijateljev so uspešno uprizorili 45-minutno gledališko predstavo Magdalenca išče 
fanta. Foto: Vesna Obleščak

mu so sodelovali trije pevski zbori z 
Grahovega ob Bači in Koritnice, 
igralca Dario Varga in Simon Dob-
ravec, harmonikar Damjan Sedej, 
člani in vodniki društva ter domačini 
– med njimi tudi slikarka Stanka 
Golob.

V nedeljo je Toni Obid obiskovalce 

popeljal na ogled vetrovalne naprave 
predora Bukovo, ozaljšane z novo 
informacijsko tablo, Roman Černil 
iz Nove Gorice, Uroš Burgar - 
Bugy iz Podbrda in priseljenec iz 
Škotske Richard Niven pa so zag-
nali vlakovne miniature. Ob Ravtar-
skem potoku sta oživela Prangarjev 
mlin in Jakova kovačija. Tu so se 
predstavila tudi tri društva Zveze or-
ganizacij za tehnično kulturo Tolmin, 
zbrane pa so navdušili še pripovedo-
valka zgodb Renata Lapanja, pre-
dici Društva rejcev drobnice Idrija-
-Cerkno, Tomaž Ogrizek z akvareli 
lokomotiv, KTT DBD pa je pripravilo 
razstavo Tradicionalni poklici in ve-
ščine, poskrbelo za prikaz kovanja 
in obiskovalce pogostilo s sladkimi 
dobrotami. Seveda pa ni manjkalo 
niti glasbe, za katero je poskrbela 
glasbena skupina Ne joči pevec, 
družabnih iger in dobrodelnosti, za 
katero je poskrbela dobrodelna katr-
ca.
Olga Zgaga, članica KTT DBD

20 LET BU[KIH ^E^
Bovec – Ob 20-letnici pevske sku-
pine Buške čeče so članice prvo 
oktobrsko soboto v bovškem kultur-
nem domu pripravile koncert z glas-
benimi gosti. Poslušalci so lahko 
uživali v izbranem programu, v kate-
rem sta se Buškim čečam pridružila 
tudi Rudi Bučar in domači kantavtor 
Peter Della Bianca, vse pa je na 
kitari spremljal Janoš Srdoč.

Ker pa so obletnice lepa priložnost 
za podelitev priznanj in zahval, je 
vodja tolminske območne izpostave 
Javnega sklada za kulturne dejavno-
sti (JSKD) Silva Seljak članicam, ki 
v tej zasedbi prepevajo že več kot 
pet, deset ali 15 let, podelila prizna-
nja. Bronasto je prejela Tajda Uršič 
Arh, srebrno Mimi Arcet, medtem 
ko si je zlato priznanje pripela Lidija 
Lazar. Poleg tega je za uspešno 

delovanje skupina prejela tudi jubi-
lejno priznanje območne JSKD.

Ob koncu koncerta je jubilantkam 
čestital tudi župan Občine Bovec 
Valter Mlekuž, ki se jim je hkrati zah-
valil za vse, kar so v svojih prvih dvaj-
setih letih naredile za širšo skupnost.
Besedilo in foto: Milan Štulc

MAGDALENCA PRVI^ NA 
VELIKEM ODRU 
KINOGLEDALI[^A
Tolmin – Sredi oktobra so igralci 
dramske skupine Talent iz Varstveno 
delovnega centra (VDC) Tolmin pod 
mentorstvom Damijana Cveka in 
avtorice prispevka prvič nastopili na 
odru tolminskega kinogledališča. 
Pred skoraj polno dvorano domače-
ga občinstva, staršev, sorodnikov in 
prijateljev so uspešno uprizorili 

45-minutno gledališko predstavo 
Magdalenca išče fanta. V njej se 
Magdalenca (za razliko od soimenja-
kinje v tolminski ljudski pesmi, ki se 
vda v usodo in čaka na rešitelja) ob-
činstvu predstavi kot odločna in sa-
mostojna ženska. Ta se s prijateljem 
Tonijem poda na potovanje po Slo-
veniji z namenom, da si najde fanta, 
ki mora biti lep, močan in vajen trde-
ga dela. Čeprav so imeli igralci na 
začetku pred domačim občinstvom 
nekaj treme, je ta ob glasnem plos-
kanju kmalu izzvenela.

Dramsko ustvarjanje kot socialna 
umetnost je za osebe z intelektualno 
oviro posebnega pomena. Omogo-
ča jim večjo socialno vključenost, 
povečuje samozavest in občutek pri-
padnosti skupini ter skupnosti, po-
leg tega pa jim pomaga pri osebnem 

razvoju in izražanju čustev. Gledali-
ška predstava je plod skupnega so-
delovanja, ustvarjanja in ljubezni do 
igranja vseh udeležencev skupine. 
Zaradi spontanosti in iskrenosti, ki 
jo imajo pri igranju, k igri dodajo 
predvsem svoj individualizem in 
osebni pogled na stvari. S pravo 
mero podpore in vodenja mentorjev 
se kreativnost in domišljija dramske-
ga ustvarjanja pri igralcih sprostita in 
do izraza pridejo njihovi umetniški 
potenciali.

S to gledališko predstavo so se čla-
ni dramske skupine Talent v okviru 
turneje po Sloveniji že predstavili 
številnim VDC po Sloveniji, pa tudi 
mostarskemu in tolminskemu vrtcu 
ter bovški in tolminski osnovni šoli.
mag. Janja Barić, mentorica dramske 
skupine Talent, VDC Tolmin

NA JUBILEJNEM KONCERTU sta se Buškim čečam pridružila tudi Rudi Bučar in domači kant-
avtor Peter Della Bianca, vse pa je na kitari spremljal Janoš Srdoč.
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Ž e zelo kmalu po ustanovitvi 
Posoškega razvojnega cen-
tra (PRC) konec leta 1999 je 

bilo vsem trem posoškim občinam, 
ustanoviteljicam tega javnega zavoda, 
kot tudi zaposlenim jasno, da je tre-
ba k razvoju v naši dolini pristopiti 
celostno in da zgolj popotresna sana-
cija objektov ne bo dovolj, če želimo 
območje ohraniti živo in vitalno. Za-
to se tukajšnjim prebivalcem ni nu-
dila le podpora na področjih podje-
tništva, razvoja človeških virov in 
informiranja, ampak se je iskalo tudi 
možnosti za razvoj lokalnega okolja. 

Zametki razvoja lokalnega 
okolja

V tistih časih so najboljši in hkrati 
tudi edini približek razvoja lokalnega 
okolja predstavljali Razvojni programi 
podeželja (RPP). Ti so bili nekakšna 
nadgradnja predhodnega programa 
Celostnega razvoja podeželja in obno-
ve vasi (CRPOV). RPP so združevali 
razvojne cilje vsaj treh, med seboj 
povezanih občin, na ta način pa se 
je skušalo zagotoviti celovit razvoj 
določenega območja.

Ko se je začelo pisati programsko 
obdobje 2007–2013, je PRC prvič pod 
svoje okrilje prevzel delovanje lokal-
ne akcijske skupine (LAS), ki je do-
bila ime LAS za razvoj. Ta je sodila 
med večje LAS v Sloveniji, delovala 
pa po principu LEADER (francoska 
kratica za »povezave med ukrepi za 
razvoj podeželja«), ki se je na ravni 
EU izkazal za izjemno uspešno me-
todo razvojnega načrtovanja in izva-
janja projektov. Za delovanje in izva-
janje projektov je LAS skupaj prejel 
okoli 1,9 mio evrov nepovratnega 
denarja iz Evropskega kmetijskega 

Kako `e dobrih 20 let razvijamo 
lokalno okolje 

Po tem, ko se je ve~ina projektnih dejavnosti, ki so bile odobrene v preteklem programskem 
obdobju, `e zaklju~ila (v teku je le {e en projekt), pa je na{a lokalna akcijska skupina LAS Dolina 
So~e `e zakorakala v novo obdobje. A preden se potopimo v {tevilke, bomo stopili korak nazaj in 
pogledali v preteklost in zaklju~ili s pogledom v prihodnost. 

ukrepov učinki multiplicirali. Pri tem 
se je pristop LEADER nadgradil z 
metodo, ki ji na kratko rečemo kar 
CLLD (»Community Led Local Deve-
lopment«) in jo Slovenci prevajamo 
v »Lokalni razvoj, ki ga vodi skup-
nost«. Na osnovi ponujenega se je 
naša država odločila, da bo ta nov 
pristop lokalnega razvoja podprla z 
nepovratnimi sredstvi iz treh EU-skla-
dov: poleg že omenjenega EKSRP, še 
iz Evropskega sklada za regionalni 
razvoj (ESRR) in Evropskega sklada 
za pomorstvo in ribištvo (ESPR). 

A to ni bila edina novost. V začet-
ku leta 2015 se je na našem območju 
ustanovil nov LAS – LAS Dolina So-
če, ki še vedno deluje, vendar v pri-
merjavi s preteklim programskim 
obdobjem na nekoliko zmanjšanem 
območju štirih občin (Bovec, Kanal 
ob Soči, Kobarid in Tolmin). V tem 
obdobju je naša LAS za delovanje in 
projekte skupaj prejela več kot 3,6 
mio evrov – za projekte: dobrih 1,4 

mio evrov iz ESPR, nekaj več kot 
777.000 iz ESRR in skoraj 700.000 iz 
EKSRP). 

S temi sredstvi je v skladu s cilji 
strategije lokalnega razvoja, ki je bila 
za naš LAS pripravljena za obdobje 
2014–2020, do danes izvedla 42 pro-
jektov: 11 (EKSRP), 12 (ESRR) in 19 
(ESPR). Iz tega programskega obdob-
ja je sicer v teku še en projekt, 
Preplet kulturne dediščine doline So-
če, ki pa se bo predvidoma zaključil 
konec oktobra prihodnje leto. Glede 
na uspešne izvedbe ostalih projektov 
smo prepričani, da bomo tudi s tem 
zadnjim uresničili vse zastavljene 
načrte in da bomo lahko konec pri-
hodnjega leta dejali, da smo v tem 
obdobju skupaj realizirali 43 projek-
tov. Že sedaj pa z navdušenjem ugo-
tavljamo, da smo skupaj s sodelujo-
čimi projektnimi partnerji ne le ures-
ničili vse v strategiji lokalnega razvo-
ja zastavljene kazalnike, ampak te 
tudi dodobra presegli.

Organ upravljanja, določen za 
izvajanje Programa razvoja 
podeželja RS za obdobje 2014–
2020, je Ministrstvo za kmetijstvo, 
gozdarstvo in prehrano.

sklada za razvoj podeželja (EKSRP). 
S temi sredstvi se je na ozemlju sed-
mih občin iz severnoprimorske regi-
je (Bovec, Cerkno, Idrija, Kanal ob 
Soči, Kobarid, Tolmin ter Banjško in 
Trnovska planota – del Mestne obči-
ne Nova Gorica) skupno uresničilo 
54 projektov. Ti so sledili ciljem Lo-
kalne razvojne strategije za hribovski 
del Severne Primorske, ki so si jih po 
principu »od spodaj navzgor« zasta-
vili zainteresirani predstavniki civilne 
družbe in javnega ter gospodarskega 
sektorja.

Za lokalni razvoj v 
preteklem programskem 
obdobju 2,8 mio evrov 

Naslednje programsko obdobje 
2014–2020 je prineslo nekaj novosti. 
Evropska komisija je namreč drža-
vam članicam ponudila možnost čr-
panja nepovratnih sredstev iz več 
strukturnih skladov hkrati, in to z 
namenom, da bi se pri povezovanju 

EU-sklad Javni sektor Zasebni sektor Gospodarski sektor Skupaj

EKSRP 475.662,80 187.939,39 24.080,50 687.682,69

ESPR 1.071.598,74 51.530,47 294.239,69 1.417.368,90

ESRR 654.317,94 25.619,93 97.686,00 777.623,87

SKUPAJ 2.201.579,48 265.089,79 416.006,19 2.882.675,46

Preglednica 1: Vrednost porabljenih nepovratnih sredstev v evrih po sektorjih (zbrala: Meta Pajer)

Območje občin EKSRP ESPR ESRR Skupaj

Bovec 220.995,79 419.374,79 204.455,47 844.826,05

Kanal ob Soči 27.878,18 32.046,48 107.842,96 167.767,62

Kobarid 251.419,25 388.247,65 166.068,97 805.735,87

Tolmin 187.389,47 577.699,98 299.256,47 1.064.345,92

SKUPAJ 687.682,69 1.417.368,90 777.623,87 2.882.675,46

Preglednica 2: Vrednost porabljenih nepovratnih sredstev v evrih po posameznih območjih LAS Dolina Soče (zbrala: Meta Pajer)
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Kdo najuspe{nej{e ~rpa nepovratna 
sredstva?

Omenjene projekte je LAS Dolina Soče pridobil 
s pomočjo petih javnih pozivov. Projektni partner-
ji so prihajali tako iz javnega kot tudi zasebnega 
in gospodarskega sektorja. In kdo je bil pri črpanju 
nepovratnega denarja najuspešnejši? Od skupno 
prejetih 2.882.675,46 evra, ki smo jih pridobili iz 
vseh treh EU-skladov, si je z uspešno prijavljenimi 
razpisi največ sredstev pridobil javni sektor, ki je 
z razvojno usmerjenimi projekti počrpal več kot 
2.200.000 evrov. Okoli 416.000 evrov si je na ta 
način zagotovil gospodarski sektor, najmanj pa za-
sebni sektor – dobrih 265.000 evrov (preglednica 1).

Območno gledano je bilo pri črpanju nepovra-
tnih sredstev najuspešnejše območje občine Tol-
min, ki si je s projekti zagotovilo več kot milijon 
evrov sredstev, s katerimi je poskrbelo za razvoj 
na svojem območju. S slabimi 850.000 evri ji sledi 
območje občine Bovec, na tretje mesto se z dob-
rimi 800.000 evri uvršča območje občine Kobarid, 
medtem ko je bil za kanalsko območje izkupiček 
najslabši – iz projektov so pridobili dobrih 160.000 
evrov (preglednica 2).

Dodano vrednost pa so našemu območju prines-
la še s strani Ministrstva za kmetijstvo, gozdarstvo 
in prehrano (MKGP) dodatno pridobljena sredstva, 
ki smo jih na javnih pozivih pridobili za tri pro-
jekte sodelovanja med LAS: • Približajmo Unesco-
va biosferna območja prebivalcem, • Iz drobnice 
in • Vzpostavitev pogojev za eko regijo BO JA.

Kako naprej?
Maja letos je LAS Dolina Soče zakorakal v aktu-

alno programsko obdobje 2021–2027, ki je ponov-
no postreglo z nekaj novostmi. Območje delovanja, 
vodilni partner in sam princip delovanja – »od spo-
daj navzgor« oziroma po metodi LEADER/CLLD 
– ostajajo nespremenjeni. Res pa je, da bodo slo-
venske LAS po novem sredstva črpale le iz dveh 
EU-skladov: »kmetijskega« (EKSRP) in »regionalne-
ga« (ESRR). LAS Dolina Soče bo v tem obdobju za 
izvajanje nove strategije prejel 2.513.291,67 evra. 
Od tega znaša vrednost za izvajanje projektov dob-
ra dva milijona evrov, razlika pa je namenjena 
delovanju našega LAS. Naj pa ob tem našim bral-

cem namignemo, da bo prvi javni poziv za nove 
projekte predvidoma odprt še pred poletjem 2024. 

In kaj se je zgodilo s finančno podporo lokalne-
mu razvoju iz »ribiškega sklada« oziroma ESPR? Na 
prehodu v aktualno programsko obdobje se je ta 
EU-sklad iz ESPR preimenoval v Evropski sklad za 

Lokalna 
akcijska 
skupina (LAS)

Leto 
ustanovitve

Programsko 
obdobje

Območje občin Sestava 
pogodbenega 
partnerstva

Pristop/
metoda

Finančna 
podpora 
EU-skladov

Okvirna višina 
odobrenih sredstev 
(v EUR)

Št. uspešno 
zaključenih 
projektov

Št. 
projektov v 
izvajanju

LAS za razvoj 2008 2007–2013

Bovec, Cerkno, Idrija, Kanal 
ob Soči, Kobarid, Tolmin, 
Banjško in Trnovska planota – 
del Mestne občine Nova 
Gorica

Civilna družba, 
javni sektor, 
gospodarski 
sektor

LEADER EKSRP 1,9 mio 54 /

LAS Dolina 
Soče

2015
2014–2020

Bovec, Kanal ob Soči, 
Kobarid, Tolmin

Javni, 
gospodarski 
in zasebni 
sektor

LEADER/
CLLD

EKSRP, 
ESRR, 
ESPR

3,6 mio 42 1

2021–2027
EKSRP, 
ESRR

2.5 mio / /

LASR Alpske 
reke

2023 2021–2027
Bohinj, Bovec, Kanal ob 
Soči, Kobarid, Tolmin 

Javni, 
gospodarski 
in zasebni 
sektor

CLLD ESPRA 1,7 mio / /

Preglednica 3: Delovanje LAS pod okriljem Posoškega razvojnega centra, vodilnega partnerja (zbrala: Tatjana Šalej Faletič)

pomorstvo, ribištvo in akvakulturo (ESPRA), njego-
va sredstva pa so po novem rezervirana izključno za 
območja, kjer lahko po določenih merilih delujejo 
le »specializirane« LAS, namenjene ribištvu – pravi-
mo jim lokalne akcijske skupine za ribištvo (LASR). 

In prav zato se je na našem območju ustanovil 
še en oziroma nov LASR Alpske reke, katerega 
vodilni partner je prav tako PRC. Ta deluje na 
območju petih občin, in sicer občine Bohinj kot 
del Gorenjske razvojne regije ter občin Bovec, Ka-
nal ob Soči, Kobarid in Tolmin kot del Severno 
Primorske (Goriške) razvojne regije na zahodnem 
delu Slovenije.

Tudi v tem primeru je bilo treba najprej pripra-
viti strategijo, ki predstavlja krovni dokument ob-
močja z zastavljenimi smernicami lokalnega razvo-
ja področju akvakulture in ribištva. Za izvedbo 
strategije bo LASR Alpske reke prejel 1.699.751,25 
evra nepovratnih sredstev ESPRA (od tega skoraj 
1.360.000 evrov za izvedbo novih projektov, ki 
bodo uspešno kandidirali na tukajšnje javne pozi-
ve). Prvi javni poziv je tudi v tem primeru predvi-
den še pred poletjem 2024.

Bodite pripravljeni!
Vse, ki imate kakršne koli projektne ideje, vabi-

mo, da se zglasite v naši pisarni v prvem nadstro-
pju stavbe Posoškega razvojnega centra, kjer bomo 
skupaj preverili, na kateri javni poziv bi se bilo 
smiselno prijaviti in katerim zastavljenim ciljem 
oziroma ukrepom strategije je smiselno slediti, če 
želimo skupaj uresničiti zastavljene cilje nadaljnje-
ga lokalnega razvoja na naših tleh. 

Za dodatne informacije so vam na voljo naše 
sodelavke:
• Greta Lizabeta Črnilogar (telefon: 05/38-41-507, 

e-pošta: greta.cernilogar@prc.si); 
• Sandra Kemperle (telefon: 05/38-41-517, 
 e-pošta: sandra.kemperle@prc.si);
• Meta Pajer (telefon: 05/38-41-518, e-pošta: 
 meta.pajer@prc.si).

In ne pozabite, da bodo prvi javni pozivi za 
projekte, s katerimi se bo uresničeval nadaljnji 
razvoj lokalnega okolja, objavljeni pred poletjem 
2024. Bodite pripravljeni!

Besedilo in infografika: Tatjana Šalej Faletič

http://lasdolinasoce.si/priblizajmo-unescova-biosferna-obmocja-prebivalcem/
http://lasdolinasoce.si/priblizajmo-unescova-biosferna-obmocja-prebivalcem/
https://lasdolinasoce.si/vzpostavitev-pogojev-za-eko-regijo-bo-ja/
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NEPOZABNA DOŽIVETJA 
SUHE KRAJINE

Vodilni partner naše lokalne akcij-
ske skupine (LAS) Posoški razvojni 
center je 20. oktobra člane LAS Do-
lina Soče povabil na vsakoletno stro-
kovno ekskurzijo. Tokrat je ekipa 
LAS v družbi članov LAS spoznavala 
Suho krajino. Ta je svoje ime dobila 
zaradi prepustne zemlje, kjer v 
apnenčasti vrhnji plasti ostane malo 
vode, saj večina ponikne v podtalnico 
in tamkajšnjo reko Krko. Pri izvedbi 
ekskurzije sta nam na pomoč prisko-
čila naša dva gostitelja: LAS Suhe 
krajine, Temenice in Krke (LAS 
STIK) ter Zavod za kulinariko in 
turizem Dobrote Dolenjske, ki sta 
nam pripravila topel sprejem in 
pester program.

Dobra praksa 1: Baraga in 
~ipka kot niti sodelovanja

Naš prvi postanek je bil v Treb-
njem, kjer so nas ob sladkem jutra-
njem okrepčilu z Baragovo rezino, 
kavo in čajem sprejele županja Obči-
ne Trebnje Mateja Povhe in direkto-
rica Centra za izobraževanje in kul-
turo Trebnje, ki opravlja naloge vo-
dilnega partnerja za LAS STIK Patri-
cija Pavlič s sodelavkami.

Po kratki predstavitvi občine in 
LAS smo z užitkom zagrizli v prvi 
primer dobre prakse, ki so ga naši 
kolegi iz Suhe krajine razvili v sklopu 
projekta Baraga in čipka kot niti so-
delovanja (BA-ČI). Kot so nam pojas-
nili, se v slaščici »prepletata tradiciji, 
ki ju ločuje ocean«. Gre za mešanje 
dveh okusov, povezanih s svetovno 
znanim slovenskim misijonarjem Fri-

Prepleti kulturne dedi{~ine in primerov 
dobrih praks 

Po tem, ko smo vam v prvem delu postregli s pregledom razvoja lokalnega okolja, vam v drugem 
delu ponujamo vpogled v dva, za na{o lokalno akcijsko skupino LAS Dolina So~e pomembna 
dogodka. Predstavili vam bomo oglede primerov dobrih praks, ki smo si jih ogledali med strokovno 
ekskurzijo LAS, in dogodek, ki sodi v sklop dejavnosti zadnjega aktivnega projekta LAS preteklega 
programskega obdobja Preplet kulturne dedi{~ine v dolini So~e.

derikom Barago, ki je del svojega 
življenja prebil med Indijanci. Bara-
gova rezina namreč vsebuje tako 
»maline, ki so jih Baragu ljubi Indi-
janci nabirali že dolgo pred prihodom 
Evropejcev, in slast grozdja, katere 
trta daje Baragu rodnim dolenjskim 
gričem prepoznavnost, delo in vese-
lje«. V Baragovo rezino so namreč 
avtorji slaščice dodali »rozine – kot 
presenečenja, ki so Barago prepričala, 
da je na pravi poti ob spajanju ome-
njenih tradicij, ter čokoladni mousse, 
kot tisto nekaj več, ki spodbudi ponos 
ob imenu znamenitega rojaka zaradi 
njegovih del in slovesa – predvsem 
'čez lužo', kjer imajo ob Michigen-
skem jezeru celotno okrožje Baraga, 
Baragovo deželo in bolnišnico.« 

Osnovo slaščice predstavlja čoko-

ladni biskvit, ki simbolizira podobo 
črnega talarja, ki ga je Baraga oble-
kel, ko je stopil na duhovniško pot. 
Biskvit sladice je prekrit z rdečo bar-
vo (simbol ogrinjala, ki si ga je Bara-
ga nadel kot škof), za piko na i pa so 
na vrh v duhu blaženosti dodali še 
sladko belo čipko. Ta krasi končno 
podobo sladice, v njej pa se, če dobro 
pogledate, skriva tudi Baragov profil. 
Izvedeli smo še, da je slaščica mimo-
idočim radovednežem in sla-
dokuscem na voljo v bližnjem hotelu.

Dobra praksa 2: Virtualna 
galerija likovnih 
samorastnikov Trebnje

Ogled drugega primera dobre pra-
kse nam je ponudila bližnja Galerija 
likovnih samorastnikov Trebnje, ki 

že skoraj 40 let nudi zavetje okoli 
tisoč samorastniškim umetniškim 
delom, ki so nastajala na Taborih li-
kovnih samorastnikov. V galeriji, ki 
velja za osrednjo ustanovo tako ime-
novane naivne umetnosti v Sloveniji, 
je LAS STIK s partnerjema Društvom 
likovnikov Trebnje in LBV, Luka 
Bregar izvedel projekt z naslovom 
Virtualna galerija likovnih samora-
stnikov Trebnje: kulturna dediščina v 
obogateni resničnosti. V njem so po-
vezali naivno umetnost, zbrano v 
zbirki in sodobne tehnologije, ki 
omogočajo digitalno obogateno doži-
vljanje kulturne dediščine. V sodelo-
vanju s podjetjem Art Rebel 9 so v 
ta namen razvili tudi mobilno apli-
kacijo, v kateri je uporabljena tehno-
logija obogatene resničnosti (AR). 
Tako danes obiskovalcem galerije 
med virtualnim sprehodom po stalni 
razstavi umetniških del na pomoč 
priskoči virtualni vodnik, ki so ga 
poimenovali Samo Rastnik.

Dobra praksa 3: Dobrote 
Dolenjske

V Trebnjem so nas gostitelji nato 
povabili na pravo dolenjsko malico. 
V prodajnih prostorih, poimenovanih 
po njihovi teritorialni kolektivni bla-
govni znamki Dobrote Dolenjske, so 
nam pripravili pokušino lokalnih 
dobrot. Še pred tem pa smo spozna-
li njihov način dela in dolenjske ku-
linarične ter rokodelske izdelke iz 
celotne regije, ki so se po pridobitvi 
certifikata Odličnost Dolenjske umesti-
li na seznam izdelkov omenjene bla-
govne znamke. Tu smo si ogledali še 
njihove proizvodnje prostore, kjer 

STROKOVNA EKSKURZIJA ČLANOV IN EKIPE LAS DOLINA SOČE je ponudila nova, nepo-
zabna doživetja – tokrat v Suhi krajini. Foto: arhiv LAS Dolina Soče

LAS Dolina So~e

Organ upravljanja, določen za 
izvajanje Programa razvoja 
podeželja RS za obdobje 2014–
2020, je Ministrstvo za kmetijstvo, 
gozdarstvo in prehrano.

https://sl.wikipedia.org/wiki/Podtalnica
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nastajajo hišne kulinarične dobrote 
in specialitete iz lokalnih sestavin. 
Izvedeli smo, da imajo v sklopu svo-
jih dejavnosti v lastni proizvodnji 
zaposlenih že sedem oseb, ki kuhajo, 
pečejo, nabirajo in sušijo zelišča, pa-
kirajo dobrote v embalažo, pišejo in 
lepijo etikete itd. Del izdelkov, ki jih 
ponujajo na svojih prodajnih policah, 
pridelajo sami, surovine pa odkupu-
jemo od lokalnih partnerjev in kme-
tov.

Dobra praksa 4: Igra pobega, 
ki dopolnjuje turisti~no 
ponudbo na gradu

Z avtobusom smo se nato zapelja-
li do Žužemberka, kjer nas je že ča-
kal predsednik LAS STIK Vlado Ko-
strevc. V njegovi družbi smo si ogle-
dali žužemberški grad in odkrivali 
svet čarovnic. V okviru projekta LAS 
STIK je tu nastala tudi edinstvena 
igra pobega Čarobniška razsodba, ki 
sega v leto 1639 in razkriva zgodbo 
o žužemberški Mici, ki je bila obto-
žena čarovništva. Kako bi lahko 
razkrili, ali je bila Mica res kriva zlo-
namernih dejanj, smo izvedeli le te-
oretično: potrebovali bi 60 minut, v 
tem času pa bi morali razrešiti sedem 
nalog/postaj/sodb. Ker nas je bilo za 
to igro preveč in ker nas je rahlo pri-
ganjal čas, smo posamezniki sklenili, 
da se sem še vrnemo in takrat Mici-
no usodo vzamemo v svoje roke.

Dobra praksa 5: Ogled 
etnografskega muzeja na 
prostem in Jur~i~eve 
doma~ije

Naša zadnja postojanka je bila v 
majhni dolenjski vasici Muljavi, ki jo 
povezujemo z letom 1844 oziroma 
rojstvom našega pisatelja in časnikar-
ja Josipa Jurčiča. Tu smo si ogleda-
li Jurčičevo rojstno hišo – Pajžbarjevo 
domačijo, kjer se je čas dobesedno 
ustavil. Odprtih ust smo poslušali 
vodnico, ki nas je s svojim pripove-
dovanjem popeljala v življenje na 
vasi v tistih časih, ki so bili kmetom 
vse prej kot prijazni, še toliko manj 
pa bajtarjem.

Poleg stare kmečke hiše smo si 
ogledali tudi sosednje gospodarsko 
poslopje s hlevom, kjer se danes 
vrstijo etnološke razstave, kozolec, 
vodnjak in kup praktičnih izumov 
Jurčičevega deda, s katerimi je nek-
danjim prebivalcem domačije lajšal 
vsakodnevna opravila. Izvedeli smo, 
da je ob stoletnici izida prvega slo-
venskega romana Deseti brat Jurčiče-

vo domačijo v oskrbo prevzel Sloven-
ski etnografski muzej. Ta je domači-
jo v letih do 1979 dopolnil še z ne-
katerimi objekti: čebelnjakom s kopi-
jami panjskih končnic, kaščo, sušil-
nico za lan in leseno bajto ob gozdi-
ču – Krjavljevo kočo. Kot že rečeno, 
sodi Jurčičeva domačija v sklop 
etnografskega muzeja na prostem in 
je vsekakor vredna vodenega ogleda.
Tatjana Šalej Faletič
Viri:
• www.trebnje.si/206/baragova-rezina
• dobrote-dolenjske.si
• www.kam.si/jurciceva_domacija

KULTURNO DEDI[^INO V 
DOLINI SO^E PREPLETALI Z 
GREGOR^I^EVIM 
SPOMINSKIM DNEVOM

Z Gregorčičevim spominskim dne-
vom pri rojstni hiši na Vrsnem smo 
se organizatorji in udeleženci 1. ok-
tobra poklonili pesniku Simonu Gre-
gorčiču ter se hkrati spomnili sko-
rajšnje 180. obletnice pesnikovega 
rojstva, ki bo prihodnje leto. Dogo-
dek je bil izveden v okviru skupnega 
projekta lokalne akcijske skupine 
LAS Dolina Soče Preplet kulturne de-
diščine v dolini Soče, ki ga sofinanci-
rata Republika Slovenija in Evropska 
unija iz Evropskega kmetijskega skla-
da za razvoj podeželja.

Rojstna hiša je bila po pesnikovi 
smrti cilj številnih obiskovalcev. Zato 
se je leta 1951 takratni Muzej za Tol-
minsko odločil, da v njej uredi spo-
minsko sobo. Celotna stavba je bila 
15 let kasneje urejena v muzej, Tol-
minski muzej, današnji skrbnik pe-
snikove zbirke na Vrsnem, pa je leta 
2006 poskrbel za preureditev razstav-
nega prostora v nadstropju in v izbo 
dodal še pesnikov rodovnik po mate-
rini strani. 

Posebnost zbirke na Vrsnem
Posebnost zbirke na Vrsnem je, da 

se je bogatila tudi z donacijami pred-
metov. Prevladujejo pesnikove upo-
dobitve različnih avtorjev, ki so da-
nes na ogled v priročnem depoju v 
pritličju. Na dogodku je bil izpostav-
ljen tudi čas pred prvo svetovno voj-
no, ko so Slovenci zbirali kulturno 
dediščino za nastajajoči se narodni 
muzej v Gorici. Takrat so bili za ta 
namen predvideni tudi predmeti iz 
pesnikove zapuščine. Prva svetovna 
vojna je ureditev muzeja preprečila, 
že zbrano gradivo pa se je porazgu-
bilo. Na srečo se je na primer ohra-
nila pesnikova zibelka, ki jo je An-

drej Lasič, nekdanji šolski nadzornik 
v Tolminu in dober pesnikov prijatelj, 
obljubil muzeju v Gorici. Zibelko je 
pridobil od pesnikovih staršev. Pri 
družini Lasič je zibelka ostala vse do 
leta 1943, nakar so jo podarili mami 
Neve Skok. Muzej za Tolminsko je v 
začetku 50. let 20. stoletja zibelko 
odkupil za takrat na Vrsnem načrto-
vano spominsko sobo. Danes pa ima 
zibelka osrednje mesto v izbi pesni-
kove rojstne hiše.

Predstavitev dveh zadnjih 
donacij

Na dogodku sta bili javnosti prvič 
predstavljeni tudi dve zadnji donaci-
ji za pesnikovo zbirko. Gre za kro-
žnika iz časa pesnikovega življenja 
in manjši križ z zanimivo zgodbo. 
Tega je muzeju podarila družina Ču-

1909 pa je služboval tudi v Sedlu pri 
Kobaridu. 

Gregor~i~ev spominski dan
Pester kulturni program je ob do-

godku v sodelovanju z Občino Koba-
rid in Krajevno skupnostjo Vrsno-
-Krn zasnoval in pripravil Tolminski 
muzej. Dogodek je s pesmijo Pevcu 
Franceta Prešerna začel Simon Sko-
čir, ravnatelj kobariške OŠ, in ga tu-
di zaključil s pesmijo Pesem o tistih 
Srečka Kosovela. Sledila sta pozdrav-
na nagovora spodaj navedene avtori-
ce tega prispevka in Urške Miklavič, 
podžupanje Občine Kobarid. Za glas-
beno spremljavo in predstavitev 
uglasbenih Gregorčičevih pesmi pa 
je poskrbel domačin Borut Skočir, 
ki je tudi v daljnem sorodu s pesni-
kom. Zapel je dve Gregorčičevi pesmi 

Z DOGODKOM GREGORČIČEV SPOMINSKI DAN, ki je potekal pri njegovi rojstni hiši na Vrs-
nem, so se organizatorji in udeleženci poklonili pesniku Simonu Gregorčiču in se hkrati spom-
nili skorajšnje 180. obletnice pesnikovega rojstva, ki bo prihodnje leto.

šin s Koroške Bele, po starem očetu 
s koreninami v Podbeli. Družina je 
križ prejela v dar od duhovnika Iva-
na Pavlina, ki je služboval in umrl v 
Zgornji Besnici na Gorenjskem. Tudi 
Pavlin je križ prejel v dar od neke 
ženske »begunke« iz Primorske. Nje-
na mama naj bi bila pesnikova soro-
dnica, križ pa pesnikov. Na križu je 
napis Bethlem 1882. Ugibamo, da ga 
je pesniku podaril nekdo, ki je bil na 
romanju v Sveti deželi. Ob tem naj 
dodamo še eno zanimivost, da je sta-
rega očeta družine Čušin, rojenega 
1899 v Podbeli, krstil Simon Gregor-
čič, vendar ne pesnik, temveč njegov 
soimenjak (rojen 1856 na Libušnjah, 
umrl 1917 v Ljubljani). Ta je prvo 
kaplansko mesto dobil v Kobaridu 
(1880–1883), med letoma 1893 in 

Dneva nam pripelji žar in Pritisnil 
me bog na srce, ki ju je uglasbil sam. 
Zanimivi zgodbi izpod krnskih vasi 
je na dogodku predstavila še Renata 
Lapanja, ljubiteljska pripovedovalka 
in zbiralka zgodb. Otroci iz Podru-
žnične šole Smast pa so na svoj na-
čin predstavili pesnika in njegove 
pesmi. Z daljšima recitaloma Gregor-
čičevih pesmi Tri lipe in Prijateljem 
so literarni del programa zaokrožili 
člani Literarnega kluba GOvoRICA. 
Dogodek na Vrsnem je hkrati soobli-
koval tudi program XIII. Gregorčičevih 
dnevov na Goriškem, in sicer v orga-
nizaciji omenjenega literarnega klu-
ba.
Besedilo in foto: mag. Damjana 
Fortunat Černilogar, Tolminski muzej

http://www.trebnje.si/206/baragova-rezina
http://dobrote-dolenjske.si
http:// www.kam.si/jurciceva_domacija
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KAŠTA PR' MATICLN , kot pravijo Bovčani 
koritu v Dvoru, je stara 120 let, v njej pa da-
nes plavajo ribe.

ZAKLJUČEK PROJEKTA PRIMORCI BERE-
MO 2023 – Bralci so se v okviru projekta 
Primorci beremo srečali večkrat in nadejamo 
se, da bo bralni klub uspešno deloval tudi v 
novi sezoni.PR' MATICLN  PRAZNOVALI 

120 LET KA[TE
Bovec – Zadnjo nedeljo v septembru 
so prebivalci Dvora pripravili slove-
snost ob 120-letnici kašte (korita) v 
Dvoru, ki jo domačini poznajo pod 
imenom pr Maticln . Druženje je po-
tekalo v prijetnem vzdušju in ob lepi 
udeležbi tik ob kašti, v kateri danes 
plavajo ribe. Prireditev je povezovala 
Tatjana Komac, kulturni program pa 
so v sodelovanju s Folklorno skupino 
Bc in Mešanim pevskim zborom S 
planin pripravili prebivalci Dvora, 
vključno z dvema učencema, ki sta 
dodobra nasmejala prisotne. Zgodo-
vino kašte je na kratko opisala Nata-
ša Bartol, ki je med drugim pokazala 
tudi napis z originalno fotografijo iz le-
ta 1925, pri čemer je poimensko na-
vedla vse fotografirane.

Obletnica kašte sovpada tudi s 
120-letnico delovanja gasilstva na 
Bovškem, saj je ob velikem požaru 
Bovca, ko je ta pogorel do tal, korito 
služilo za zajemanje vode ob gašenju 
požara. Kaj se je dogajalo ob kašti 
skozi čas, je v lastni poeziji na humo-
rističen način opisal Siniša Germov-
šek – Sokču zet, po ubrani pesmi in 
plesu pa sta občinstvo do solz na-
smejali tudi »dami, ki čakata avto-
bus«. Za zaključek je bližnji kmetova-
lec h kašti pripeljal napajati še kravo.

Povabilu Dorjanu in Dorjank, ki so se 
izkazale z doma pripravljenim peci-
vom, se je z veseljem odzval tudi žu-
pan Občine Bovec Valter Mlekuž. 
Po uradnem delu pa je v nadaljnjem 
druženju padla tudi še marsikatera 
anekdota.
Besedilo in foto: Milan Štulc

ZAKLJU^EK PROJEKTA 
PRIMORCI BEREMO 2023
Primorska – Deset primorskih knji-
žnic (v Ajdovščini, Idriji, Ilirski Bistrici, 
Izoli, Kopru, Narodni in študijski knji-
žnici v Trstu s knjižnico v Gorici, Novi 
Gorici, Piranu, Postojni in Tolminu) je 
ponovno združilo moči ter svoje čla-
ne med 24. aprilom in 3. novembrom 

spodbujalo k branju kakovostne lite-
rature slovenskih avtorjev. Na letošnji 
bralni seznam je bilo uvrščenih 90 
knjig, od tega 77 proznih del in 13 
pesniških zbirk.

Projekt je tudi letos beležil visoke šte-
vilke, saj je 1.137 sodelujočih bralcev 
prebralo približno pet odstotkov knjig 
več kot leto prej; skupaj kar 7.838. 
Najbolj brane knjige z oznako Primor-
ci beremo v letu 2023 so bile: Koma 
Tadeja Goloba, Beli volk Irene Sve-
tek, Petelinje jajce Ferija Lainščka, 
Ob nastanku sveta Draga Jančarja 
in Osebno Miha Mazzinija.

V Knjižnici Cirila Kosmača Tolmin se 
je projekt začel z uvodnim srečanjem 
bralnega kluba Primorci beremo ob 
skodelici kave v Knjižnici Bovec, kjer 
smo se s sodelujočimi pogovarjali o 
prebranih knjigah. V Knjižnici Cirila 
Kosmača Tolmin je v projektu sodelo-
valo kar 96 članov, ki so skupaj preb-
rali več kot 700 knjig slovenskih av-
torjev. Zaključna prireditev s podelitvi-
jo priznanj in nagrad je v tolminski 
knjižnici potekala 22. novembra s 
predstavitvijo knjige Fojba, avtorja 
Marija Čuka. Z avtorjem se je ob tej 
priložnosti pogovarjal publicist in zgo-
dovinar Adrijan Pahor.
Besedilo in foto: Tjaša Lipušček 
Skubin, bibliotekarka

BRATI GORE V POSO^JU
Poso~je – Info točka Alpske konven-
cije, ki na Posoškem razvojnem cen-
tru deluje od leta 2017, se letos že 
sedmič pridružuje festivalu Brati go-
re. Pobuda prihaja od sekretariata 
Alpske konvencije, glavni namen do-
godkov pa je obeležitev mednarodne-
ga dneva gora, ki ga praznujemo 11. 
decembra.

Letošnji program v Posočju obsega 
štiri dogodke. Prvi večer, ki je potekal 
v Kobaridu, je bil namenjen predsta-
vitvi nove dvojezične publikacije 
Skupno sirarstvo na območju vzhod-
nih Julijskih Alp, v kateri je opisana 

zgodovina skupne predelave mleka v 
Posočju in posebnosti nekaterih iz-
branih planin. Drugi večer so zazna-
movale legende svetovnega slovesa. 
V Tolminu so v okviru alpinistično-knji-
žne turneje po Sloveniji gostovali Re-
inhold Messner s soprogo Diane in 
Viki Grošelj. Avtorji so v krajšem po-
govoru predstavili svoji novi knjigi Po-
dobe smisla in Mojih 33 odprav, v ka-
terih opisujejo svoje doživljanje gora 
ter pogled na svet, v nadaljevanju pa 
so bili obiskovalcem na voljo za pod-
pisovanje knjig.

Zadnja dva dogodka bosta 28. de-

V OKVIRU FESTIVALA BRATI GORE SMO GOSTILI ALPINISTIČNE LEGENDE SVETOVNEGA 
SLOVESA. Reinhold Messner s soprogo Diane in Viki Grošelj so v Tolminu predstavili svoji 
novi knjigi Podobe smisla in Mojih 33 odprav. Foto: Miljko Lesjak

cembra v okviru festivala BOFF v 
Bovcu, kjer bosta v pogovoru z avtorji 
predstavljeni knjigi: prvi alpinistični 
strip o Miri Marko Debelak - Deržaj 
z naslovom Mala kraljica velikih sten 
ter knjiga Matevža Lenarčiča Točka 
brez vrnitve, okrog sveta z ultra lah-
kim letalom.

Dogodke so poleg Info točke Alpske 
konvencije sooblikovali tudi Knjižnica 
Cirila Kosmača Tolmin, Planinsko 
društvo Tolmin, Kinogledališče Tol-
min in BOFF.
Jana Podgornik, Posoški razvojni 
center

Utrinki
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se je z vojnimi veterani in invalidi. V 
knjigi Preklete vojne je objavil »priče-
vanja o ljudeh, ki so bili pahnjeni v 
vojne vihre v zadnjih dvestotih letih. 
Zbrani so primeri, v katerih se je zna-
šel človek v težkih preizkušnjah. Ne-
katerim je uspelo preživeti, drugim 
ne.« Kot je avtor v uvodu zapisal, 
nam branje teh resničnih zgodb daje 
misliti. Nagovarja nas, naj se ne pus-
timo ujeti v spiralo nasilja. »Spoštuj-
mo drug drugega in v srcu dobro 
mislimo. Živimo na prelepem plane-
tu in smo drug od drugega odvisni. 
Delajmo za mir, saj je mir poleg živ-
ljenja samega največja vrednota člo-
vekovega obstoja!«

NASLOV: Preklete vojne. AVTOR: 
Zdravko Likar. ZALOŽBA: Ustanova 
»Fundacija Poti miru v Posočju«. 
KRAJ IZDAJE: Kobarid. LETO IZDA-
JE: 2023. ŠTEVILO STRANI: 140 stra-
ni. FORMAT: 20,9 × 29,6 cm. NAK-
LADA: 300. VEZAVA: mehka

Vseeno. Vse je eno.
Ste že slišali za zgodbo o sonarav-

nem življenju in dolgočasju vesolja? 
Če še niste, pa se vam ti dve temi 
zdita zanimivi, potem je čas, da v 
roke vzamete delo Aleksandra Batiča 
VSEENO. VSE je ENO, v kateri avtor 
resničnost prepleta z domišljijo in 

hkrati bralcem ponuja alternativo za 
prijaznejši svet. Navdih črpa iz nara-
ve in (so)naravnih odnosov, ki so mu 
blizu, pa tudi iz staroverstva, pri če-
mer si pomaga s citati iz knjige Pavla 
Medveščka o starovercih oziroma, 
kot jih poimenuje sam, naravovercih 
na Tolminskem. Med viri, na katere 
se je avtor opiral, pa zasledimo tudi 
knjigo Kamnite sestre zvezd Jožeta 
Muniha.

Zgodba pripoveduje o sedmih pri-
jateljih, ki so se konec 19. stoletja 
skupaj šolali v italijanski Gorici. Ti 
so kasneje pod Matajurjem ustanovi-
li vasico, ki so jo zaradi bližajoče se 
prve svetovne vojne zapustili in se z 
družinami preselili na novo lokacijo, 
na planet Vesna. Tu živijo prijazno, 
ustvarjalno in kljub oddaljenosti še 
vedno na zanimiv način pomagajo 
Zemljanom.

Avtor pravi, da je knjiga več di-
menzionalna in da ima globlji po-
men, ki ga lahko odkrije le tisti, ki 
ima dovolj odprtega duha in misli. Z 
njo namreč odpira vprašanja, kako 
živeti prijazneje, kako biti pravi indi-
vidualec in kako se kljub temu pove-
zovati ter medsebojno sodelovati. Do-
daja še, da je namenjena širšemu krogu 
bralcev, saj bo v njej zagotovo vsak 
našel nekaj, kar se ga bo dotaknilo.

Preklete vojne
Če se ozremo v zgodovino, vidimo, 

da se od nekdaj človek bojuje. V vseh 
vojnah je prisoten strah za lastno pre-
živetje, njene grozote pa zaznamujejo 
slehernega človeka. Žalostno je, da 
nas vseh to trpljenje, ki pušča sledi, 
ne spametuje. Nič se ne naučimo in 
vseskozi ponavljamo iste napake … 
že od pamtiveka.

Zdravko Likar je od konca 70. let 
20. stoletja zbiral gradiva o vojnah, 
dogodkih v Zgornjem Posočju, pa tu-
di na celotnem Primorskem, v Bene-
čiji, Reziji in Kanalski dolini. Srečeval 

Knji`na polica

V knjigi je, kot že rečeno, močno 
prisotna tudi narava – predvsem vo-
de, reke, za katere avtor pravi, da 
imajo prijetno, ustvarjalno in pomir-
jajočo energijo. Ob tem pa nas opo-
zarja še ne eno pomembno stvar: 
»Kamor usmerjaš svojo pozornost, 
tja gre tvoja energija!«

NASLOV: VSEENO. VSE je ENO. 
AVTOR: Aleksander Batič. ZALOŽ-
BA: samozaložba. KRAJ IZDAJE: 
Koper. LETO IZDAJE: 2022. ŠTEVILO 
STRANI: 388 strani. NAKLADA: 200. 
VEZAVA: trda
Knjižno polico napolnili: Mateja Kutin 
in Tatjana Šalej Faletič

Utrinki

V DRU@BI PISATELJA 
SEBASTIJANA PREGLJA
Bovec – V oktobru šolske knjižnice 
praznujemo Mednarodni mesec šol-
skih knjižnic, ki ga od leta 1999 pra-
znujejo šolske knjižnice po vsem 
svetu. Letošnje geslo se je glasilo 
Šolska knjižnica: moj srečni kraj, 
kjer ustvarjalnosti in domišljiji ni meja.

Zato smo v tem mesecu tudi v naši 
knjižnici organizirali številne dejavno-
sti, o katerih smo vsakodnevno po-
ročali na spletni strani OŠ Bovec 
pod zavihkom Knjižnica/Mesec šol-
skih knjižnic 2023. Ob zaključku pa 
smo se zbrali na Zgodovinski knjižni 
čajanki, na katero smo povabili tudi 
slovenskega pisatelja Sebastijana 
Preglja, ki za mlajše bralce objavlja 
vse od leta 2014 dalje. Sprva je na-
pisal dva dela dogodivščin duha Ba-
bujana in prijateljev, med letoma 
2016 in 2021 pa je nastaja serija 
sedmih pustolovskih fantazijsko-zgo-

dovinskih otroških in mladinskih 
knjig Zgodbe s konca kamene do-
be, ki jih je avtor postavil v čas ko-

liščarjev. In prav v njih so mladi bral-
ci med drugim spoznali tudi Preglje-
vega dečka Brina. Njegova najnovej-

NA ZGODOVINSKI KNJIŽNI ČAJANKI – Prijetno druženje v šolski knjižnici je bilo zelo poučno, 
saj je gost, slovenski pisatelj Sebastijan Pregelj, predstavil številna dejstva in zgodovinske za-
nimivosti, ki dopolnjujejo njegove zgodbe, ki so jih poprej z učenci tudi prebrali. Foto: arhiv OŠ 
Bovec

ša zbirka nastaja vse od leta 2022 
in v serijah opisuje zgodbe vojvodi-
ne Kranjske in čas Janeza Vajkar-
da Valvasorja. Poleg tega pa za 
najmlajše piše tudi zgodbe o Medu 
in Pujsiju, ki jih vse od leta 2020 da-
lje objavljajo v reviji Cicido. Seveda 
pa je Pregelj poznan tudi po števil-
nih delih, po katerih radi posežejo 
odrasli bralci.

Prijetno druženje v naši šolski knji-
žnici je bilo poučno, saj nam je pisa-
telj predstavil številna dejstva in zgo-
dovinske zanimivosti, ki dopolnjujejo 
zgodbe, ki smo jih prebrali. Na sre-
čanje z njim smo se pripravljali že v 
mesecih pred njegovim prihodom. 
Po razredih je zaokrožil »bralni kov-
ček« z njegovimi knjigami, učenci pa 
so zanj izdelali tudi ilustracije in na-
pisali različna priložnostna besedila, 
ki smo mu jih ob srečanju tudi poda-
rili v spomin.
Maja Nagode Miklič, šolska 
knjižničarka, OŠ Bovec
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konec tedna. Srečanja z vozniki, raz-
stave vozil in adrenalinske atrakcije 
so ustvarile edinstveno vzdušje, ki je 
združilo ljubitelje relija.

3. Rally Soča Valley ni bil zgolj tek-
movanje, ampak priložnost za druže-
nje ljubiteljev hitrosti, adrenalina in 
avtomobilske strasti. Slike razburljivih 
trenutkov bodo še dolgo ostale v 
spominu vseh, ki so bili del tega pre-
stižnega dogodka. Zaključek 
dvodnevnega dogajanja je bila slav-
nostna podelitev pokalov in zaključni 
koncert skupine Tabu, ki je na koba-
riški trg kljub slabemu vremenu pri-
tegnil množico obiskovalcev.

Besedilo in foto: Urška Miklavič

LUKA BERGINC PONOVNO 
NAJBOLJ[I GORSKI KOLESAR 
LETA
Ljubljana – Kolesarska zveza Slove-
nije je novembra na slavnostni prire-
ditvi Večer zvezd podelila nagrade za 
najboljše kolesarje v letošnji sezoni. 
Najboljša cestna kolesarja sta posta-
la prvi kolesar sveta Tadej Pogačar 
in Eugenia Bujak, najboljša gorska 
kolesarka je četrtič zapored postala 
Monika Hrastnik, drugič pa je ta na-
ziv pri moških prejel letošnji nagraje-
nec Občine Kobarid Luka Berginc.

Lansko leto je bilo za Luka najuspe-
šnejše doslej; zmagal je na dveh di-
rah evropskega pokala in osvojil zma-
go v skupnem seštevku. Letos je na-
daljeval z uspehi v evropskem pokalu 
v spustu iXS European Downhill Cup. 
Z drugim mestom na Lošinju je pos-
tavil temelje za uvrstitev na drugo 
mesto v skupnem seštevku pokala. 
Vrhunskost je dokazoval še na dirkah 
domačega državnega pokala 20Cho-
colate Downhill Cup, kjer je ostal 
nepremagan in zasluženo oblekel 
dres državnega prvaka. Odbor za 
gorsko kolesarstvo in BMX sta po 
končani sezoni podelila priznanja naj-
boljšim v državnih pokalih. V kategori-
ji 20Chocolate Downhill Cup je med 
člani najboljši prav Luka Berginc (DH 
Visit Pohorje).

Med nagrajenimi na Večeru zvezd je 
bila tudi Petra Pasar, članica Kole-

sarskega kluba Soča Kobarid. Preje-
la je naziv najboljše amaterske kole-
sarke leta. Po uspešni atletski in no-
gometni karieri je našla izziv v kole-
sarstvu. Ob službi učiteljice in mame 
dveh najstnikov je na dirkah ne vidi-
mo pogosto, vendar ko tekmuje, tudi 
zmaguje. Letos je osvojila naslova dr-
žavne prvakinje v cestni vožnji in kro-
nometru. Na Istria Granfondu se je z 
zmago v vožnji na čas in drugim mes-
tom v cestni vožnji uvrstila na svetov-
no prvenstvo, tam pa dosegla četrto 
mesto v kronometru in bronasto me-
daljo na cestni dirki.

Urška Miklavič

PODBR[KI [AHOVSKI 
TURNIR
Podbrdo – Ker se je število šolskih 
šahistov na OŠ Simona Kosa v 
Podbrdu letos povečalo na 12, smo v 
šahovskem krožku ubrali nove poti. 
Najprej smo se opremili z veliko pre-
mično šahovnico, po kateri premika-
mo figure iz plastenk, napolnjene s 
peskom in oblepljene z belim ozi-
roma črnim trakom. Nato smo uvedli 
dve skupini krožka: nadaljevalno sku-
pino in skupino, ki je namenjena za-
četnikom, ki se šele učijo premikanja 
figur. Pridobili smo tudi nove odrasle 
šahiste, od katerih se lahko učimo. 
Obrnili smo se na Amalijo Kos, za-
posleno v Domu upokojencev na Pet-
rovem Brdu, ki se je na našo šolo 

Utrinki

3. RALLY SO^A VALLEY 
PRIVABIL VELIKO 
OBISKOVALCEV
Dolina So~e – Na 3. Rallyju Soča 
Valley se je zbrala elita iz sveta relija, 
ki je s seboj prinašala vzdušje vzne-
mirjenja in dirkaške strasti. Dogodek, 
ki je oktobra potekal v slikoviti dolini 
Soče, ni bil le preizkušnja za voznike, 
temveč tudi priložnost za oboževalce, 
da si ogledajo spretnosti voznikov na 
asfaltu.

Dirka se je odvijala po zahtevnih in vi-
jugastih cestah, ki so postregle z raz-
ličnimi izzivi – od hitrih ravnin do oz-
kih ovinkov. Vsak odsek proge je 
predstavljal preizkušnjo, ki je od tek-
movalcev zahtevala natančnost, po-
gum in taktično spretnost. Številni iz-
kušeni vozniki in njihovi sovozniki so 
se pomerili za prestižne naslove v 
različnih razredih. Vsak od njih je pri-
nesel svojo zgodbo, spretnosti in 

obrnila v želji po sodelovanju učen-
cev z uporabniki doma.
Tako smo 15. novembra s skupnimi 
močmi na Petrovem Brdu za »ogreva-
nje« pripravili prvi šahovski turnir, dan 
kasneje pa smo v Podbrdu izvedli še 
Podbrški šahovski turnir, kjer se je 
zbralo deset šahistov iz Baške grape: 
šest šolskih in štirje zunanji. Šahiralo 
se je uro in 40 minut, in sicer šest kol 
po Bergerjevem sistemu – vsak z 
vsakim. Pri izvedbi nam je pomagal 
nov predsednik Šahovskega društva 
(ŠD) Posočje Erik Hozjan iz Tolmina. 
Prinesel nam je šahovske ure, dal ja-
sna navodila in veliko praktičnih nas-
vetov. Spretno je uredil kola in nadzo-
roval potek partij, za kar smo mu hva-
ležni. Seveda pa se tudi v prihodnje 
nadejamo dobrega sodelovanja.
 In kakšen je bil »izplen« turnirja? 
Predsednik ŠD Posočje je priznanja 
podelil najboljšim trem v dveh kate-
gorijah: odraslim in mladim šahistom. 
Naziv najboljšega šahista omenjene-
ga turnirja je pripadel domačinu Sta-
nislavu Kosu, priznanja pa sta do-
mov odnesla še Jožef Gatej in Nace 
Štenkler. Med mladimi šahisti se je 
najbolje odrezal Tarik Husanović, 
drugo mesto si je prišahiral Ervin Ku-
lelija, tretje mesto pa sta si delila 
Ana Štenkler in Matija Bizalj. Vsem 
šahistom izrekamo čestitke in jim želi-
mo še mnogo dobrih partij.
Besedilo in foto: Kristina Škibin, 
mentorica šolskega šahovskega krožka

LUKU BERGINCU JE KOLESARSKA ZVEZA SLOVENIJE ponovno podelila naziv najboljšega 
gorskega kolesarja leta. Foto: Foto Červ

3. RALLY SOČA VALLEY NI BIL ZGOLJ TEK-
MOVANJE, temveč priložnost za druženje 
ljubiteljev hitrosti, adrenalina in avtomobilske 
strasti. Zaključek dvodnevnega dogajanja je 
bila slavnostna podelitev pokalov in zaključni 
koncert skupine Tabu.

NA PODBRŠKEM ŠAHOVSKEM TURNIRJU se je zbralo deset šahistov iz Baške grape, ki so po 
krožnem oziroma Bergerjevem sistemu, kjer vsak igra z vsakim, šahirali uro in 40 minut.

adrenalin, ki so dvignili raven tekmo-
vanja. Občinstvo je imelo privilegij, 
da je spremljalo dinamične trenutke, 
polne hitrosti, hrupa motorjev in 
spretnosti voznikov. Zavzeto so spod-
bujali svoje favorite in se potapljali v 
vzdušje adrenalina, ki je zaznamovalo 
3. Rally Soča Valley. Organizatorji so 
se potrudili, da so zagotovili odlično 
izkušnjo za vse udeležence in gledal-
ce. Poleg dirk so pripravili spremlje-
valne dogodke, ki so popestrili ves 
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NOVA PRILOŽNOST, DA V 
ALPSKI PROSTOR 
PONESEMO SVOJE POGLEDE 
IN HKRATI PREVZAMEMO 
KRMILO
Bad Ragaz ([vica) – Bad Ragaz je 
19. oktobra gostil letni forum makro-
regionalne strategije za območje 
Alp, kar je bilo hkrati tudi sklepno 
dejanje enoletnega švicarskega 
predsedovanja. Naj spomnimo, da 
je tako imenovano četrto makroregi-
onalno strategijo EU »European 
Union Strategy for the Alpine Regi-
on« (EUSALP) na predlog Evropske 
komisije leta 2016 potrdil Evropski 
svet. Kot namiguje ime, se Strategi-
ja EU za alpsko regijo navezuje na 
območje Alp, kjer danes živi okoli 
80 milijonov ljudi. Vanjo je vključe-
nih 48 regij v sedmih državah – od 
tega pet članic EU (Avstrijia, Franci-
ja, Italija, Nemčija in Slovenija) ter 
dve nečlanici (Lihtenštajn in Švica). 
In vsem so skupne prav Alpe. Te 
predstavljajo prednost, hkrati pa po-
seben izziv prebivalcem. Ti prek EU-
SALP s pomočjo okrepljenega med-
regijskega sodelovanja lažje dose-
gajo ekonomske, socialne in teritori-
alne kohezije, saj se lahko tako 
združeni lažje potegujejo za nepo-
vratna sredstva evropskih strukturnih 
in investicijskih skladov. Sicer pa 
EUSALP med drugim spodbuja tudi 
inovativne pristope k posebnim po-
trebam gorskih regij v smislu turiz-
ma, biotske raznovrstnosti, kmetij-
stva, mobilnosti in energije. 

Kot je pojasnil naš sodelavec Miro 
Kristan, vodja organizacijske enote 
za okolje, prostor in podeželje, »kraj 
letošnjega srečanja ni bil izbran 
naključno, saj je prav tu pred leti 
začela zoreti ideja o tovrstni forma-
lizaciji sodelovanja regij in držav 

na območju Alp. Celotno leto kot 
tudi dogodek sta bila v prizmi kro-
žnega gospodarstva, digitalizacije, 
energetskega prehoda in pamet-
nega upravljanja z vodami.« Na pa-
nelu, ki je bil posvečen temu ključ-
nemu naravnemu viru, je Kristan iz-
postavil predvsem zelo kontrastna 
stanja in obravnave voda med suša-
mi, poplavami ter gospodarsko izra-
bo in turizmom – vse v luči podneb-
nih sprememb znotraj zelo kratkih 
časovnih intervalov. Prav s to temo 
se namreč sooča Akcijska skupina 
7, ki pod okriljem krovne teme zele-
na infrastruktura in vodstvom Poso-
škega razvojnega centra deluje v 
okviru makroregije.
Vodo bo kot eno od prioritet za svo-
je predsedovanje obdržala tudi Slo-
venija, ki je po besedah Kristana od 
Švice sprejela štafetno palico. Ob 
tem Kristan dodaja, da bo leto 2024 
»priložnost, da naša država v alp-
ski prostor ponese svoje poglede, 
hkrati pa koordinira premislek o 
smeri, kamor alpske države plujejo«.
Tatjana Šalej Faletič

2. PODJETNI[KI ZAJTRK
Tolmin – Ob jutranji kavi in rogljič-
kih je prvo sredo v decembru 34 
udeležencev 2. Podjetniškega zaj-
trka dojelo, da je komunikacija za 
preživetje nujna skoraj tako kot ki-
sik. Po tem, ko se je na pobudo Po-
soškega razvojnega centra 
(PRC), organizatorja podjetniških 
zajtrkov, v oktobru več besed name-
nilo umetni inteligenci, se je tokrat-
na tema navezala na komunikacijo. 
Predavateljica Biserka Kišič iz sa-
mostojnega podjetja KISIK Komuni-
kacije je udeležencem predstavila 
spletne platforme, primerne za mre-
ženje in prodajo, seznanila pa jih je 

tudi z možnostjo uporabe spletnega 
marketinga za komuniciranje ter tr-
ženje v praksi.

A še pred tem so zbrani izvedeli, na 
kaj morajo biti pozorni pri prijavi na 
javne razpise. Več o tem jim je sve-
tovala Vesna Kozar, vodja projektov 
organizacijske enote za podjetništvo 
in regionalni razvoj na PRC. Ta je 
pripravila tudi kratek vpogled v tre-
nutno odprte javne razpise, name-
njene podjetnikom.

Tovrstni dogodki so za tim, ki na 
PRC skrbi za pripravo podjetniških 
zajtrkov, tudi izvrstna priložnost, da 
od udeležencev prejme takojšnje 
povratne informacije. Tako so prek 
spletnega orodja Mentimeter med 
drugim ugotovili, da vsi udeleženci 
poznajo in večinoma tudi uporabljajo 
orodje Chat GPT, vendar pri tem sa-
mo pet udeležencev uporablja pla-
čljive različice. Kot je pojasnil To-
maž Skočir, vodja organizacijske 
enote za podjetništvo in regionalni 
razvoj, je 27 sodelujočih pri vpraša-
nju, katera družbena omrežja upora-
bljajo, odgovorilo, da največ Face-
book (24) in Instagram (19), nekaj 
manj LinkedIn (14) ter Pinterest 
(11), le redki posamezniki pa tudi 
Business Profil (6) ter TikTok (4), 
medtem ko dva udeleženca družbe-
nih omrežij ne uporabljata. Na vpra-
šanje, katere online platforme upo-
rabljajo, je 25 sodelujočih pri tem 
vprašanju odgovorilo, da uporabljajo 
Google map (25), nekaj manj pa 
Booking (17) in Amazon (12). Le 
redki uporabljajo spletno trgovino 
Etsy (3), izobraževalo spletno mesto 
Udemy (1) in platformo Fiverr (2), ki 
povezuje samostojne podjetnike z 
zainteresiranimi posamezniki ali 
podjetji, ki jih želijo zaposliti in spod-
buja široko paleto storitev na pros-
tem trgu.

In če je Mentimeter na prvem podje-
tniškem zajtrku pokazal, da si podje-
tniki v prihodnje želijo obravnavo s 

področja kadrov, se je slika na 2. 
Podjetniškem zajtrku nekoliko obrni-
la. »Še pred tem bi udeleženci radi 
več izvedeli o trajnostnem turizmu, 
podjetniškem inkubatorju v Po-
sočju, čezmejnem sodelovanju. 
Sestali pa bi se radi tudi s pred-
stavniki posoških občin in na po-
dlagi zaključkov srečanja pripravili 
analizo o stanju podjetništva s 
ključnimi zahtevami/izhodišči za 
nadaljnji razvoj gospodarstva in jo 
poslali prestolnici oziroma pristoj-
nim ministrstvom. V vsakem prime-
ru pa jih, kar je tudi razumljivo, za-
nimajo aktualni javni razpisi ter 
druge podjetniško obarvane vsebi-
ne«, je še dodal Skočir. Najmanj in-
teresa pa so tokrat izkazali za spre-
membo zakonodaje in s tem pove-
zanih zakonskih podlag.

Na nov podjetniški zajtrk vas bomo 
ponovno povabili prihodnje leto – 
predvidoma v februarju. Do takrat pa 
vam želimo, da čim bolje izkoristite 
novo pridobljena znanja in vzpostav-
ljene poslovne mrežne povezave.
Besedilo in foto: Tatjana Šalej Faletič

POSVET O EKOLO[KEM 
KMETIJSTVU IN REJI 
DROBNICE
Železna kaplja (Avstrija) – Na av-
strijskem Koroškem je na pobudo 
lokalne akcijske skupine LAS Doli-
na Soče sredi oktobra potekal pos-
vet o ekološkem kmetijstvu in reji 
drobnice z ogledom primera dobre 
prakse. Nanj so bili poleg partnerjev 
projekta Iz drobnice vabljeni tudi 
rejci drobnice, predstavniki ovčerej-
skih in ekoloških društev ter kmetij-
ski svetovalci z obeh strani meje. 
Dogodek je omogočal primerjavo 
kmetijskih politik obeh držav, izme-
njavo primerov dobrih kmetijskih 
praks in preverjanja težav ter prilož-
nosti, s katerimi se ekološki rejci so-
očajo. »Nad tem, kar smo slišali in 

VODO BO KOT ENO OD PRIORITET ZA SVOJE PREDSEDOVANJE OBDRŽALA TUDI SLOVE-
NIJA, ki je od Švice sprejela štafetno palico. S tem naravnim virom se sooča tudi Akcijska sku-
pina 7, ki pod okriljem krovne teme zelena infrastruktura in vodstvom Posoškega razvojnega 
centra (PRC) deluje v okviru makroregije. Prav zato je Miro Kristan v imenu PRC na srečanju 
med drugim izpostavil zelo kontrastna stanja in obravnave voda med sušami, poplavami ter 
gospodarsko izrabo in turizmom – vse v luči podnebnih sprememb znotraj zelo kratkih časovnih 
intervalov. Foto: David Schweizer

NA NOV PODJETNIŠKI ZAJTRK VAS BO POSOŠKI RAZVOJNI CENTER PONOVNO POVABIL 
PRIHODNJE LETO – PREDVIDOMA V FEBRUARJU. Do takrat pa vam organizacijski tim želi, 
da bi čim bolje izkoristili novo pridobljena znanja in vzpostavljene poslovne mrežne povezave.
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Datum Kraj Prireditev Informacije

13. 12. (10.00) MOST NA SOČI, stara mežnarija Praznik sv. Lucije: foto razstava iz zapuščine Ateljeja Pavšič Zavadlav Zavod Ad Pontem

13. 12. (19.00) TOLMIN, kinogledališče Orkester Slovenske vojske z Rudijem Bučarjem – dobrodelni koncert Občina Tolmin

14. 12. (19.00) KOBARID, kulturni dom Koncert Alenka Godec (vstop je prost) www.kobarid.si/dogodki

15. 12. (17.00) BOVEC, knjižnica Ure pravljic z Lisico Mico Knjižnica Bovec: 05/38-86-030

15. 12. (18.00) TOLMIN, knjižnica Povratna vozovnica: Islandija – moj drugi dom (Rožle Bregar)
Knjižnica Cirila Kosmača Tolmin: 
05/38-11-538

16. 12. (8.00) TOLMIN, tržnica Veseli december: Jedi iz krompirjevega testa PRC (P. Domevšček): 031-409-012

16. 12. (12.00) BREGINJ, staro vaško jedro 3. Miklavževo-božični sejem breginj.experience@gmail.com

16. 12. (16.30) TOLMIN, Trg 1. maja Božični sejem, odprtje jaslične poti z živimi jaslicami Društvo za ohranjanje in razvoj Tolmina

17. 12. ČRNI VRH Pohod na Javornik nad Črnim Vrhom (1.240 m n. m.) PD Tolmin (S. Gorjup): 031-344-967

17. 12. BRDA Pohod ob meji brez meje PD Tolmin (S. Boljat): 051-622-962

19. 12. (19.00) TOLMIN, kinogledališče
Božični koncert z Brahmsom: Zdravko Pleše (violina) in Denys Masliuk 
(klavir)

Zavod KŠM Tolmin

20. 12. (16.30) KOBARID, kulturni dom Gledališka predstava za otroke in prihod dedka Mraza www.kobarid.si/dogodki

20. 12. (17.00) TOLMIN, knjižnica Ure pravljic z Lisico Mico KCK Tolmin: 05/38-11-538

20. 12. (18.00) TOLMIN, kinogledališče Plesna predstava Hrestač Glasbena šola Tolmin

21. 12. (18.00) TOLMIN, knjižnica Predstavitev knjige Mihe Šaleharja Notranji pir KZA Tolmin in KCK Tolmin

PRC poro~a

videli, smo navdušeni! Tudi Ekolo-
ška kmetija Luschnig, ki nas je 
gostila, je res zgleden primer eko-
loškega kmetovanja in umeščanja 
v prostor. Kljub dvema sodobno 
zasnovanima gospodarskima po-
slopjema se na račun premišljeno 
izbrane arhitekture in materialov 
nemoteče umešča v ozko sose-
sko,« je po vrnitvi povedal vodja pro-
jekta Peter Domevšček iz Poso-
škega razvojnega centra, ki se je 
posveta udeležil skupaj s sodelavko 
Meto Pajer.

Na omenjeni kmetiji, ki šteje le okoli 
deset hektarjev, sta goste sprejela 
Anja Luschnig in njen partner Ste-
fan Miklau, ki po besedah vodje 
projekta »delata pogumne trajno-
stne korake k ekonomski neodvi-
snosti«. Na kmetiji so sprva vzrejali 
govedo, leta 2005 pa sta se lastni-
ka Franz Luschnig in njegova žena 
Christine Luschnig odločila za pre-
usmeritev kmetije v prosto rejo ko-
koši nesnic. Deset let kasneje sta 
kmetijo predala hčerki Anji, ki je 
vpeljala ekološki način kmetovanja. 
Skupaj s partnerjem sta razmišljala, 
kako bi to malo kmetijo prestrukturi-
rala v kmetijsko podjetje, ki bi obe-
ma omogočalo zaposlitev za polni 
delovni čas. In tako sta se odločila, 
da se specializirajo za vzrejo piščan-
cev pitancev in koz molznic ter pre-
delavo lastnih izdelkov. Leta 2016 je 
postala kmetija bogatejša za nov 
hlev, v katerem je prostora za 60 
koz. Trenutno pri njih molzejo 
30-glavo čredo, iz namolzenega 
kozjega mleka pa pripravljajo različ-
ne mlečne proizvode; izdelujejo pe-
stro paleto od mehkih do svežih pol-
trdih sirov, pri čemer veliko eksperi-
mentirajo z dodajanjem zelišč in ze-

lenjave, kar dodatno bogati njihovo 
ponudbo. Prepoznavnost gradijo na 
razvoju lastne blagovne znamke  
»Biohof Luschnig«, svojih izdelkov 
pa ne tržijo na domu, temveč jih do-
stavljajo v manjše okoliške trgovine. 
Ob tem je Anja opozorila še na pozi-
tivno zgodbo in zgledno sodelovanje 
s tamkajšnjim večjim trgovcem, ki 
ima svoj distribucijski center v Žele-
zni Kapli. 

Ker pa sama kozjereja ne bi vzdržala 
ekonomike kmetije, so se pri 
Luschikovih odločili, da rejo 240 ko-
koši nesnic zamenjajo z rejo ekolo-
ških piščancev pitancev. Tako so 
postavili še eno gospodarsko poslo-
pje, kjer danes poteka računalniško 
vodena tehnologija nadzora in dozi-
ranja briketov ter vode za kapaciteto 
9.600 piščancev na šaržo. Sodob-
na in tehnološko dovršena hala ima 
talno gretje in kakovosten prezrače-

valni sistem, na letni ravni pa v sklo-
pu petih šaržnih procesov vzredijo 
48.000 piščancev. Prav to prinaša 
kmetiji velik donos. Hala je hkrati 
zgrajena tako, da omogoča ekološko 
rejo, kjer so pravila strogo določena 
– predvsem v korist živali. Kot je po-
jasnil Domevšček, so s talnim gret-
jem »dvignili kakovost reje za več 
stopenj, saj s tem ukrepom sproti 
posušijo piščančje iztrebke. Zaradi 
tega se močno zmanjša vonj, moč-
no se zmanjšajo tudi možnosti bo-
lezni in okužb pri piščancih, hkrati 
pa se jim olajša še čiščenje. Na ta 
način dobijo tudi kakovostno eko-
loško gnojilo, ki ga, v zameno za 
žita, oddajo drugi poljedelsko 
usmerjeni ekološki kmetiji.«

Sicer pa so udeleženci posveta pri 
obravnavanju kmetijske politike ugo-
tovili, da so ekološki standardi na 
obeh straneh meje primerljivi. Neko-

liko se slovenski razlikujejo le pri 
kmetijskih ukrepih, kar je vezano na 
prioritete, ki jih posamezne države 
EU zasledujejo. »Naložbe v kmetij-
stvo so v Avstriji do 35-odstotne, 
pri nas pa do 50-odstotne oziroma 
pri posameznem ukrepu lahko ce-
lo višje,« ugotavlja Domevšček. Po-
leg tega so prišli do zaključka, da 
Avstrijci s subvencijami bolj ščitijo 
avtohtone pasme, saj eni ovci name-
nijo za okoli 40 odstotkov več sub-
vencij kot pri nas. Govorili so tudi o 
težavah in škodi, ki jo povzročajo 
divje živali in zveri, kar zavira razvoj 
prostih rej nezavarovanega poljedel-
stva in sadjarstva, ki predstavlja 
osnovni pogoj za ekološko kmetij-
stvo. Ob tem pa so se strinjali, da 
ima ekološko kmetijstvo ne glede na 
geografski položaj težave pri prido-
bivanju genskega materiala, ki se 
kaže tako v živalski kot rastlinski pro-
izvodnji. »Odporen genski material 
se z intenziteto proizvodnje pospe-
šeno izgublja. Prenos iz klasične v 
ekološko je v določenih primerih 
preveč zbirokratiziran in zavira ra-
zvoj ekoloških kmetij,« ob tem opo-
zarja Domevšček in dodaja, da vse 
našteto daje dodatni impulz za indu-
strializacijo kmetijstva, za katerega 
pa vemo, da je lahko vse prej kot 
ekološko.

Projekt Iz drobnice sofinancirata 
Republika Slovenija in EU iz Evrop-
skega kmetijskega sklada za ra-
zvoj podeželja, vodi pa ga LAS Doli-
na Soče, ki deluje pod vodstvom 
PRC. 
Tatjana Šalej Faletič

Vir: Iz govedoreje so se preusmerili v kozjere-
jo in vzrejo piščancev pitancev. Domevšček, 
P. Objavljeno: 25. 10. 2023. Online. Dosto-
pno na spletni povezavi: https://rb.gy/97bvta.

POSVET NA AVSTRIJSKEM KOROŠKEM JE OMOGOČIL primerjavo kmetijskih politik obeh 
držav in ogled svojevrstne ekološke kmetije, kjer vzrejajo koze molznice ter piščance pitance, 
katerim so uredili celo talno gretje. Foto: Peter Domevšček

SO^Asnik, letnik XXIV, {t. 5, 2023

https://rb.gy/97bvta


SO^Asnik, letnik XXIV, {t. 5, 2023

( 44 )

Datum Kraj Prireditev Informacije

22. 12. (14.00) TOLMIN, pred Galerijo SDK Tminska božična tržnica KTŠ in Zveza MINK

22. 12. (17.00) KOBARID, knjižnica Ure pravljic z Lisico Mico Knjižnica Kobarid: 05/38-90-191

22. 12. (19.30) KOBARID, kulturni dom Komedija Vida Valiča: Strast, dojenček in rompompom vidvalic.si

23. 12. (10.00) TOLMIN, pred Galerijo SDK Tminska božična tržnica KTŠ in Zveza MINK

23. 12. (19.00) TOLMIN, kinogledališče Božično-novoletni koncert: Velikani ameriške glasbe Pihalni orkester Tolmin

23. 12. (21.00) TOLMIN, Center MINK Decembrski koncert lokalnih metal bandov Zavod KŠM Tolmin

24. 12. (9.00) TOLMIN, tržnica Božična dobrodelna stojnica Tminska pustna muzika

26. 12. MENGORE Nočni pohod na Mengore PD Tolmin (M. Vidic): 040-232-898

27. 12. (17.00) TOLMIN, Mestni trg Predstava za otroke in prihod dedka Mraza Zavod KŠM Tolmin

28. 12. (17.00) BOVEC, Stergulčeva hiša Brati gore 2023: Mala kraljica velikih sten www.boff.si, www.prc.si

28. 12. (19.00) BOVEC, Stergulčeva hiša Brati gore 2023: Točka brez vrnitve, okrog sveta z ultzralahkim letalom www.boff.si, www.prc.si

28.–30. 12. 
(17.00–23.00)

BOVEC, Stergulčeva hiša 16. BOFF – Bovec outdoor film festival www. boff.si

29. 12. (19.00) TOLMIN, župnijska cerkev Božični koncert Vokalne skupine Gadičke z gosti vs.gadicke@gmail.com

29. 12. (19.00) KOBARID, kulturni dom Dobrodelni božično-novoletni koncert Uroša in Tjaše www.kobarid.si/dogodki

29. 12. (20.00) TOLMIN, Mestni trg Rock koncertni večer: Elvis Jackson in Dan D Zavod KŠM Tolmin

31. 12. (22.00) TOLMIN, Mestni trg Silvestrovanje s skupino Atlantix Zavod KŠM Tolmin

5. 1. (17.00) BOVEC, knjižnica Ure pravljic z Lisico Mico Knjižnica Bovec: 05/38-86-030

5. 1. (17.00) KOBARID, knjižnica Ure pravljic z Lisico Mico Knjižnica Kobarid: 05/38-90-191

7. 1. (17.00) MOST NA SOČI, cerkev Sv. Lucije
Božični koncert MePZ »Zdravko Munih« Most na Soči in Okteta Simon 
Gregorčič

KD Ivana Preglja Most na Soči (M. 
Klinkon): 040-347-572

10. 1. (17.00) TOLMIN, knjižnica Ure pravljic z Lisico Mico KCK Tolmin: 05/38-11-538

10. 1. TOLMIN, kinogledališče Projekcija gorniških filmov PD Tolmin

16. 1. Lahki turni smuk PD Tolmin (A. Lužnik): 051-387-864

18. 1. (19.00) TOLMIN, knjižnica Predstavitev knjige o starovercih Cirile Toplak Naša vera KCK Tolmin: 05/38-11-538

19. 1. (17.00) BOVEC, knjižnica Ure pravljic z Lisico Mico Knjižnica Bovec: 05/38-86-030

19. 1. (17.00) KOBARID, knjižnica Ure pravljic z Lisico Mico Knjižnica Kobarid: 05/38-90-191

19. 1. TOLMIN, knjižnica Alpinistična odprava Taghia 2023, Maroko SAO PD Tolmin

20. 1. (19.00) TOLMIN, kinogledališče Koncert MoPZ Poljubinj z gosti (ob 40-letnici delovanja) Danilo Leban: 040-221-442

24. 1. (17.00) TOLMIN, knjižnica Ure pravljic z Lisico Mico KCK Tolmin: 05/38-11-538

24. 1. (18.00) TOLMIN, knjižnica
Predstavitev knjige Duševne motnje v športu in pogovor z avtorjem 
Urošem Prekom

KCK Tolmin: 05/38-11-538

26. 1. (18.00) BOVEC, knjižnica
Povratna vozovnica: potopisno predavanje Vojka Rejca Kefalonija in 
Limnos

Knjižnica Bovec: 05/38-86-030

2. 2. (17.00) KOBARID, knjižnica Ure pravljic z Lisico Mico Knjižnica Kobarid: 05/38-90-191

2. 2. (17.00) BOVEC, knjižnica Ure pravljic z Lisico Mico Knjižnica Bovec: 05/38-86-030

3. 2. TOLMIN, kinogledališče Revija pevskih zborov Zgornjega Posočja 2024 JSKD, OI Tolmin: oi.tolmin@jskd.si

4. 2. Lahki turni smuk PD Tolmin (A. Lužnik): 051-387-864

4. 2. KOBARID, kulturni dom Revija pevskih zborov Zgornjega Posočja 2024 JSKD, OI Tolmin: oi.tolmin@jskd.si

7. 2. (17.00) TOLMIN, knjižnica Ure pravljic z Lisico Mico KCK Tolmin: 05/38-11-538

7. 2. TOLMIN, knjižnica Planinski večer PD Tolmin

8. 2. GORENJSKA Po poti kulturne dediščine: pohod posvečen pesniku Francetu Prešernu PD Tolmin (S. Boljat): 051-622-962

10. 2. (14.30) TOLMIN Tminska pustna muzika: 5. Grofova povorka tpm.1955@gmail.com

16. 2. (17.00) KOBARID, knjižnica Ure pravljic z Lisico Mico Knjižnica Kobarid, 05 389 01 91

21. 2. (17.00) TOLMIN, knjižnica Ure pravljic z Lisico Mico KCK Tolmin: 05/38-11-538

23. 2. (18.00) TOLMIN, knjižnica Povratna vozovnica: potopisno predavanje Anžeta Samca Kolumbija KCK Tolmin: 05/38-11-538

24. 2. BLED
Dobrodelni pohod in tek okoli jezera v spomin na pokojno Ruth 
Podgornik Reš

PD Tolmin (S. Boljat): 051-622-962

3. 3. NANOS Pohod po Vojkovih poteh PD Tolmin (S. Gorjup): 031-344-967

24. 3. POREZEN Zimski pohod
PD Tolmin; A. Lužnik: 051-387-864; 
M. Kokošin: 031-890-079

V rubriki Koledar prireditev objavljamo izključno prireditve, ki nam jih posredujete v uredništvo (05/38-41-502, 05/38-41-510, e-naslov: socasnik@prc.si). 
Informacije glede možnosti objave v naslednji številki SOČAsnika bomo v začetku prihodnjega leta objavili na spletni strani Posoškega razvojnega centra (www.
prc.si/socasnik).
Objava v Koledarju prireditev je brezplačna. Namenjena je informiranju prebivalcev, ne pa oglaševanju prireditev ali organizatorjev. Objavljamo samo naslednje 
podatke: datum in uro, kraj, naslov prireditve, kontaktnega organizatorja ter telefonsko številko ali e-naslov ali spletno stran. Če želite v SOČAsniku podrobneje 
najaviti prireditev v obliki članka, oglasa ali oglasnega sporočila, so vam informacije na voljo na spletni strani www.prc.si/socasnik.
Za morebitne spremembe pri posameznih prireditvah, ki nastanejo po zaključku redakcije, ne odgovarjamo.
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